




































































































































































































































































































































































































































































پنج شنبه 25 بهمن  1403-13 فوریه 2025 -14 شعبان  1446 - شماره  27393

خبر

واکنش  غزه  درباره  ترامپ  طرح  به  شمالی  کره  
نشان داد

ورزی  طمع   که  کرد  اعلام  ای  بیانیه  با صدور  شمالی  کره  دولت 
آمریکا برای سیطره بر جهان در طرح ترامپ در مورد غزه نمایان 
رئیس جمهور  ترامپ،  دونالد  طرح  از  شدت  به  شمالی  است.کره 
انتقاد  آن  ساکنان  اجباری  کوچ  و  غزه  نوار  تصرف  برای  آمریکا، 
کرد.کره شمالی تاکید کرد که موضوع حاکمیت ملی کشورها هرگز 
همچنین  باشد.پیونگ یانگ  واشنگتن  با  مذاکره  موضوع  نمی تواند 
اعلام کرده که طمع ورزی آمریکا برای سلطه جویی و کنترل جهان 

از طریق تهاجم، به وضوح در طرح مربوط به غزه آشکار است.
عدم تایید ۴ میلیارد دلار کمک نظامی به اوکراین 

از سوی ترامپ
رئیس جمهور آمریکا از تایید ۴ میلیارد دلار کمک نظامی به اوکراین 
در  کرد.ترامپ  خودداری  بود،  کرده  را صادر  آن  قبلی  دولت  که 
پاسخ به این سوال که آیا قصد دارد از میلیاردها دلار باقی مانده از 
دولت قبلی برای کمک به اوکراین استفاده کند، گفت: »بعداً خواهیم 
دید.« چند روز قبل از مراسم تحلیف ترامپ، پنتاگون اعلام کرد که 
دولت پیشین آمریکا تمام پول اختصاص داده شده به اوکراین را 
خرج نکرده است و به همین دلیل ۴ میلیارد دلار در اختیار دونالد 

ترامپ رئیس جمهور منتخب باقی مانده است.
سناریوی جنجالی رژیم صهیونیستی درباره حمله 

به مصر!
در سایه تشدید تنش ها میان مصر و رژیم صهیونیستی، سایت های 
این کشور خبر دادند.سایت های  به  از سناریوی حمله  عبری زبان 
عبری زبان یک سناریو درباره حمله رژیم صهیونیستی به سد العالی 
واقع در اسوان در جنوب مصر منتشر کردند.سایت عبری زبان نزیو 
که در امور نظامی فعالیت می کند با انتشار این سناریو مدعی شد 
که رژیم صهیونیستی می تواند سد العالی را در ساعت صفر حمله به 
مصر با موشک هدف قرار دهد. این موشک ها یا سلاح های پیشرفته 

دیگر می توانند با تخریب سد مذکور سیل به راه بیاندازند.
به  دوربرد  توپ  قبضه   ۲۰۰ کره شمالی  سئول: 

روسیه تحویل داد!
یک مقام وزارت دفاع کره جنوبی مدعی شد کره شمالی ۲۰۰ قبضه 
توپ دوربرد به روسیه تحویل داده است! بر اساس اعلام این رسانه 
تاکنون »حدود ۱۱ هزار  مقام کره جنوبی، سئول  این  ادعای  به  و 
نیروی نظامی، شماری موشک، ۲۰۰ قبضه توپ دوربرد و مقدار قابل 
توجهی مهمات« به مسکو ارسال کرده است.منبع خبری خبرگزاری 
فرانسه در ادامه مدعی شد: این احتمال وجود دارد که کره شمالی 

نیرو، سلاح و مهمات بیشتری را به روسیه ارسال کند!
مدودف: حمله به کی یف برای برقراری صلح بود

معاون شورای امنیت روسیه گفت حمله اخیر این کشور به پایتخت 
اوکراین با هدف برقراری صلح از طریق اعمال قدرت صورت گرفته 
از  نوشت: »صلح  تلگرامی خود  کانال  است.»دمیتری مدودف« در 
طریق قدرت گاهی اوقات واقعاً جواب می دهد. مثلًا با نشان دادن 
توازن واقعی قدرت، نه یک توازن ساختگی؛ همان طور که امروز در 
کی یف پس از اصابت موشک ها و پهپادهای ما رخ داد«.او در ادامه 
تبادل  درباره  اوکراین  رئیس جمهور  زلنسکی«  »ولودیمیر  اظهارات 
اراضی میان کی یف و مسکو را »مزخرف« توصیف کرد و گفت که 
»حتی چنین حملاتی هم هنوز نتوانسته اذهان افرادی مانند زلنسکی 

را که این اظهارات را مطرح می کنند، پاکسازی کند.«
برای  ترامپ  درخواست  با  دوم  عبدالله  مخالفت 

پذیرش ساکنان غزه در اردن
پذیرش  برای  آمریکا  رئیس جمهوری  درخواست  با  اردن  پادشاه 
فلسطینیانی که در چارچوب طرح وی باید نوار غزه را برای همیشه 
درخواست  با  اردن  پادشاه  دوم«  کرد.»عبدالله  مخالفت  کنند،  ترک 
»دونالد ترامپ« رئیس جمهوری آمریکا برای پذیرش فلسطینیانی که 
نوار غزه را برای همیشه ترک کنند،  باید  در چارچوب طرح وی 
مخالفت کرد. پادشاه اردن ساعاتی پس از این اظهارات تاکید کرد 
که »موضع تغییرناپذیر« اردن علیه بیرون راندن فلسطینی ها از غزه و 

کرانه باختری را به اطلاع ترامپ رسانده است.
تضمین  و  غزه  بازسازی  طرح  ارائه  به  مصر  تعهد 

ماندن فلسطینی ها در سرزمین خود
طرح  تا  است  متعهد  کشور  این  کرد  اعلام  مصر  خارجه  وزارت 
کاملی را برای بازسازی غزه ارائه کند که ضامن بقای فلسطینی ها 
در سرزمین خود باشد. وزارت خارجه مصر در بیانیه ای اعلام کرد 
قاهره به دنبال همکاری با دولت آمریکا برای تحقق صلح فراگیر و 
عادلانه در منطقه از طریق رسیدن به یک حل و فصل عادلانه برای 
کند.در  حفظ  را  منطقه  ملت های  حقوق  که  است  فلسطین  مسئله 
بیانیه وزارت خارجه مصر آمده است: این کشور به ارائه یک طرح 
کامل برای بازسازی نوار غزه متعهد است که ابقای ملت فلسطین 
در سرزمین خود را تضمین کند و همسو با حقوق مشروع و قانونی 

آنها باشد.
بیروت: اسرائیل را برای خروج از لبنان تحت فشار 

قرار می دهیم
رژیم  دیپلماسی،  طریق  از  کشورش  کرد  تأکید  لبنان  نخست وزیر 
می دهد.  قرار  فشار  تحت  لبنان  از  خروج  برای  را  صهیونیستی 
»نواف سلام« نخست وزیر لبنان تصریح کرد برای عقب نشینی رژیم 
صهیونیستی از لبنان در موعد خود )۱۸ فوریه( یا حتی قبل از آن 
دیپلماتیک  کانال های  طریق  از  را  رژیم  این  و  کرد  تلاش خواهد 

تحت فشار قرار خواهد داد.
لاوروف: تلاش می کنیم اسرائیل جنگ در غزه را 

از سر نگیرد
وزیر خارجه روسیه تاکید کرد این کشور تلاش می کند تا مانع از 
سرگیری جنگ در غزه شود. »سرگئی لاوروف« وزیر خارجه روسیه 
وزیر  الشریف«  یوسف  »علی  با  مشترک  مطبوعاتی  کنفرانس  در 
خارجه سودان در مسکو گفت: ما مایل به بازگشت وضعیت سودان 
به روال عادی و تسریع در توقف عملیات نظامی و درگیری ها در 
این کشور هستیم. باید مذاکرات ملی با حضور تمام احزاب سیاسی 
در سودان برگزار شود تا توافقی برای بازگشت صلح به این کشور 
وضعیت  می خواهیم  ما  گفت:  نیز  سوریه  درباره  شود.وی  حاصل 

سوریه همسو با وفاق ملی باشد تا برای تمام منطقه مفید باشد.
لاپید: دوستان نتانیاهو می خواهند اسرائیل را در 

باتلاق خون غرق کنند
ویژه  به  تندرو  وزیران  از  رژیم صهیونیستی  کابینه  مخالفان  رئیس 
وزیر دارایی این رژیم که با نادیده گرفتن اسرای اسرائیلی در غزه، 
خواستار از سرگیری جنگ شدند، به شدت انتقاد کرد. »یائیر لاپید« 
اسموتریچ«  »بتسلئیل  به  صهیونیستی  رژیم  کابینه  مخالفان  رئیس 
آزادی  خواهان  او  گفت  و  تاخت  رژیم  این  دارایی  تندرو  وزیر 
اسرای صهیونیست نیست و حزب »صهیونیسم مذهبی« به ریاست 
اسموتریچ می خواهد رژیم صهیونیستی را در باتلاقی از خون غرق 

کند.
فشارهای  زیر  نتانیاهو  صهیونیست:  تحلیلگر 

خردکننده ای قرار دارد
تحلیلگر نظامی صهیونیست در مورد تحولات سیاسی کنونی رژیم 
صهیونیستی گفت: نتانیاهو پس از جلسه کابینه بیانیه های متناقضی 
صادر کرده است؛ زیرا در معرض فشار زیادی از سوی ترامپ قرار 
دارد.رون بن یشای تحلیلگر نظامی صهیونیست در مورد تحولات 
سیاسی کنونی رژیم صهیونیستی گفت: نتانیاهو پس از جلسه روز 
میان  در  زیرا  است  کرده  صادر  متناقضی  بیانیه های  کابینه  گذشته 
مین ها حرکت می کند.وی افزود: نتانیاهو در معرض فشارهای زیادی 
از سوی ترامپ در عرصه خارجی، اسموتریچ در داخل کابینه، بن 

گویر خارج از آن و افکار عمومی اسرائیلی را قرار دارد.

رهبر انقلاب در دیدار دانشمندان، مسئولان و متخصصان صنعت دفاعی کشور :

دشمنان از قدرت دفاعی ایران در هراسند

متخصصان  و  مسئولان  دانشمندان،  دیدار  در  انقلاب  رهبر 
بهمن   ۲۲ راهپیمایی  که  کردند  تاکید  کشور  دفاعی  صنعت 

پیام اتحاد ملت ایران به تهدیدهای احمقانه دشمن بود. 
مسئولان  دانشمندان،  دیدار  در  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
نوآورانه  استمرار  بر  تأکید  با  دفاعی،  صنعت  متخصصان  و 
قیام  را  امسال  بهمن   ۲۲ راهپیمایی  دفاعی،  پیشرفت های 
رسانه ای  بمباران های  زیر  در  ملی  بزرگ  حرکت  و  مردمی 
دشمن خواندند و با تجلیل و تشکر صمیمانه از مردم گفتند: 
مکرر  تهدیدات  مقابل  در  و  زد  فریاد  را  خود  اتحاد  ملت 
نشان  را  ایرانیان  پایداری  و  توان  دشمن، هویت، شخصیت، 

داد.
ساعت  یک  مدت  به  قوا  کل  فرمانده  دیدار،  این  از  قبل 
و  دستاوردها  آخرین  شامل  که   ۱۴۰۳ اقتدار  نمایشگاه  از 
توانمندی های دانشمندان و متخصصان صنعت دفاعی کشور 
و  پیشرفته  تجهیزات  نمایشگاه  این  در  کردند.  بازدید  بود، 
فناوری های جدید به کار رفته در آنها، در حوزه های پدافند 
هوشمند،  مهمات  کروز،  و  بالستیک  موشک های  هوایی، 
فضایی، پهپاد و هوایی، شناورهای دریایی و انرژی به نمایش 

گذاشته شده بود. 
دانشمندان،  جمع  در  نمایشگاه  از  بازدید  از  پس  ایشان 
با  میلاد  تبریک  با  دفاعی  صنعت  متخصصان  و  مسئولان 
را حقیقتاً  نیمه شعبان  الاعظم)عج(،  بقیه الله  سعادت حضرت 
عیدی جهانی و بشری نامیدند و افزودند: مژده عدالت، امید 
در  بشر  همیشگی  آرزوی  منجی  ظهور  و  عدالت  استقرار  به 
طول تاریخ بوده و این آرزو بدون تردید محقق خواهد شد.

ایشان ۲۲ بهمن را عید بزرگ و تاریخی ملت ایران دانستند 
انقلابی  هیچ  در  افزودند:  تحول آفرین  روز  این  تبریک  با  و 
سابقه ندارد که بعد از ۴۶ سال ملت در سالروز انقلابشان به 

خیابان ها بیایند و جشن بگیرند.
رهبر انقلاب حضور همه قشرهای ملت و زن و مرد و کودک 
و پیر و جوان را در هوای سرد و سوزناک، قیام ملی و مردمی 
برجسته ترین  و  مهمترین  از  امسال  مراسم  گفتند:  و  خواندند 

جشن های سالگرد انقلاب بود.
در  جمهور  رئیس  راهگشای  و  صریح  سخنان  انقلاب  رهبر 
و  خواندند  ملت  عظیم  حرکت  مکمل  را  بهمن   ۲۲ مراسم 
افزودند: رئیس جمهور محترم حرف دل مردم و آنچه را لازم 

بود، بیان کرد.
و  تبلیغاتی  بمباران  یادآوری  با  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
جنگ نرم موذیانه و بی وقفه دشمن علیه صاحبان انقلاب یعنی 
خمینی«،   »امام  یعنی  بهمن   ۲۲ قهرمان  علیه  و  ایران«  »ملت 
افزودند: ملت در چنین شرایطی، به هنگام و فرصت شناس در 
مواضع  و  و حرف ها  آمد  خیابان  به  روستاها  و  شهرها  همه 

خود را بیان کرد.
راهپیمایی  در  شاداب  جوانان  حضور  از  قدردانی  با  ایشان 
عزیز  جوانان  به  دل  اعماق  از  گفتند:  بهمن   ۲۲ سراسری 
بر  الهی، رحمت خداوند  به فضل  امیدوارم  و  هستم  دلبسته 
ملت  این  انتظار  در  بهتر  آینده ای  و  یابد  گسترش  ملت  این 

دانا، شجاع و آگاه باشد.
قبل  که  را  نمایشگاهی  سخنانشان،  ادامه  در  انقلاب  رهبر 
برترین  و  بهترین  از  بودند،  کرده  بازدید  دیدار،  این  از 
نمایشگاه ها دانستند و با تشکر عمیق از مجاهدت های یکایک 
دانشمندان، متخصصان و مسئولان و کارکنان صنایع دفاعی، 
افزودند: ملت نیز باید ممنون این فرزندان توانای خود باشد.

مهم  بسیار  را  کشور  امنیت  و  ملت  از  دفاع  مسئله  ایشان، 
است،  زبانزد  امروز  ایران  دفاعی  قدرت  گفتند:  و  خواندند 
دوستان انقلاب به آن میبالند و دشمنان از آن در هراسند و 

این واقعیت برای یک کشور، حائز اهمیت است.
قلدرهای  که  دورانی  به  اشاره  با  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
برابر  چند  به  حتی  را  کشور  نیاز  مورد  دفاعی  اقلام  جهانی 
زورگویان  همان  اکنون  گفتند:  نمی فروختند،  ایران  به  قیمت 
آن  میان  و  نفروش  نظامی  تجهیزات  میگویند  ایران  به 
است  زیادی  بسیار  فاصله  »نفروشید«،  این  تا  »نمی فروشیم« 
ورزیده  ذهن های  و  دانشمندان  تلاش های  برکت  به  که 

متخصصان جوان، پر شده است.

ایشان پیشرفت های چشمگیر دفاعی را بخصوص با توجه به 
تحریم مستمر دشمنان،  فوق العاده برشمردند و گفتند: شرایط 
ما  به  قطعه ای  هر  که  است  بگونه ای  ایران  دفاعی  صنعت 

ندهند، جوانان، بهترش را در داخل تولید می کنند.
فرمانده کل قوا در بخش دیگری از سخنانشان در بیان نکاتی 
صنعت  در  پیشرفت ها  استمرار  الزامات  و  ضرورت  درباره 
ارتقاء رتبه  باعث  دفاعی گفتند: پیشرفت های صنعت دفاعی 
و  توقف  معنای  به  این  اما  شد  جهان  در  ما  دفاعی  قدرت 
قناعت به وضع کنونی نیست؛ چرا که ما کار را از نقطه صفر 
فراوان،  دستاوردهای  و  تلاش ها  وجود  با  و  کردیم  شروع 

هنوز در بسیاری از موارد با خطوط مقدم فاصله داریم.
از دستور  برگرفته  را  نظامی  مقدم  به خطوط  ایشان دستیابی 
آمادگی  -یعنی  قوه«  من  مااستطعتم  لهم  اعدوا  »و  قرآنی 
حداکثری و مستمر در مقابل دشمن- و لازمه دفاع از کشور 
در  باید  پیشرفت ها  افزودند:  و  دانستند  بدخواهان  مقابل  در 
همه بخش های نظامی ادامه یابد. مثلًا اگر در دوره ای، حدی 
از دقت برای موشک ها در نظر گرفته بودیم و امروز نیازمند 

افزایش آن هستیم، این کار باید انجام شود.
در  نشدن  متوقف  و  نوآوری  بر  تمرکز  انقلاب،  رهبر 
صنعت  پیشرفت  الزامات  دیگر  از  را  رایج  سازوکارهای 
دفاعی برشمردند و گفتند: ابتکار و نوآوری، پایان ندارد. البته 
دیگران  کارهای  تکمیل  یا  توانایی ساخت  معنی  به  نوآوری 
کردن  بالفعل  و  انجام نشده  کارهای  سراغ  باید  بلکه  نیست 
کشف  با  همچنانکه  رفت  طبیعت  در  شناخته نشده  امکانات 
دریچه های  مصنوعی  هوش  و  اینترنت  الکتریسیته،  نیروی 

جدیدی از علوم به روی جهان گشوده شد.
بکارگیری  و  نوآوری  گرو  در  را  واقعی  پیشرفت  ایشان 
با  و  توانمند  دانشمند،  انقلابی،  مؤمن،  جوان،  نیروهای 
استعداد دانستند و گفتند: ایمان به انسان قوت و توان می دهد 
و او را در صراط مستقیم باقی نگه می دارد و انقلابی بودن 
اجتماعی  به تحول عظیم سیاسی و  باور داشتن  به معنی  نیز 
است که به برکت انقلاب اسلامی در کشور ایجاد شده است.

و  دانشگاهها  دیگر،  توصیه ای  در  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
مراکز تحقیقاتی نیروهای مسلح را به سوق دادن تحقیقات به 
سمت تأمین نیازهای دفاعی کشور سفارش کردند و افزودند: 
در برخی دانشگاهها، همّت اساتید به نگارش و انتشار مقاله 
از  نیازی  چه  مقاله  آن  که  نمی شود  این  به  توجهی  و  است 
کشور برطرف می کند که در مراکز تحقیقاتی نیروهای مسلح 

از این آفت برحذر باشید.
رهبر انقلاب در پایان، قدرت فکر، ابتکار، نوآوری و توانایی 
و  شکر  درخور  و  الهی  نعمت های  از  را  ساخت  و  تحقیق 

سپاس قلبی، زبانی و عملی خواندند.
مسلح  نیروهای  پشتیبانی  و  دفاع  وزیر  دیدار  این  ابتدای  در 
حضور پرشور ملت ایران در راهپیمایی ۲۲ بهمن ماه را مایه 
کشور  دفاعی  عرصه  دانشمندان  و  متخصصان  قلب  قوت 

برشمرد.
به روند تحقیقات،  اشاره  امیر سرتیپ عزیز نصیرزاده ضمن 
غافلگیرکننده،  و  پیشرفته  تسلیحات  انواع  تولید  و  طراحی 
احداث  دفاعی،  صنایع  غیرنظامی  دستاوردهای  از  گزارشی 
پارک های فناوری دفاعی و همچنین مشارکت علمی صنعت 

دفاعی کشور با سایر صنایع دارای فناوری برتر بیان کرد.

سخنگوی دولت در پاسخ به این پرسش که دولت چقدر از 
افزایش نرخ سکه و دلار کسب کرده است، گفت: پاسخی که 
به آن باور دارم و در دولت مشاهده می کنم این است که اتفاقاً 

بیشترین ضرر را دولت می بینند.
فاطمه مهاجرانی سخنگوی دولت در پاسخ به این پرسش که 
و   CFT کنوانسیون های  به  پیوستن  در  دولت  مکرر  تأکیدات 
اظهار  رابطه است،  این  برآیند چه کار کارشناسی در  پالرمو 
بوده  کارشناسی  کار  دولت  این  شعارهای  از  یکی  کرد: 
در  می گیرد؛  صورت  دولت  در  که  اقداماتی  تمام  قاعدتاً  و 
راستای بهبود اموری است که در دستور کار است، به طور 
مثال اگر بخش خصوصی نتواند مراودات مالی با آن قسمت 
داشته باشد و اگر بانک های ما دچار مسئله شوند، با توجه به 
اینکه سیستم نقل و انتقال پول در دنیا چمدانی نیست و تحت 
در  دولت  که  اقداماتی  تمام  لذا  است؛  مدرن  بانکداری  نظام 
با FATF و دو لایحه پالرمو و CFT که در دستور کار  رابطه 
به  ما  و  نمی کنند  پولشویی  ما  بانک های  که  است  این  دارد، 

تروریسم کمک نمی کنیم.
مقررات  و  قوانین  همه  مانند  داد:  ادامه  رابطه  همین  در  وی 
کشور، فقط دولت به تنهایی کار را پیش نمی برد، طبیعتاً دولت 
به عنوان قوه مجریه پیشنهادات خود را ارائه می دهد و سایر 
نهادها از مجمع تشخیص گرفته تا شورای نگهبان و همچنین 
از سوی مقام معظم رهبری، هر جایی که نیاز باشد نظر خود 

را ارائه می دهند.
در  است  موظف  دولت  اینکه  بر  تاکید  با  دولت  سخنگوی 
راستای بهبود امور اجرایی کشور پیشنهادهای خود را مطرح 
کند، گفت: در کارگروه های تخصصی دولت مباحثی راجع به 
مطرح شده   FATF کنوانسیون های  به  پیوستن  و  تحریم  رابطه 
موضوع  یک   FATF به  پیوستن  که  داشت  توجه  باید  است. 
است و پذیرفتن لوایح CFT و پالرمو موضوع دیگری است و 
نباید این ها را به هم گره زد. با مجموعه ای از موضوعات و 
مشکلات مواجه هستیم که پشت سر هم هستند و گره زدن آنها 

به همدیگر موجب لاینحل تر شدن می شود.
نصیب دولت  و دلار  نرخ سکه  افزایش  از  بیشترین ضرر 

می شود

سخنگوی دولت در رابطه با سخنان وزیر اقتصاد که گفته بود 
منابع  دولت چقدر  که  پرسش  این  به  آورده ایم،  زیاد  ما طلا 
پاسخ گفت:  است،  فروش سکه و طلا کسب کرده  از محل 
مربوطه  دستگاه های  هماهنگی  با  را  پرسش ها  این  به  پاسخ 
ارائه می دهم، بسیار این سوال را می پرسند که آیا در افزایش 
قیمت های سکه، طلا و ارز آیا دولت منتفع می شود؟ پاسخی 
که واقعاً به آن باور دارم و در دولت مشاهده می کنم این است 

که اتفاقاً بیشترین ضرر را دولت از این جریان می بیند.
مهاجرانی ادامه داد: وقتی قیمت سکه، طلا و ارز به طور لجام 
گسیخته افزایش می یابد، اتفاقی که رخ می دهد این است که 
مردم شاکی می شوند و واقعیت موضوع این است که مهمترین 
نیست که دولت  اینگونه  لذا  پشتوانه هر دولتی مردم هستند. 
به خاطر کسب ریال خودش به افزایش نرخ طلا و ارز دست 
نفع  -به  عنوان  هیچ  به  می شود  حاصل  که  آنچه  واقعاً  بزند، 
دولت نیست- اگر بخواهیم بگوییم که برای دولت می ارزد یا 

نمی ارزد؟ حتماً می گویم نمی ارزد.
وی در پاسخ به سوالی در همین رابطه که دلیل افزایش نرخ 
سکه، طلا و ارز چیست گفت: ما شاهد موج افزایش قیمت 
بودیم، با پایان سال میلادی و روندی که در نوع ارائه ارز به 
ارز  مبادله  بازار  در  ارزی که  به  نیمایی  ارز  از  و  آمد  وجود 
ارائه  روند  همچنین  و  بودیم  تقاضا  افزایش  شاهد  انجام شد 

تغییر کرد.

مهاجرانی: 

برای دولت نمی ارزد که خودش سکه و دلار را گران کند

حالی که قیمت برنج به شدت افزایش یافته است، وزیر جهاد 
مدعی  بازار  در  برنج  قیمت  افزایش  درباره علت  کشاورزی 
شد: صراحتا می گویم افزایش قیمت برنج متأسفانه ساختگی 
سیب  قیمت  برنج،  بر  علاوه  که  است  حالی  در  این  بود. 
زمینی)محصولی که صادر می شود( نیز در ماه های اخیر به 

شدت گران شده بود.
غلامرضا نوری قزلجه وزیر جهاد کشاورزی در حاشیه جلسه 
امروز هیئت دولت در پاسخ به پرسشی درباره علت افزایش 
قیمت  افزایش  می گویم  صراحتا  کرد:  عنوان  برنج  قیمت 

متأسفانه ساختگی بود و از سوی عده ای محتکر رخ داد.
وی افزود: چند روزی است با کمک دستگاه های ذی ربط و 
تعزیرات بار های محتکران را شناسایی کرده ایم و محصولات 

نیز به بازار روانه شده است تا قیمت متعادل شود.
وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: این افزایش قیمت بلاوجه 

و سودجویانه بود.
قیمت  افزایش  علت  درباره  پرسشی  به  پاسخ  در  نوری 
که جذابیتی  بوده  امر صادرات  این  علت  سیب زمینی گفت: 
نیز  هم اکنون  و  شد  تعدیل  واردات  با  و  داشت  صادراتی 

قیمت ها در بازار در حال کنترل است.
وی تاکید کرد: همه اقلام مورد نیاز مردم در ماه مبارک رمضان 
و عید تأمین شده و حدود ۲۵ درصد بیش از سال های گذشته 
است و ان شاءالله بازار از روند عادی برخوردار خواهد بود و 

مردم با دل خوش از محصولات استفاده می کنند.
قیمت  افزایش  علت  درباره  پرسشی  به  پاسخ  در  نوری 
که جذابیتی  بوده  امر صادرات  این  علت  سیب زمینی گفت: 
نیز  هم اکنون  و  شد  تعدیل  واردات  با  و  داشت  صادراتی 

قیمت ها در بازار در حال کنترل است.
وی تاکید کرد: همه اقلام مورد نیاز مردم در ماه مبارک رمضان 
و عید تأمین شده و حدود ۲۵ درصد بیش از سال های گذشته 
است و ان شاءالله بازار از روند عادی برخوردار خواهد بود و 

مردم با دل خوش از محصولات استفاده می کنند.

وزیر جهاد کشاورزی: 
افزایش قیمت برنج ساختگی بود!

معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان گفت: در حال 
حاضر به ۲۰۵ مرکز همسریابی مجوز داده ایم و نظارت ها بر 
آن انجام می شود و هر گونه مشکلی داشته باشند، پاسخگو 

هستیم. 
»علیرضا رحیمی« معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان 
در گفت وگو با خبرنگار ایلنا در خصوص رویکرد این معاونت 
به فعالیت سایت های همسریابی گفت: بحث همسان گزینی از 
تکالیف مجلس تلقی می شود که کمیسیون فرهنگی و صحن 
مجلس این موضوع را مصوب کرده و موظف به حمایت از آن 
هستیم. در این راستا یک گروه کارشناسی را با هدف بررسی 
این سایت های همسرگزینی تشکیل داده ایم و  میزان موفقیت 
این  از  تعداد  چه  شود،  مشخص  تا  هستیم  ارزیابی  حال  در 
مراکز و سایت های همسریابی به افزایش ازدواج جوانان کمک 
چند  و  هستند  موفق  بسیار  پایگاه ها  این  از  بسیاری  می کنند. 
نمونه از آن را شخصا مشاهده کرده ام که فعالیت بسیار خوبی 
و  نکردند  عمل  موثر  چندان  هم  موارد  برخی  در  اما  دارند، 

خروجی خاصی در بر نداشته اند.
در  استفاده ای  سوء  که  کنیم  دقت  باید  همچنین  افزود:  وی 
که  حال  عین  در  نگیرد،  صورت  همسریابی  سایت های  این 
مکلف هستیم طرح مذکور را پیش ببریم. کارشناسی و نظارت 

بسیار جدی بر این مراکز انجام می شود و این فرصت و طرح 
کمک  ازدواج  امر  برای  یکدیگر  با  جوانان  بیشتر  آشنایی  به 
نگاه  همسریابی  سایت های  این  به  کلی  دید  به  اگر  می کند. 
شود، طرح خوبی محسوب می شود و محلی است که جوانان 
می توانند با یکدیگر آشنا شوند و بهم معرفی گردند و زمینه 
را برای افرادی که به نیت یک ازدواج دائمی به دنبال گزینه 

مناسب خود هستند، فراهم کند.
داد:  ادامه  جوانان   و  ورزش  وزارت  جوانان  امور  معاون 
همچنین گسترش فضای مجازی یک فرصت است و باید از آن 
استفاده شود. از طرف دیگر این سایت های همسریابی می تواند 
آسیب ها و تهدید هایی را در پی داشته باشد و باید تلاش کنیم 
این تهدیدات را کمتر کنیم و طرح را به شکل مطلوبی پیش 
ببریم.معاون امور جوانان وزارت ورزش همچنین درباره پدیده 
خودکشی در میان نوجوانان گفت: بحث خودکشی نوجوانان 
دولت  اجتماعی  محترم  دستیار  و  است  بسیار جدی  موضوع 
دکتر ربیعی یک کارگروه ویژه را برای این امر تشکیل داده اند 
که دکتر حسینی رئیس سازمان بهزیستی، دکتر بطحایی رئیس 
مختلف  بخش های  و  کشور  وزارت  اجتماعی،  امور  سازمان 
حضور دارند و به صورت جدی در حال رصد این موضوع 
را  مسئله  این  جلوی  مناسب  اقدامات  با  امیدواریم  و  هستیم 

و  دارد  وجود  دنیا  تمام  در  خودکشی  موضوع  البته  بگیریم. 
مرحله  به  که  کسی  هر  که  داریم  اعتقاد  روانپزشکی  نظر  از 
بالاخره یک مشکل جدی داشته است و  خودکشی می رسد، 
دخیل  اجتماعی  عوامل  شخصیتی،  اختلالات  از  غیر  به  اگر 

باشند، باید کاملا ریشه یابی شود.
ادامه گفت: نخستین گام در حل مشکلات نوجوانان  وی در 
حرف  آن ها  با  بتوانیم  و  بشنویم  را  آن ها  باید  که  است  این 
بزنیم، متاسفانه این اتفاق نیفتاده است. در حال حاضر جامعه 
و خانواده ها، درکی از نوجوانان ندارند. در واقع نمی توانیم با 
ادبیات ونگرش آن ها به دنیا، با نوجوانان گفتگو کنیم و باید 
آن ها  با  واحد  گفتمان  یک  به  نوجوانان  مشکلات  حل  برای 
دست پیدا کنیم، وگرنه هر کار دیگری بدون لحاظ کردن این 

مهم نتیجه ای به دنبال ندارد.
شناخت  و  دوطرفه  گفتگوهای  با  تنها  کرد:  تصریح  رحیمی 
ریزی  برنامه  آن ها  برای  می توانیم  نوجوانان  افکار  و  نگرش 
کنیم. گام بعدی برای حل مشکلات نوجوانان اقدامات عملیاتی 
برای آینده، اشتغال و امیدآفرینی برای نوجوانان کشور است و 
در واقع مهمترین ضربه به بدنه اجتماعی زمانی است که امید 
را از یک جامعه بگیریم و به نظر من مهمترین کار این است 

که نگذاریم این چراغ امید خاموش شود.

معاون امور جوانان وزارت ورزش: 

صدور مجوز فعالیت به ۲۰5 سایت همسریابی؛ 
تشکیل کارگروه ویژه در دولت برای بررسی خودکشی نوجوانان 

وزیر نفت گفت: خاموشی هایی که در بخشی از شهر تهران 
به وقوع پیوسته، به دلیل نداشتن سوخت نیروگاه های تامین 

کننده برق این شهر نبوده است.
رویداد شمال به نقل از ایرنا، محسن پاک نژاد روز چهارشنبه 
در حاشیه حیات دولت در جمع خبرنگاران افزود: نیروگاه 
هایی مانند پرند و دماوند و نیروگاه هایی که در حاشیه این 
شهر هستند و تهران را از نظر برق تامین می کنند، به لحاظ 

سوخت در وضعیت کاملا مناسبی بودند.
وزیر نفت ادامه داد: شبکه به هم پیوسته برق سبب می شود 
های  سیستم  و  کنند  پیدا  افزایش  برق  فرکانس  نقاطی  در 

رولیاژ و رله ها به صورت اتوماتیک برق را قطع می کنند.
پاک نژاد گفت: این خاموشی به ویژه در شرق تهران ربطی 
به سوخت نیروگاهی نیروگاه های حاشیه شهر تهران نداشته 

است.

داداشی: 
لایحه »تعطیلی پنج شنبه ها« به صحن 

مجلس می آید و مصوب می شود

افزایش  لایحه  در  گفت:  اجتماعی  کمیسیون  سخنگوی 
تعطیل  کشور  در  اقتصادی  درگاه های  هفته  آخر  تعطیلات 
که  دستگاه هایی  و  تجارت  سازمان  گمرک،  مثلا  نیست، 
مربوط به حوزه تجارت هستند و به صورت ضروری باید 

باشند را استثنا کردیم. 
افزایش  لایحه  وضعیت  آخرین  درباره   ، داداشی  ولی 
تعطیلات آخر هفته در کشور گفت: این لایحه در کمیسیون 

رفع ایراد شد.
سخنگوی کمیسیون اجتماعی یادآور شد: شورای نگهبان به 
مصوبه مجلس یازدهم ایراد گرفته بود که به مجلس عودت 
داده شد و مجلس هم به کمیسیون عودت داد و ما هم در 
کمیسیون رفع ایراد کردیم و این رفع ایراد در صحن مجلس 

قرار است مطرح و مصوب شود.
کمیسیون  نظر  آیا  این که  به  پاسخ  در  آستارا  مردم  نماینده 
اجتماعی بر تعطیلی روز پنجشنبه  است یا روزی دیگر، بیان 

کرد: بله نظر کمیسیون اجتماعی روز پنجشنبه است.
بحث های  این که  درباره  اجتماعی  کمیسیون  عضو  این 
اقتصادی در افزایش تعطیلات آخر هفته مطرح بود تا ارتباط 
اقتصادی  ما با کشورهای دیگر افزایش یابد، اظهار داشت: 
گمرک،  مثلا  نیست،  تعطیل  کشور  در  اقتصادی  درگاه های 
سازمان تجارت و دستگاه هایی که مربوط به حوزه تجارت 

هستند و به صورت ضروری باید باشند را استثنا کردیم.
وی تاکید کرد: ما آمدیم دستگاه های ارتباط گیری با دنیا را 

مستثنی کردیم تا اقتصاد آسیب نبیند.

وزیر نفت: 
خاموشی برخی نقاط تهران به 
دلیل کمبود سوخت نبوده است
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دستگیری اعضای باند سارقان 
غیربومی در رشت

استاندار گیلان با بیان اینکه اگر هر خانوار گیلانی حداقل دو 
فرزند داشته باشد جمعیت اقوام گیلانی حفظ می شود، تصریح 
کرد:  در غیر این صورت جمعیت استان با کاهش مواجه شده 

و اقوام گیلانی در خطر نابودی قرار خواهند گرفت.
»هادی حق شناس« صبح  روز گذشته در مراسم رویداد ملی 
بهزیستی استان گیلان در  اداره کل  به همت  چند قلوها  که 
تالار مرکزی رشت برگزار شد، اظهار کرد: امروز ممکن است 
مشکلات مختلفی از جمله کمبود  و ناترازی  انرژی در کشور 
وجود داشته باشد ولی به یاری خداوند از همه این مشکلات 

عبور خواهیم کرد.
وی با اشاره به وجود اقوام  مختلف از جمله تالش، گیلک و 

گالش در گیلان گفت: نرخ رشد جمعیت در استان هشت صدم 
درصد است و به دلیل کاهش نرخ جمعیت و زاد و ولد اقوام 
نابودی هستند، لذا اگر هر خانوار گیلانی  گیلانی در معرض 
حداقل دو فرزند داشته باشد این اقوام حفظ خواهد شد ولی 
در غیر این صورت جمعیت با کاهش مواجه شده و در خطر 

نابودی قرار خواهند گرفت.
گذشته  ماه   ۱۰ در  آمار  اساس  بر  داد:  ادامه  گیلان  استاندار 
۱۴هزار و ۳۰۰ نفر متولد شده و ۱۶ هزار نفر از دنیا رفتند که 
این مهم نشان دهنده کاهش زاد و ولد در این استان می باشد .

حق شناس نرخ رشد جمعیت در کشور را 9/. دانست و بیان 
ولی  باشد،   9  /2 باید  جمعیت  حفظ  برای  آمار  این  کرد:  

متأسفانه نزدیک ۵۰ درصد خانوارها در کشور یا فرزند نداشته 
و یا تک فرزند هستند.

بهزیستی  حمایت  تحت  چندقلو  دارای  خانواده    ۶۹۱
گیلان هستند

مدیرکل بهزیستی گیلان هم با بیان اینکه ۶9۱ خانواده دارای 
به این خانواده ها  چندقلو تحت حمایت داریم، گفت: ماهانه 

مستمری پرداخت می شود. 
استان  اینکه  بیان  با  چندقلوها،  ملی  رویداد  در  طوفانی  آریا 
پیرترین  کرد:  اظهار  دارد،  را  سالمندی  نرخ  بالاترین  گیلان 
باید  شرایط،  این  از  رفت  برون  برای  و  هستیم  کشور  استان 

فرزندآوری داشته باشیم.
دارای  های  خانواده  دوش  بر  را  جمعیت  رشد  نرخ  بار  وی 
چندقلو دانست و افزود: از آبان ۱۴۰۰ لغایت دی سال جاری، 

۱۰2۸ مورد دوقلو و ۳۴ مورد سه قلو در استان داشتیم.
با بیان اینکه در 9 ماهه امسال 2۰۰  مدیرکل بهزیستی گیلان 
مورد دوقلو و ۳۰ مورد سه قلو داشتیم، تصریح کرد: در هشت 
ماهه امسال بالغ بر 9 هزار مورد ازدواج داشتیم که کاهش ۶ 

درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشته دارد.
طوفانی بعد خانوار استان گیلان را ۳.2 نفر دانست و بیان کرد: 
بالغ بر ۱۴ هزار مورد ولادت داشتیم که  در ۱۰ ماهه امسال 
سال  مشابه  مدت  به  نسبت  درصدی   ۱۱ کاهش  دهنده  نشان 

گذشته است.
وی با بیان اینکه بهزیستی گیلان ۶9۱ خانواده چندقلو را تحت 
حمایت دارد، متذکر شد: از این تعداد، ۶۴2 خانواده دوقلو و 
۴9 خانواده سه قلو هستند و ماهانه 9۳۸ میلیون تومان مستمری 

به این خانواده ها پرداخت می شود.
مدیرکل بهزیستی گیلان از پرداخت حق پرستاری دو میلیون 
تومانی به خانواده های دارای دو قلو و بالاتر خبر داد و بیان 
کرد: این کمک ها تا سن ۶ سالگی برقرار خواهد بود؛ علاوه 
خرید  و  ساخت  هزینه  کمک  پرستاری،  حق  و  مستمری  بر 

مسکن نیز به این خانواده ها پرداخت می شود.
دارای  خانواده  چندین  از  مراسم  این  پایان  در  است  گفتنی 
گیلان  استاندار  حق شناس  هادی  توسط  قلو  چند  فرزندان 

تجلیل به عمل آمد.

استاندار گیلان در رویداد ملی چند قلوها مطرح کرد

تک فرزندی بلای جان جمعیت گیلان 

از  ناشی  جدی  چالش های  با  مواجه  در  لاهیجان  شهرستان 
منطقه  روستایی  ویژه جاده های  به  که  دارد  قرار  زمین  رانش 
این  در  رانشی  نقطه   2۷ حدود  که  داده  قرار  فشار  تحت  را 
شهرستان شناسایی شده و برای حل مشکلات آن ها بیش از ۵۵ 

میلیارد تومان اعتبار نیاز است. 
آبان ماه امسال بود که برخی از جاده های روستایی لاهیجان که 
عمدتا در کوهپایه قرار داشت دچار رانش شده بود و حال بعد 
از گذشت چند ماه هنوز هم اقدامات اساسی برای آن صورت 
نگرفته اما مسئولان گفته اند که در این خصوص جلسات مکرر 
برگزار و پیگیری هایی را برای سرانجام دادن جاده های دچار 

رانش شده انجام داده اند. 
  *۱00 خانوار روستایی چشم انتظار اصلاح جاده 

مسعود مظفری رئیس شورای روستای جیرگوابر لاهیجان  به 
مشکلات جاده ای که روستای آن ها با آن درگیر است، اشاره 
کرد و گفت: »تقریباً سه ماه است که ما با مشکلات مربوط به 
جاده درگیر هستیم که با پیگیری هایی که از طریق بخشداری 
و اداره راهداری انجام دادیم، امروز فرماندار به اینجا آمدند.« 
وی با بیان اینکه متأسفانه یکی از عوامل اصلی مشکلات ما، 
در  روستا  پایین دست  در  که  است  بومی  غیر  ساز  و  ساخت 
ناشی  ما  مشکلات  از  درصد   ۵۰ حدود  و  است  انجام  حال 
از این فعالیت هاست، افزود:  از مسئولین درخواست می کنیم 
که فکری به حال جاده ما بکنند، زیرا بالای ۱۰۰ خانواده در 
برای آن ها  بالادست روستا زندگی می کنند و وضعیت جاده 

بسیار بحرانی است. «
 *نیاز به اعتبار 55 میلیارد تومانی برای 27 نقطه رانشی 

لاهیجان 
اشاره  با  نیز   لاهیجان  شهرستان  فرماندار  بخشی نژاد  روح الله 
اظهار  کوهستانی لاهیجان  مناطق  در  زمین  رانش  موضوع  به 
کرد:  این منطقه دارای بیش از 2۵ نقطه رانشی است و 2 ماه 

پیش جلسه ای با حضور معاون عمرانی استان و مدیران مرتبط 
استانی برگزار کردیم تا مشکلات این نقاط را بررسی کنیم. 

وی با بیان اینکه با توجه به اینکه امکان بازدید از این نقاط در 
یک روز فراهم نبود، تیمی مستندساز به این مناطق اعزام شد 
نقطه رانشی را  اهالی و دهیاران، وضعیت 2۷  با همکاری  تا 
مستند کنند،  تأکید کرد: توان و ظرفیت شهرستان برای اصلاح 
کافی  بودجه ای  و  اعتباری  لحاظ  به  مناطق  این  بازسازی  و 

نیست و نیاز به اعتبارات ملی است. 
این  برای  اعتباری  نیاز  برآورد  به  همچنین  لاهیجان  فرماندار 
می دهد  نشان  ما  برآورد  »آخرین  گفت:  و  کرد  اشاره  مناطق 
که برای 2۷ نقطه رانشی، بیش از ۵۵ میلیارد تومان اعتبار نیاز 

داریم تا بخشی از مشکلات را حل کنیم.« 
و  بارش ها  به  توجه  با  که  کرد  امیدواری  اظهار  نژاد  بخشی 
مشکلات ناشی از رانش زمین، توجه بیشتری به این موضوع 

شود و اعتبارات لازم سریع تر تأمین شود. 
وی همچنین با اشاره به وضعیت نامناسب جاده های روستایی 
برخوردار  استانداردهای لازم  از  باید  »این جاده ها  بیان کرد: 
مشکلات  از  تا  شود  انجام  درستی  به  آب  زهکشی  و  باشند 

بیشتر جلوگیری شود که امیدواریم با همکاری استاندار و دیگر 
مدیران، اقدامات لازم برای ترمیم و اصلاح جاده ها و مناطق 

رانشی به سرعت انجام شود. 
 *لاهیجان در معرض 5 مورد بحرانی قرار دارد 

در  نیز  گیلان  بحران  مدیریت  مدیرکل  ویشکاهی  محمدعلی 
در  بحرانی  وضعیت  بررسی  به  اشاره  با  تسنیم  با  گفت وگو 
تماس  »در  کرد:  اظهار  و  پرداخت  استان  شهرستان  چندین 
تلفنی که با فرماندار لاهیجان داشتیم و همچنین در جلسه ستاد 
مدیریت بحران استان، چندین مورد بحرانی شناسایی شد که 
متأسفانه حدود پنج مورد از آن ها به صورت ویژه ممکن است 

شهرستان لاهیجان را درگیر کند.« 
و  استان  بحران  مدیریت  ستاد  جلسات  در  اینکه  بیان  با  وی 
ملی، تصمیماتی اتخاذ شد، گفت: از چند مکان که دچار رانش 
پروژه  یک  برای  که  گرفت  میدانی صورت  بازدید  بود  شده 
که بازدید کردیم، از ماده ۴۳ کمک خواهیم کرد و پیمانکار 

معرفی خواهد شد. 
مدیرکل مدیریت بحران گیلان با اشاره به اهمیت این پروژه ها 
عبور  راه  این  از  منطقه  این  روستاهای  از  »بسیاری  افزود: 
می کنند و باید شرایط لازم برای این پروژه فراهم شود که پس 
از پایان بازدید، حتماً با راهداری استان مذاکره خواهیم کرد تا 

فضایی برای همکاری ایجاد کنیم.« 
هماهنگی  معاون  با  خود  مذاکرات  از  همچنین  ویشکاهی  
داد  خبر  کشور  بحران  مدیریت  سازمان  فنی  و  عمرانی  امور 
و تصریح کرد: »در جلسه ای که داشتیم، قول گرفتیم که برای 
هر شهرستان، یکی یا دو مورد بحرانی را همزمان با اتفاقات 
اخیر در مرکز استان بررسی کنیم،  بارش های چند روز گذشته 
امیدواریم  و  شده  مناطق  این  در  زمین  رانش  تشدید  باعث 
بتوانیم با همکاری حوزه راهداری و اعتبارات ملی، اقدامات 

لازم را انجام دهیم.«

چالش های رانش زمین در لاهیجان
۲۷ نقطه بحرانی شناسایی شد 

افزایش نرخ برنج در ماه های اخیر به یکی از دغدغه های اصلی 
و  مردم  خرید  قدرت  کاهش  و  است  شده  تبدیل  خانوارها 
افزایش نرخ برنج موجب شده تا این کالای راهبرُدی در آستانه 
ماه مبارک رمضان از سفره ها حذف شود و این در حالی است 

که کشاورز سودی از افزایش قیمت برنج نمی برد.
افزایشی  روند  به  داخلی  بازارهای  در  ایرانی  برنج  قیمت   
خود ادامه داده و به رکورد تاریخی 2۰9 هزار تومان برای هر 
کیلو رسیده است. این در حالی است که در ماه های ابتدایی 
سال جاری، قیمت این محصول حدود ۱۱۰ هزار تومان بود. 
افزایش نرخ برنج موجب نگرانی شدید خانوارهای ایرانی شده 
و احتمال حذف این کالای اساسی از سفره ها به دلیل کاهش 
قدرت خرید مردم به خصوص در ایام نزدیک به ماه مبارک 

رمضان بالا رفته است.
این در حالی است که در ماه های ابتدایی سال جاری، قیمت 
این محصول حدود ۱۱۰ هزار تومان بود. بررسی های میدانی 
خبرنگار فارس در رشت نشان می دهد برنج هاشمی گیلان در 
بسیاری از بازارها با قیمت 2۰9 هزار تومان در بازار عرضه 
می شود. این افزایش قیمت در دو سال گذشته بی سابقه بوده 

است.
قیمت  افزایش  این  از  کشاورزان  عمومی،  تصور  برخلاف 
متوسط  و  کوچک  کشاورزان  از  بسیاری  نمی برند.  سودی 
محصول خود را در زمان برداشت و با قیمت بسیار پایین تری 
فروش  و  تولید  بالای  هزینه های  به  توجه  با  فروخته اند. 
زودهنگام محصول، کشاورزان عملًا چیزی از افزایش قیمت 
و  واسطه ها  جیب  به  عمده  سود  و  نمی شود  نصیبشان  فعلی 

دلالان می رود.
البته باید توجه داشت که این اولین بار نیست که بازار برنج در 
ایران به این شکل در آمده است به طوری که در سال ۱۴۰۰ 
نیز قیمت برنج به مرز 2۰۰ هزار تومان رسید که در سال ۱۴۰۱ 
با تأمین و تدارک این محصول قیمت ها در سال آینده کاهش 

قابل توجه ای یافت.
تولید  درباره  آمار های وزارت جهاد کشاورزی  درصورتی که 
روز های  در  که  باشد  درست  سال  در  برنج  تن  میلیون   2.۷
اخیر شائبه هایی درباره آن مطرح می شود باید اشاره داشت که 
این محصول گرفتار احتکار به قصد گران فروشی در آینده شده 
است و این محصول در تناژ های بالا به دست برخی از افراد 

سودجو افتاده که اکنون با کمبود و گرانی آن مواجه هستیم.
شائبه احتکار برنج و ورود برنج تقلبی!

برنج  سالانه  تولید  میزان  کشاورزی  جهاد  وزارت  درحالی  
این  فعالان  برخی  کرده،  اعلام  تن  میلیون   2.۷ را  ایران  در 
حوزه این آمار را رد می کنند. این اختلاف نظر موجب شده 
گران فروشی  منظور  به  برنج  احتکار  درباره  گمانه زنی هایی  تا 
مطرح شود.برخی از کارشناسان معتقدند که حجم بالایی از 
برنج تولیدی در اختیار افراد سودجو قرار گرفته که در نتیجه 

آن بازار با کمبود و افزایش قیمت مواجه شده است. 
میزان برنج سفید تولیدی در گیلان ۷2۰ هزار تن بوده و میزان 
برنج مصرفی در این استان چیزی حدود یک میلیون و 2۰۰ 
هزار تن است و اختلاف و افزایش قیمت فاحش برنج در چند 

هفته اخیر داد نمایندگان گیلان در مجلس شورای اسلامی را 
بلند کرده است. 

مهرداد لاهوتی عضو کمیسیون برنامه وبودجه گفته که »ضعف 
هم در جهاد کشاورزی سابق و هم حالا وجود دارد که بعضی 
بازار  تنظیم  راه حل  آیا  زیرا  نمی شود  مدیریت صحیح  موارد 
و تأمین نیاز مردم واردات برنج تقلبی و اختلاف قیمت ۳۰۰ 

دلاری هر تن برنج وارداتی با برنج تولید داخل؟ «
لاهوتی می گوید »شاید آقای وزیر پاسخ دهند که هنوز پول این 
برنج ها پرداخت نشده اما طرف خارجی از شما ضمانت نامه 
تأکید کرد که  گرفته و پول آن را وصول خواهد کرد.« وی 
ضعف مدیریتی در جهاد کشاورزی چه در گذشته و چه در 
حال حاضر باعث این وضعیت شده است.لاهوتی با انتقاد از 
واردات برنج تقلبی و اختلاف قیمت ۳۰۰ دلاری هر تن برنج 
وارداتی با برنج تولید داخل گفت: “چرا به جای این واردات، 
سرمایه گذاری مناسبی برای خرید و توزیع برنج داخلی انجام 
نمی شود؟”وی همچنین به گزارش پلیس اقتصادی اشاره کرد 
شده  کشور  وارد  تقلبی  برنج  تن  هزار   ۶۰ می دهد  نشان  که 
بندرعباس درحال  این موضوع درشعبه 9 دادیاری  پرونده  و 

رسیدگی است.
لزوم تنظیم بازار و تقویت بازرسی

وی از وزارت جهاد کشاورزی خواست تا به سرعت به این 
مسئله ورود کند و با محتکران و متخلفان برخورد قاطع انجام 
دهد. با فرض صحت آمار تولید 2.۷ میلیون تن برنج در سال، 
جدی  ورود  ضرورت  بر  مجلس  نمایندگان  و  کارشناسان 
وزارت جهاد کشاورزی به بازار تأکید دارند. به اعتقاد آنها، 
این وزارتخانه باید اقدامات اجرایی برای تنظیم بازار و مقابله 
در  بازرسی  ساختار  حال،  این  با  دهد.  انجام  سودجویان  با 
معاونت بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی نیز به دلیل تغییرات 
ساختاری از بین رفته که این امر بر تشدید نابسامانی های بازار 

بی تأثیر نبوده است.

سود کلان افزایش قیمت برنج در جیب دلالان

گیلان فرمانده انتظامی شهرستان رشت از دستگیری اعضای 
مسکونی  منازل  بومی  غیر  و  حرفه ای  سارقان  نفره   ۴ باند 
داد و گفت: یک دستگاه خودروی  این شهرستان خبر  در 
مورد  ابزار  تعدادی  و  جعلی  پلاک های  سرقتی،  کوییک 

استفاده برای سرقت از این سارقان کشف شد. 
سرهنگ عیسی روشن قلب با تأکید بر حذف زمینه های وقوع 
جرم اظهار کرد: با برنامه ریزی دقیق، احساس مسئولیت و 
همچنین تجزیه و تحلیل جرایم می توان ضریب امنیتی را بالا 
برد و فضا را برای مجرمان به خصوص سارقان ناامن کرد.

وی گفت: در پی وقوع چند فقره سرقت منزل توسط یک 
باند چهار نفره که با یک دستگاه خودروی کوییک پلاک 
از  سرقت  به  اقدام  همجوار  استان های  از  یکی  در  جعلی 
دستگیری  و  شناسایی  می کردند،  سکنه  از  خالی  منازل 

سارقان به صورت ویژه در دستورکار پلیس قرار گرفت.
اقدامات  با  اینکه  بیان  با  رشت  شهرستان  انتظامی  فرمانده 
ماموران  و  شده  شناسایی  سارقان  باند  خودروی  پلیسی 
به  گیل  میدان  فاصل  حد  رشت  شهر  ورودی  در  انتظامی 
کردند،  متوقف  و  رویت  را  نظر  مورد  خودروی  مصلی 
افزود: ۴ نفر از اعضای این باند سرقت بلافاصله دستگیر و 
در بازرسی از خودرو تعدادی پلاک خودروی خام، اعداد و 
حروف برای جعل پلاک خودرو، دو دستگاه موبایل سرقتی، 
طلای  ساعت  عدد  سه  و  طلا  النگوی  و  انگشتر  حلقه   ۸

سرقت شده از منازل کشف و ضبط شد.
این مقام انتظامی با اشاره به اینکه متهمان دستگیر شده دو 
خانم ۳۳ و ۳۴ ساله و دو مرد ۳۵ و ۳۶ ساله غیر بومی و اهل 
به صورت  با همدستی یکدیگر  بودند که  استان های دیگر 
افراد که دارای  این  باندی سرقت می کردند، تصریح کرد: 
سوابق متعدد سرقت منزل با شیوه و شگرد مختلف هستند 
در بازجویی های فنی و تحقیقات پلیسی به ۱9فقره سرقت 
منازل  از  به شیوه قاپ زنی، طلا و جواهرات  تلفن همراه 

مسکونی و سرقت خودرو اعتراف کردند.
سرهنگ روشن قلب در پایان با بیان اینکه افراد دستگیر شده 
با تشکیل  اقلام کشف شده  به همراه، خودروی سرقتی و 
پرونده تحویل مرجع قضائی شدند، از شهروندان خواست 
را  موضوع  مشکوک  موارد  هرگونه  مشاهده  صورت  در 
سریعا با شماره تلفن ۱۱۰ به مرکز فوریت های پلیسی اطلاع 

داده و پلیس را در ایجاد امنیت پایدار یاری نمایند.

اجرای  به  اشاره  با  گیلان  استان  انتظامی  فرمانده  جانشین 
طرح سه روزه آرامش در شهر گفت: در این راستا ۳۸۳ معتاد 
متجاهر جمع آوری و ۱۶ قاچاقچی و ۱۴۰ خرده فروش مواد 

مخدر نیز شناسایی و دستگیر شدند.
سردار حسین حسن پور جانشین فرمانده انتظامی استان گیلان 
با اشاره به اجرای طرح سه روزه آرامش در شهر اظهار کرد: 
در این راستا ۳۸۳ معتاد متجاهر جمع آوری و ۱۶ قاچاقچی 
و ۱۴۰ خرده فروش مواد مخدر نیز شناسایی و دستگیر شدند.

انواع  کیلوگرم   9۵ از  بیش  این طرح  در  اینکه  بیان  با  وی 
مواد مخدر کشف شده است،  گفت: از این افراد ۱۴ کیلو و 
۶2۵ گرم تریاک، ۴۷۵ گرم هروئین، یک کیلو و 229 گرم 
حشیش، یک کیلو و ۶۸۳ گرم شیشه و ۷۷ کیلو و 99۵ گرم 

سایر مواد مخدر کشف شد.
از  معتادان  گیلان،  استان  انتظامی  فرمانده  جانشین  گفته  به 
و  معرفی  اعتیاد  ترک  مراکز  به  درمان مدار  دادگاه  طریق 
پرونده  تشکیل  با  مخدر  مواد  قاچاقچیان  و  خرده فروشان 
برای سیر مراحل قانونی در اختیار مرجع قضائی قرار گرفتند.

۵۳۹ معتاد متجاهر و خرده فروش 
مواد مخدر در گیلان دستگیر شدند

مدیرعامل آب منطقه ای گیلان با اشاره به اقدامات انجام شده 
در ساماندهی رودخانه های زرجوب و گوهرود طی سنوات 
گذشته، گفت: با توجه به وقوع سیلاب های اخیر در پیربازار، 
تهیه طرح تکمیلی جهت ساماندهی و ایمن سازی رودخانه 

پیربازار در دست اقدام است. 
پیربازار  منطقه  در  سیلاب  وقوع  پس  در  خرمی  وحید 
در  سیلاب  وقوع  به  توجه  با  کرد:  اظهار  رشت،  شهرستان 
منطقه  مسکونی  بخش های  که   )9۰ گذشته)دهه  سنوات 
اطراف  روستاهای  و  پیربازار  پل، شهر  تخته  گلسار رشت، 
آن و... را دچار خسارت و آسیب کرد، شرکت سهامی آب 
منطقه ای گیلان در سال 9۳ نسبت به انجام مطالعات و تهیه و 
اجرای طرح اضطراری ساماندهی رودخانه پیربازار از محل 
تلاقی رودخانه گوهررود و زرجوب تا پل پیربازار و بخشی 
از رودخانه پیربازار در محل اتصال به تالاب انزلی با هدف 
به  انزلی  تالاب  به  تخلیه سیلاب  تسریع در روند جریان و 
طول ۵.۵ کیلومتر با اعتبار بالغ بر ۳۵ میلیارد ریال از محل 

اعتبار استانی اقدام کرده است.
وی افزود: با توجه به مطالعات حد حریم و بستر رودخانه 
پیربازار و به منظور اجرای طرح ساماندهی رودخانه پیربازار، 
تشریفات  انجام  انجام و ضمن  مطالعات طرح در سال 9۶ 
قانونی و تعیین پیمانکار، عملیات اجرایی از محل اعتبارات 
ساماندهی کمی و کیفی رودخانه های زرجوب و گوهررود و 
پیربازار شروع شد؛ در ادامه کار با توجه به احداث سازه ها و 
تصرفات عمدتا غیرمجاز در محدوده بستر و حریم رودخانه 
و بروز تنش های اجتماعی، علیرغم هماهنگی و اقدامات به 
و  نشد  میسر  مسکونی  بافت  در  پروژه  اجرای  آمده،  عمل 
عملیات اصلاح مقاطع صرفا در بخش هایی از زهکش ها و 

انهار جمع آوری کننده سیلاب انجام شد.
مدیرعامل آب منطقه ای گیلان ادامه داد: در نهایت به دلیل 
با  اجرایی  پروژه، عملیات  آزادسازی و رفع تصرفات  عدم 
 ۳۵ معادل  پیشرفتی  با  پروژه  و  مواجه شده  توقف طولانی 
خاتمه  ریال  میلیارد   ۳۴ بر  بالغ  هزینه  کرد  ناگزیر  و  درصد 

پیمان شد.
با توجه به وقوع سیلاب های  خرمی گفت: در حال حاضر 
نقاط آسیب پذیر  از مناطق و  بازدیدهای مکرر  اخیر، ضمن 
و بحرانی، تهیه طرح تکمیلی جهت ساماندهی و ایمن سازی 

رودخانه پیربازار در دست اقدام است.
وی اضافه کرد: اصلاح هندسه مسیر رودخانه مد نظر بوده و 
با توجه به  توپوگرافی و شیب کم رودخانه برداشت از کف 
ممکن نبوده و ایمن سازی مسیر و افزایش سطح مقطع عبور 
بازگشایی مصب رودخانه  به همراه رسوب زدایی و  جریان 
در ورودی تالاب انزلی مد نظر است که پس از تامین اعتبار 
خواهد  قرار  اقدام  دست  در  اجرایی  عملیات  مالی،  منابع 

گرفت.

مدیرعامل آب منطقه ای گیلان 
عنوان کرد

تهیه طرح تکمیلی ساماندهی و 
ایمن سازی رودخانه پیربازار

از  گیلان  جوانان  و  ورزش  اداره کل  جوانان  امور  معاون 
ملی جوان  »جایزه  در جشنواره  گیلانی  2۶۰ جوان  ثبت نام 
داوری ها  و  ارزیابی  انجام  از  پس  گفت:  و  داد  خبر  سال« 
برگزیده  جوان   2۴ استانی  مرحله  در  وزارتخانه،  توسط 

انتخاب و تجلیل می شوند. 
جوان  جشنواره  برگزاری  خصوص  در  عزت دوست  فیروز 
برگزیده، اظهار کرد: جشنواره »جایزه ملی جوان سال« امسال 
استعدادها و  با هدف شناسایی  ایران جوان«  »برای  با شعار 
تا ۳۵ سال در  از ۱۸  برتر کشور  نخبه و  از جوانان  تجلیل 
اقتصادی  و  اجتماعی  علمی،  فرهنگی،  مختلف  حوزه های 
اینکه امسال ثبت نام جوانان  با اشاره به  برگزار می شود.وی 
افزود:  گرفت،  انجام  پلاس«  »جوان  ملی  سامانه  طریق  از 
امسال با رویکرد جدید و برای جلوگیری از سلیقه ای شدن 
ارزیابی ها و داوری ها، سامانه »جوان پلاس« راه اندازی شد، 
این سامانه ضمن تمرکز بر خوداظهاری و کاهش وابستگی به 
معرفی های سازمان ها، امکان مشارکت تمامی جوانان کشور 
را فراهم کرد و همچنین تمام داوری ها و استعلامات از طریق 

وزارتخانه انجام گرفت.
معاون امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان استان گیلان 
گفت: پس از انتشار فراخوان ثبت نام، 2۶۰ جوان گیلانی در 
جشنواره جایزه ملی جوان سال ثبت نام کردند که در مرحله 

استانی از هر بخش سه برگزیده انتخاب و تجلیل می شوند.
عزت دوست بیان کرد: پس از مرحله استعلامات حراستی و 
سنی، نتایج قطعی تا هفته آینده مشخص می شود و در نهایت 
طی مراسمی از 2۴ جوان برگزیده استان با حضور مسئولین 

کشوری و استان تجلیل خواهدشد.
وی ادامه داد: جشنواره جایزه ملی جوان سال در ۸ بخش 
کارآفرینی  هنری،  و  فرهنگی  خیریه،  و  اجتماعی  شامل 
فعالیت های  پایدار،  توسعه  و  زیست  محیط  نوآوری،  و 
ایثارگرانه و مذهبی، ورزشی و سلامت، علمی و فناوری و 

بخش آزاد برگزار می شود.
معاون امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان گیلان با اشاره 
به برگزاری ویژه برنامه های گرامیداشت هفته جوان در استان، 
گفت: هفته جوان همزمان با ولادت حضرت علی اکبر)ع( از 

روز گذشته، 22 بهمن آغاز شده و تا 2۸ بهمن ادامه دارد.

ثبت نام ۲۶۰ جوان گیلانی در 
جشنواره »جایزه ملی جوان سال«

مدیر کل مدیریت بحران استان 
خبر داد

ارزیابی ۹۵ درصد منازل سیل زده 
پیربازار

مدیرکل مدیریت بحران گیلان، از ارزیابی بالغ بر ۵۰۰ واحد 
سیل زده در پیربازار خبر داد و گفت: پنج درصد کار باقی 

مانده است. 
محمدعلی ویشکایی با اشاره به آخرین وضعیت مناطق سیل 
زده شهرستان رشت به ویژه در محدوده شهر پیربازار، اظهار 
ریاست  به  بحران  مدیریت  ستاد  اقدامات  به  توجه  با  کرد: 
استاندار گیلان در نخستین ساعات وقوع سیلاب، شاهد هم 
افزایی دستگاه های اجرایی برای حل مشکلات مردم سیل 

زده بودیم.
وی با بیان اینکه استاندار گیلان و مدیران اجرایی بازدیدهای 
مستمر از مناطق سیل زده دارند، تصریح کرد: این بازدیدها 
انجام  بحران کشور  مدیریت  سازمان  مدیران  با حضور  که 
شد، در پیگیری مشکلات و جبران خسارات بسیار اثرگذار 

است.
مدیرکل مدیریت بحران گیلان از اتمام ارزیابی خسارت بالغ 
تاکید  و  داد  خبر  پیربازار  شهر  در  مسکونی  واحد   ۵۰۰ بر 
دیده  آسیب  واحدهای  درصد  پنج  از  کمتر  ارزیابی  کرد: 
باقی ماند که توسط کارشناسان ارزیاب بنیاد مسکن در حال 

انجام است.
آبگرفته  منازل  درصد   ۷۵ بر  بالغ  اینکه  بیان  با  ویشکایی 
های  گروه  و  نشانی  آتش  و  احمر  هلال  نیروهای  توسط 
مردمی تخلیه و پاکسازی شده است، گفت: ۴.۵ کیلومتر از 

معابر شهر پیربازار دچار آسیب شده است.
برای شست و  پیربازار  به همکاری شهرداری  با اشاره  وی 
شوی فرش خانه ها، اضافه کرد: تحویل و شست و شوی 

فرش های گل آلود چند روز طول می کشد.
دستور  با  اینکه  بیان  با  گیلان  بحران  مدیریت  مدیرکل 
تا  گرم  غذای  پرس   ۳۰۰۰ روزانه  توزیع  به  اقدام  استاندار 
پایان هفته خواهیم کرد، ادامه داد: با همکاری اتاق اصناف، 
تعمیرکاران مرتبط با این خودروها و لوازم آسیب دیده در 

منطقه مستقر هستند.
جهت  تسهیلاتی  و  بلاعوض  های  کمک  تخصیص  از  وی 
تهیه لوازم منزل و تعمیر و بازسازی و ساخت منازل آسیب 
بحران و صندوق  مدیریت  اعتبارات سازمان  از محل  دیده 
به  کرد:  اضافه  و  داد  خبر  ساختمان  طبیعی  حوادث  بیمه 
محض اتمام ارزیابی ها، اقدام به بارگذاری در سامانه می 
شود تا هرچه سریع تر نسبت به جبران خسارات مردم اقدام 

کنیم.
شهرستان  در  رانش  مورد  دو  وقوع  از  همچنین  ویشکایی 
لاهیجان در پی بارش شدید باران خبر داد و تاکید کرد: با 
محوریت اداره کل راهداری استان اقدامات لازم در منطقه 

که راه دسترسی پنج روستاست، انجام شده است.



افسردگیاشتهارابازمیکند خطراتیکهخوشخوابها
راتهدیدمیکند

همراه  به  سلامتی  برای  بسیاری  خطرات  طولانی  خواب 
و  چاقی  تا  گرفته  مغزی  و  قلبی  سکته های  بروز  از  دارد. 

افسردگی.
 خواب، یکی از ضروری ترین نیازهای بدن برای بازسازی 
انرژی و حفظ سلامت است؛ اما مثل سایر جنبه های زندگی، 
پژوهش ها،  براساس  دارد.  ویژه ای  اهمیت  آن  در  تعادل 
خوابیدن بیش از حد )معمولا بیش از ۹ساعت در شبانه روز 
برای بزرگسالان( می تواند تأثیرات منفی بر سلامت جسمی 

و روانی داشته باشد.
زندگی  سبک  سن،  به  بسته  افراد  نیاز  مورد  خواب  میزان 
کلی  به طور  اما  است؛  متفاوت  آنان  جسمی  شرایط  و 
بزرگسالان به ۷ تا ۹ ساعت خواب در شبانه روز نیاز دارند. 
چرت های  داشتن  یا  شب  در  ساعت   ۹ از  بیش  خوابیدن 
طولانی در طول روز می تواند نشانه ای از یک مشکل باشد 

که بر سلامت فرد تأثیر منفی می گذارد.
سلامت  برای  خوابیدن  زیاد  می کنند  تصور  افراد  از  خیلی 
می دهد  را  امکان  این  بدن  به  یا  است  مفید  مغز  و  قلب 
می دانند  خود  افتخار  را  آن  و  کند  ریکاوری  را  خود  که 
که شام  نخورده می خوابند که از قافله خواب عقب نمانند 
در  افراط  اینکه  از  غافل  شود؛  رفع  روزانه شان  و خستگی  
خوابیدن هم ضررهای متعددی دارد؛ به خصوص برای قلب 
و مغز. در این گزارش، به بررسی خطرات ناشی از خواب 

طولانی مدت می پردازیم.
نشان  مطالعات  عروقی:  و  قلبی  بیماری های  خطر  افزایش 
می دهد افرادی که به طور مداوم بیش از ۹ساعت می خوابند، 
نسبت به کسانی که ۷ تا ۸ ساعت خواب دارند، ۳۴درصد 
خواب  می گیرند.  قرار  قلبی  بیماری های  معرض  در  بیشتر 
طولانی مدت ممکن است با ایجاد التهاب در بدن، افزایش 
فشارخون و اختلال در سوخت وساز چربی ها، سلامت قلب 

را تهدید کند.
اختلال در متابولیسم و خطر دیابت: مطالعات نشان داده که 
هم کم خوابی و هم خواب بیش از حد می توانند خطر ابتلا 

به دیابت نوع2 را افزایش دهند. 
در  اختلال  و  انسولین  به  حساسیت  کاهش  با  زیاد  خواب 

تنظیم قندخون مرتبط است.
 تحقیقات انجمن دیابت آمریکا نشان می دهد که خواب بیش 
افزایش  ۵۰درصد  تا  را  نوع2  دیابت  به  ابتلا  از حد، خطر 
می دهد. این مسئله ناشی از کاهش فعالیت بدنی و اختلال 
در ترشح هورمون های مرتبط با اشتها و سوخت وساز است.

از خواب طولانی  ناشی  و چاقی: کم تحرکی  افزایش وزن 
باعث کاهش مصرف انرژی و کُندشدن متابولیسم می شود. 
افرادی که بیش از ۹ساعت می خوابند، 2۱درصد بیشتر در 
معرض چاقی قرار دارند. دلیلش هم این است که فردی که 
روزانه مثلا ۱۰ساعت می خوابد، زمان کمتری برای فعالیت 

بدنی یا پیاده روی خواهد داشت.
زیاد  که  افرادی  حافظه:  ضعف  و  مغز  عملکرد  کاهش 
می خوابند، ممکن است در طول روز در تمرکز، حل مسائل 
می تواند  طولانی  خواب  شوند.  مشکل  دچار  یادگیری  و 
به  ابتلا  خطر  بلندمدت  در  و  کاهش  را  شناختی  عملکرد 

بیماری هایی مانند آلزایمر را افزایش دهد.
تأثیر منفی بر سلامت روان: خواب بیش از حد با اختلالات 
برخی  در  است.  مرتبط  اضطراب  و  افسردگی  مانند  خلقی 
در  و  است  طولانی  خواب  عامل  خود  افسردگی  موارد، 
موارد دیگر، خواب زیاد باعث تشدید احساس خستگی و 

بی حوصلگی و حتی افسردگی می شود.
 یک پژوهش در دانشگاه کمبریج نشان داده که ۱۵درصد 
از افراد مبتلا به افسردگی، خوابی بیش از حد طبیعی دارند. 
معمولا افراد افسرده تمایل بیشتری به خوابیدن مدام دارند 
که این موضوع می تواند یک چرخه معیوب ایجاد و شرایط 

روانی را وخیم تر کند.
مطالعه  چندین  داده های  بررسی  زودرس:  مرگ  خطر 
طولانی مدت  خوابیدن  که  است  آن  از  حاکی  بین المللی 
)بیش از ۹ساعت( با 2۰درصد افزایش خطر مرگ زودرس 
از  ناشی  است  ممکن  ارتباط  این  اگرچه  است.  همراه 
زیاد  خواب  عامل  خود  که  باشد  زمینه ای  بیماری های 
هستند، اما اصلاح الگوی خواب همچنان به عنوان یک عامل 

پیشگیرانه توصیه می شود.
افرادمیانسالبیشترمراقبباشند

می تواند  ۴۵سال(  )بالای  میانسال  افراد  در  طولانی  خواب 
خطرات بیشتری نسبت به جوان ترها داشته باشد.

 چون با افزایش سن، بدن تغییرات فیزیولوژیکی را تجربه 
می کند که باعث می شود تأثیرات خواب طولانی مدت بیشتر 

شود.
قلبی و سکته، تشدید مشکلات  بیماری های  افزایش خطر   
به دلیل  وزن  افزایش  مغز،  عملکرد  کاهش  به علت  شناختی 
بی تحرکی، ابتلا به بیماری هایی مانند دیابت نوع2 و افزایش 
احساس افسردگی و انزوا مهم ترین خطرات خواب بیش از 

۹ساعت در این گروه سنی هستند.
عامل  یا  نشانه  می تواند  سن  این  در  حد  از  بیش  خواب   
تعاملات  کاهش  با  اگر  به خصوص  باشد،  افسردگی 

اجتماعی همراه باشد.
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 یافته های یک پژوهش جدید نشان می دهد افسردگی بر ولع 
غذایی تأثیر می گذارد و باعث می شود افراد تمایل شدیدی 
پروتئین ها(  از چربی ها و  به مصرف کربوهیدرات ها )بیش 
ندارد؛  گرسنگی  با  ارتباطی  غذایی  ولع  این  باشند.  داشته 
بلکه با شدت علائم افسردگی مرتبط است. فهم این ارتباط 
مبتنی بر رژیم  راهبردهای درمانی  برای  را  راه  ممکن است 

غذایی هموار کند.
به  نزدیک  است:  آورده  گزارشی  در  سای تکِ دیِلی  وبگاه   
2۸۰ میلیون نفر در سراسر جهان به افسردگی مبتلا هستند. 
افراد  از  برخی  است.  گوناگون  افراد،  بر  افسردگی  تأثیر 
مبتلا به افسردگی تمایل دارند خانه و زندگی خود را رها 
جنبه های  می شوند  موفق  دیگر  عده ای  که  حالی  در   کنند، 
درباره  تفاوت ها  این  کنند.  حفظ  را  خود  روزمره  زندگی 
اشتها نیز وجود دارد؛ زیرا افسردگی بر عادات غذایی نیز 

تأثیر می گذارد.
اشتها  دست دادن  از  افسردگی،  به  مبتلا  افراد  از  بسیاری 
غذا  بیشتر  دیگر  برخی  که  حالی  در  می کنند،  تجربه  را 
می کنند؛  پیدا  ولع  شیرینی  خوردن  به  اغلب  و  می خورند 
وزن  در  چشمگیری  تغییرات  به  است  ممکن  این ها  همه 

بدن منجر شود.
پژوهشگران بیمارستان دانشگاه بنُ )UKB(، دانشگاه بن و 
بیمارستان دانشگاه توبینگن در آلمان دریافته اند افراد مبتلا 
اما  می کنند؛  تجربه  را  اشتها  کاهش  معمولًا  افسردگی  به 

غذاهای پرکربوهیدرات را ترجیح می دهند.
گروه  سرپرست   ،)Nils Kroemer( کرومر  نیلز  پروفسور 
افسردگی  به  مبتلا  افراد  از  بسیاری  داد:  توضیح  پژوهشی، 
از بی اشتهایی رنج می برند. برخی دیگر، در طول یک دوره 
افسردگی اشتهای بیشتری دارند و حتی ولع به خوردن غذا 
به ویژه شیرینی جات پیدا می کنند؛ این تغییرات می تواند به 

تغییر وزن بدن منجر شود.
ولعبهخوردنکربوهیدرات

می دهد  نشان  که  است  پژوهشی  کار  اولین  پژوهش،  این 
مرتبط  افراد  غذایی  ترجیحات  ویژه  تغییرات  با  افسردگی 
تأثیر  مختلف  غذاهای  تغذیه ای  ترکیبات  از  و  است 
ترجیحات،  این  به  شکل دهی  در  اصلی  عوامل  می پذیرد. 
و  پروتئین ها  کربوهیدرات ها،  یعنی  درشت مغذی ها، 
تشکیل  را  ما  غذایی  رژیم  اساس  که  هستند  چربی ها، 
اولیه  انرژی  منبع  کربوهیدرات ها  آن ها،  میان  در  می دهند. 

برای سلول های انسان هستند.
ارتباطمیانانتخابغذاوشدتافسردگی

ولع  سالم،  افراد  با  مقایسه  در  افسردگی  به  مبتلا  افراد 
کمتری به خوردن غذاهای پرچرب و پرُ پروتئین دارند؛ در 
عوض، غذاهای پرُ کربوهیدرات مانند شیرینی ها را ترجیح 

می دهند.
مصرف  افزایش  داد  نشان  پژوهش  این  یافته های 
افزایش  به  افسردگی  به  مبتلا  افراد  توسط  کربوهیدرات ها 
پروتئین  پر  و  چرب  پر  غذاهای  مصرف  به  آن ها  تمایل 
ولع  افسردگی  به  مبتلا  بیماران  دیگر،  بیان  به  شد؛  منجر 
بیشتری به مصرف خوراکی هایی دارند که ترکیبی از چربی 
و کربوهیدرات ها هستند مانند شکلات شیری. مصرف این 
خوراکی های پرانرژی نیز معمولًا مشخصه یک رژیم غذایی 
ناسالم هستند. تا به حال، تصور می شد که ولع به خوردن 

غذاهای پرکربوهیدرات با افزایش اشتها مرتبط است.
لیلی تورن )Lilly Thurn(، یکی از اعضای گروه پژوهشی، 
توضیح داد: یافته های ما نشان داد که موضوع این نیست. 
کلی  شدت  با  کربوهیدرات ها  مصرف  افزایش  به  ولع 

افسردگی، به ویژه علائم اضطراب مرتبط است.

تامینداروهایضدسرطان
چالشاصلیکشوراست

ایران گفت:  دارویی  فهرست  تدوین  بررسی و  دبیر کمیته   
چالش اصلی کشور در تأمین داروهای ضدسرطان، مربوط 

به درمان های هدفمند و ایمنی درمانی ها است.
باید  دارویی  شرکت های  اینکه  بیان  با  یوسفی  نازیلا 
مولکول های اثربخش و هزینه اثربخش را معرفی کنند، افزود: 
بدخیمی ها  درمان  دارودرمانی،  گسترده  حوزه های  از  یکی 
تنوع  مولکولی،   - سلولی  پیچیدگی های  دلیل  به  که  است 
گروه های  شامل  بیماری ها  این  دارودرمانی  دارد.  بالایی 
مختلفی مانند عوامل آلکیله کننده، آنتی متابولیت ها، ترکیبات 
هورمونی،  عوامل  ضدتومور،  آنتی بیوتیک های  طبیعی، 

درمان های هدفمند و ایمنی درمانی ها می شود.
وی ادامه داد: از 2۱ داروی آلکیله کننده در جهان، ۱۸ دارو 
در فهرست دارویی ایران موجود است و ۳ داروی باقی مانده 
حائز اهمیت نبوده و نبود آنها در کشور اختلالی در درمان 
ایجاد نمی کند. در گروه آنتی متابولیت ها نیز از ۱۹ داروی 
موجود در سطح جهانی، ۱۱ دارو در فهرست ایران ثبت شده 
است و داروی »آزاسیتیدین« نیز به صورت تک نسخه ای قابل 
دسترسی بوده و در حال طی مراحل ورود به فهرست است.

گفت:  ایران  دارویی  فهرست  تدوین  و  بررسی  کمیته  دبیر 
موجود  داروی   ۱۵ از  دارو   ۱۰ طبیعی،  ترکیبات  گروه  در 
سایر  و  شده  گنجانده  ایران  دارویی  فهرست  در  جهان  در 
همچنین  بوده اند.  متقاضی  فاقد  عمدتاً  دسته  این  داروهای 
از ۹ آنتی بیوتیک ضدتومور، ۸ مورد در فهرست ایران قرار 
دارد.یوسفی با اشاره به وضعیت داروهای هورمونی، افزود: 
زیرمجموعه های  دارای  ضدسرطان  داروهای  از  گروه  این 
انواع بدخیمی ها  پروتکل های درمانی  متعددی هستند و در 

جایگاه دارند.
 تاکنون ۱۸ دارو از ۳۰ داروی هورمونی در فهرست ایران 
سوی  از  تقاضایی  ناموجود  داروی   ۱2 برای  و  شده  ثبت 

مراکز درمانی ارائه نشده است.
فرآورده های  مصرف  پایش  و  نظارت  دفتر  سرپرست 
کرد:  تصریح  ادامه  در  دارو  و  غذا  سازمان  سلامت محور 
چالش اصلی کشور در تأمین داروهای ضدسرطان، مربوط 

به درمان های هدفمند و ایمنی درمانی ها است.
وی تأکید کرد: این داروها در دسته داروهای با فناوری بالا 
با وجود  قرار داشته و به صورت اختصاصی عمل می کنند. 
اثربخشی بالا و عوارض کمتر، هزینه های طراحی و توسعه 
آنها بالا است. در حال حاضر، بیش از ۱۰۰ داروی درمان 
هدفمند و ایمنی درمانی در جهان وارد بازار شده، اما فقط ۳۰ 

درصد آنها در فهرست دارویی ایران وجود دارد.
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دلایلاهمیتبالابودنلایکپیجهایاینستاگرامی

براساس یک مطالعه انجام شده با عنوان »بار اقتصادی دیابت 
تحمیلی  هزینه  شده  2۰22منتشر  سال  که  ایران«  2در  نوع 
عددی  است؛  رسیده  دلار  2.۹میلیارد  به  بودجه  بر  دیابت 
از  بیش  به   PPP شاخص  براساس  و  نیست  واقعی  البته  که 

۱۰میلیارد دلار می رسد.
بیماری های  از  ناشی  کشور  در  مرگ ومیرها  ۸۰درصد   
است؛  و...  فشارخون  چاقی،  دیابت،  ازجمله  غیرواگیر 
نظام  جدی  چالش  به  آنها  صعودی  شیب  که  بیماری هایی 
سلامت  بودجه  از  توجهی  قابل  هزینه  و  شده  بدل  سلامت 
بیماری های  درمان  سالانه  ۹۸هزینه  سال  می بلعد.  را  کشور 
در  و  بود  تومان  میلیارد  ۴۵هزار  حدود  رقمی  غیرواگیر 

۱۴۰۱این رقم به 6۵هزار میلیارد تومان رسید.
درمان  یافته  افزایش  هزینه های  درباره  هم  جدیدتری  آمار 
مطالعه  یک  براساس  اما  نشده  اعلام  غیرواگیر  بیماری های 
ایران«  2در  نوع  دیابت  اقتصادی  »بار  عنوان  با  شده  انجام 
که سال 2۰22منتشر شده هزینه تحمیلی دیابت بر بودجه به 
نیست  واقعی  البته  که  عددی  است؛  رسیده  دلار  2.۹میلیارد 
و براساس شاخص PPP به بیش از ۱۰میلیارد دلار می رسد.

در  ارز  نسبی  ارزش  براساس  خرید  قدرت   PPP شاخص 
بین المللی در  هر کشوری است که طبق تورم و تحریم های 
دولتی،  بخش  در  شده  گرفته  درنظر  یارانه  همچنین  و  ایران 
هزینه های مستقیم و غیرمستقیم دیابت را بیش از ۳برابر رقم 
واقعی کرده است. یعنی دولت در برابر برخی کالاها سوبسید 
با  اما  شود  خرید  قدرت  در  تعادل  به  منجر  تا  می کند  ارائه 
شاخص PPP با ضریب افزایشی بار اقتصادی هزینه ها بیشتر 
آمار  افزایش  از  پیشگیری  با  که  قابل توجهی  هزینه  می شود؛ 
آن، می توان تحول و توسعه در سایر بخش های نظام سلامت 
شبکه  توسعه  بیمارستانی،  زیرساخت های  تقویت  ازجمله 
بهداشت، کمپین های آگاهی بخش و آموزش پرسنل بهداشتی 

و... را در ابعاد قابل توجهی محقق کرد.
آمارمبتلایان

آمار  )2۰22میلادی(  شده  انجام  مطالعات  آخرین  براساس 
حدود  ناشتا  قندخون  براساس  ایران  در  دیابت  به  مبتلایان 
اما  می دهد.  تشکیل  را  2۵سال  بالای  جمعیت  ۱۴.۱۵درصد 
ای وان سی  هموگلوبین  یعنی  دیگر  شاخص  یک  براساس 
هستند.  دیابت  به  مبتلا  2۵سال  بالای  جمعیت  ۱۷.۸درصد 
پیش بینی  2۴.۷۹درصد  هم  پیش دیابت  به  مبتلایان  آمار 
 2۰۰ حدود  چیزی  سالانه  اینکه  قابل تامل  نکته  و  می شود 
تا ۵۰۰هزار نفر به جمعیت دیابتی ها اضافه می شوند. دیابت 
نوع 2 در آن سال باعث مرگ 62۷26نفر شد که ۱۴2۷۸مورد 
از  را  خود  جان  بیماری  همین  به  ابتلا  به دلیل  مستقیماً  آن 

دست دادند.
5عاملخطرسبکزندگی

غذایی  مواد  مصرف  افزایش  و  کم  بدنی  فعالیت  شامل 
فرآوری شده و شیرین

چاقی
و  برابر   ۵/۵ ایران  در  چاق  افراد  شمار  اخیر  دهه  چند  طی 
تعداد افراد دارای اضافه وزن، ۳/۵ برابر شده است. تحقیقات 
 BMI نشان می دهد که افراد چاق، ۸۰ برابر بیشتر از افراد با

کمتر از 22 در معرض ابتلا به دیابت نوع 2 هستند.
عاداتغذایی

می شد،  تهیه  تازه  محصولات  از  که  سنتی  غذایی  رژیم های 
جایگزین  شیرین  وعده های  میان  و  فودها  فست  با  اکنون 

شده اند.
پیشگیرانه عدممراقبتهای

در  می تواند  آگاهی  کمپین های  و  غربالگری ها  نشدن  انجام 
ابتلای بیشتر جامعه به دیابت مؤثر باشد.

سالخوردگی
دیابت  به  ابتلا  مستعد  بالا  سنین  در  افراد  طبیعی  به طور 

نوع 2هستند.
اگرهزینههایدیابتکنترلشود

بسیار  کشور  بودجه  و  نظام سلامت  بر  دیابت  اقتصادی  بار 
این  کاهش  به  موفق  حوزه  این  متولیان  اگر  و  است  زیاد 
این  از  بخشی  و  آن شوند  از  ناشی  هزینه ها و خسارت های 
۱۰میلیارد دلار را آزاد کنند، به طور ملموس می توان اقدامات 
مهمی را برای ارتقای حوزه بهداشت و سلامت کشور انجام 

داد که ازجمله آنها می توان به موارد زیر اشاره کرد:
بهداشتی زیرساختهای

با هزینه متوسط  بودجه می توان 2۰۰بیمارستان مدرن  این  با 
هر بیمارستان حدود ۵۰میلیون دلار ساخت. همچنین می توان 
به  دسترسی  افزایش  برای  اولیه  مراقبت های  2۰۰۰کلینیک 

مراقبت های پیشگیرانه احداث و تجهیز کرد.
آموزشپرسنلپزشکی

ارائه آموزش ۳۰هزار کارمند مراقبت های بهداشتی در زمینه 
پیشگیری و مدیریت بیماری با چنین بودجه ای میسر می شود.

بیمارستانی تجهیزتختهای
ازجمله  امکاناتی  با  مجهز  کاملا  بیمارستانی  تخت  هر  هزینه 
ضروری،  تجهیزات  و  ونتیلاتورها  مانیتورینگ،  سیستم های 
اقتصادی  بار  کاهش  با  و  است  دلار  ۵۰هزار  حدود  چیزی 
محقق  را  بیمارستانی  تخت  2۰۰هزار  تجهیز  می توان  دیابت 
کرد که به طور قابل توجهی ظرفیت بیمارستان ها به ویژه در 

بخش های مراقبت های ویژه و تخصصی را بهبود می بخشد.
ساختخانههایبهداشت

هزینه هر خانه بهداشت چیزی حدود ۵۰۰هزار دلار برآورد 
بهداشت  خانه  2۰هزار  ساخت  بودجه  این  با  و  می شود 
بر  نظارت  و  بارداری  مراقبت  تشخیصی،  قابلیت های  با 
بیماری های مزمن در سراسر مناطق روستایی محقق می شود. 
می دهند  کاهش  را  بیمارستان ها  بر  فشار  بهداشت  خانه های 
و منجر به پیشگیری از بیماری ها یا تشخیص زودهنگام آنها 

می شوند.
برنامههایملیپیشگیریازبیماری

هزینه سالانه برای کمپین های فراگیر در سراسر ایران چیزی 
برای  کمپین هایی  می شود.  برآورد  دلار  2۰۰میلیون  حدود 
تغذیه سالم، ورزش و غربالگری ها، آموزش بهداشت مدارس، 
سامانه های  راه اندازی  حتی  و  عمومی  پزشکان  به  آموزش 
حوزه سلامت برای ردیابی و آموزش بیماری ها که با کاهش 
در  را  آن  بودجه  ۵سال  برای  می توان  دیابت  اقتصادی  بار 
بیماری های  از  پیشگیری  برنامه های  اجرای  داشت.  اختیار 

غیرواگیر می تواند از مرگ ۵۴۹هزار نفر جلوگیری کند.
نوسازیتجهیزاتپزشکی

ازجمله  مواردی  برای  بیمارستانی  تجهیزات  ارتقای  هزینه 
MRI، CT اسکنر و تجهیزات آزمایشگاهی در هر بیمارستان 
چیزی حدود 2۰میلیون دلار برآورد می شود. ارتقای تجهیزات 
برای ۵۰۰بیمارستان با بودجه صرف شده بابت کنترل دیابت و 

آسیب های ناشی از آن امکان پذیر است.
سرمایهگذاریدرفناوری

هزینه سیستم جامع اطلاعات ملی سلامت چیزی حدود یک 
براساس آن می توان توسعه  برآورد می شود که  میلیارد دلار 
راه  از  پزشکی)پزشکی  دورا  سلامت،  الکترونیک  پرونده 
دور( ، ابزارهای تشخیصی مبتنی بر هوش مصنوعی را محقق 
کرد و ارائه خدمات بهداشتی به ویژه در مناطق دورافتاده را 

توسعه داد.
چهبایدکرد؟

کارشناسان اقتصادی حوزه سلامت بارها بر اجرای طرح های 
بیماری های  درباره  سلامت  سواد  افزایش  و  پیشگیرانه 
که  زندگی  سبک  اطلاع  ازجمله  کرده اند؛  تأکید  غیرواگیر 
تغذیه  ازجمله  رفتاری  خطر  عوامل  کاهش  اول  مرحله  در 
است.  بدنی  فعالیت  و  الکل  و  سیگار  مصرف  نامناسب، 
اصلاح  که  دارد  وجود  جدی  بسیار  علمی  شواهد  درواقع 
زیادی  خیلی  حدود  تا  خطر  عوامل  این  از  کدام  هر  شدن 
در  مطالعات  و  کند  جلوگیری  بعدی  هزینه های  از  می تواند 
ایران و نتایج آن را ثابت کرده است. یعنی مداخلات ارزان و 
هزینه اثربخشی وجود دارد که اگر روی آنها سرمایه گذاری 
شود هم منجر به کاهش هزینه درمان و هم بازگشت سرمایه 
بدنی  فعالیت  افزایش  روی  اگر  مثال،  به عنوان  بود.  خواهد 
سرمایه  بازگشت  ۳6برابر  تا  شود  سرمایه گذاری  ریال  یک 

را رقم می زند.
عوارضدیابت

درباره  اقتصادی  بار  بیشترین  دیابت،  بیماری  درباره 
نارسایی های کلیوی رقم می خورد و اگر در زمینه پیشگیری 
این  عوارض  از  توجهی  قابل  میزان  به  شود،  عمل  موفق 

بیماری جلوگیری خواهد شد. 
اختلال  قلبی،  بیماری های  بینایی،  اختلال  بعدی  رتبه  در 
اعصاب یا نوروپاتی هم از عوارض جدی دیابت هستند و بار 
ازجمله  افزایش می دهند. عوارضی  را  بیماری  این  اقتصادی 
زخم پای دیابتی هم یکی دیگر از بخش های مهم هزینه ساز 
این بیماری است. این موارد فارغ از هزینه های مستقیم شامل 
بستری شدن، داروها و خدمات سرپایی، بودجه نظام سلامت 

را تحت تأثیر قرار می دهند.

از  استفاده  باشد.  می  ساده  بسیار  اینستاگرام  به  دسترسی 
محتواهای  که  چرا  است  پذیر  امکان  افراد  تمامی  برای  آن 
مختلفی در آن وجود دارد و برای هر سنی محتوای متناسب 
یافت میشود از طرفی فرصت درآمد زایی در این برنامه نیز 

توانست بر محبوبیت این برنامه بیفزاید .
اصلی  محورهای  از  یکی  که  پربازدید  شبکه های  از  یکی 
می باشد  جهان  سطح  در  درآمدزایی  همچنین  و  ارتباطی 
دلایل  بر  بنا  است  توانسته  سرور  این   ، است  اینستاگرام 
متنوعی از زمان تاسیس خود تاکنون رشد عجیبی داشته باشد 

و هم اکنون جزو چند برنامه برتر در جهان است .
نیاز  مطابق  که  پسند  کاربر  محیط  یک  ایجاد  با  اینستاگرام 
کاربر است توانست اعضای خود را افزایش دهد ، این برنامه 
برای افزایش ارتباط مردم در سرتاسر جهان زبان اصلی خود 
مورد  همین  و  است  داده  قرار  محور  تصویر  صورت  به  را 
در  وقایع  و  ها  رخداد  تمامی  از  افراد  که  است  باعث شده 
می  ساده  بسیار  اینستاگرام  به  .دسترسی  شوند  مطلع  جهان 
باشد. استفاده از آن برای تمامی افراد امکان پذیر است چرا 
سنی  هر  برای  و  دارد  وجود  آن  در  مختلفی  محتواهای  که 
از طرفی فرصت درآمد زایی  محتوای متناسب یافت میشود 

در این برنامه نیز توانست بر محبوبیت این برنامه بیفزاید .
در  درآمد  کسب  و  فعالیت  برای  اصلی  های  معیار  از  یکی 
اینستاگرام لایک بالا می باشد همچنین لایک مزایای دیگری 
نیز دارد به همین دلیل ما قصد داریم دلایل اهمیت بالا بودن 

لایک پیج های اینستاگرامی را بررسی کنیم .
مزایایبالابودنلایکاینستاگرام

می دانیم که هر برنامه ای برای اداره صحیح خود و همچنین 
دارد  الگوریتم هایی  و  قواعد  سری  یک  محبوبیت  افزایش 
اینستاگرام نیز از این قاعده مستثنا نیست و برای اداره کامل 
برنامه و همچنین افزایش کاربران خود یک سری قواعدی را 

تحت عنوان الگوریتم تنظیم کرده است .
برای  مهم  فاکتورهای  اینستاگرام حاوی یک سری  الگوریتم 
یا  و  موفقیت  قصد  که  اشخاصی  و  می باشد  پیج  موفقیت 
کامل  آگاهی  با  توانند  می  دارند  را  اینستاگرام  درآمدزایی 
از این موارد و جذب آنان رتبه خود را در اینستاگرام ارتقا 

دهند .
از جمله مهم ترین فاکتور های اینستاگرام برای محبوبیت و 
دیده شدن پیج تعداد لایک پست ها می باشد ، لایک ها در 
عملکرد  و  گذاری  تاثیر  میزان  و  ها  پست  پسند  تعداد  واقع 
مثبت پست ها را نمایش می دهند به همین دلیل تعداد ثبت 

شده آن بسیار اهمیت دارد .

الگوریتم اینستاگرام با مشاهده تعداد لایک می تواند به میزان 
تاثیر گذاری محتوا و موفقیت آن در جذب مخاطب پی ببرد 

به همین دلیل افزایش تعداد لایک اهمیت دارد .
تعداد لایک ثبت شده نه تنها برای خود اینستاگرام بلکه برای 
افزایش  با  توانند  می  کاربران  و  است  نیاز  نیز  افراد  بیزنس 
لایک شاهد رخ دادن رویداد های مثبت برای پیج خود باشند 

که تعدادی از این موارد را در بخش زیر نام خواهیم برد .
مزایایبالابودنلایکاینستاگرام

افزایش اعتبار پیج : اولین موردی که با افزایش تعداد لایک 
پست ها شاهد آن خواهید بود افزایش اعتبار پیج می باشد در 
اینستاگرام برای بررسی میزان اعتبار پیج ها به تعداد فالوور 
ها )follower( و همچنین لایک )like( ثبت شده را بررسی 
می کنند و در صورت بالا بودن این دو فاکتور می توانند به 
اعتبار بالای پیج و رنک )Rank page(  بالای آن پی ببرند .

تنظیم  قواعد   :   )Interaction( اینتراکشن  و  تعامل  افزایش 
می باشد  قوانینی  الگوریتم مجموعه  همان  یا  اینستاگرام  شده 
که می تواند تعامل کاربران را افزایش دهد به همین دلیل هر 
اهمیت  دهد  افزایش  را  کاربران  تعامل  بتواند  که  فاکتوری 
دارد ، افزایش تعداد لایک پست یکی از این موارد می باشد 
که می تواند به افزایش سایر تعاملات فالوور ها یاری رساند 

و موجب ارتقا موارد زیر گردد :
)comments( افزایش میزان  نظرات افراد یا همان کامنت ها

)share( افزایش اشتراک گذاری محتوا
)watch time( افزایش میزان واچ تایم پست

)follower( افزایش تعداد دنبال کننده ها
)watch time( افزایش واچ تایم پست

) reach and Impression( افزایش ریچ و ایمپرشن
ورود به اکسپلور )Explorer( : طبق روند اینستاگرام پستی 
فالوور  از  کمی  تعداد  به  ابتدا  می شود  آپلود  در صفحه  که 
از  مثبت  تعامل  داده می شود در صورت دریافت  نمایش  ها 
سوی آنان این پست به تمامی فالوور ها نمایش داده میشود 

و سپس وارد صفحه اشتراکی و اکسپلور می گردد .
 اگر این روند ادامه دار باشد پیج مد نظر وارد اکسپلور می 
گردد ، اما منظور از دریافت تعامل مثبت همان تعداد لایک 
بالا می باشد ، زمانی که تعداد لایک ثبت شده بیشتر باشد 
پست شما شانس ورود به صفحه اکسپلور را بدست خواهد 
آورد .افزایش محبوبیت و دیده شدن  : یکی از اهدافی که 
رسیدن  می کنند  دنبال  اینستاگرام  در  فعال  افراد  از  بسیاری 
به شهرت و دیده شدن در فضای اینستاگرام است اما برای 
لایک  تولیدی  محتواهای  بایستی  ابتدا  هدف  این  به  رسیدن 

بالایی را دریافت بکنند پس هنگامی که پست تولیدی لایک 
در  شدن  دیده  برای  شما  شانس  آورد  دست  به  را  بیشتری 
 )follower( فالوور  .جذب  می شود  برابر  چندین  اینستاگرام 
دنبال  را  آن  تجاری  های  پیج  تمامی  که  هدفی  مهمترین   :
می کنند رسیدن به تعداد فالوور بالا می باشد اما برای اینکه به 
تعداد فالوور بالا برسید ابتدا بایستی تعاملات صفحه خود به 
ویژه لایک پست را افزایش دهید پس اگر تعداد لایک خود 
را افزایش دهید شانس شما برای جذب فالوور چندین برابر 
خواهد شد و از طرفی افزایش فالوور نیز می تواند به صورت 
 : فروش  دهد۰۸:۰۸افزایش  افزایش  را  لایک  تعداد  مستقیم 
پیج هایی که در زمینه فروش محصولات فعالیت دارند و از 
این طریق کسب درآمد می کنند نیاز دارند تا تعداد مشتریان 
افراد در صورتی  افزایش دهند ، در فضای مجازی  خود را 
از  بیشتری  تعداد  باشند که  داشته  بیشتری  فروش  توانند  می 
نتیجه لایک و تعداد  تایید کند در  آنان را  افراد کیفیت کار 
بیشتر آن می تواند فروش محصولات را چندین برابر سازد .

چگونهتعدادلایکپستراافزایشدهیم؟
با توجه به قسمت بالا دانستید که لایک ثبت شده در پست ها 
افزایش  با  است  مصادف  آن  افزایش  و  دارد  اهمیت  چقدر 
تمامی موارد فوق پس نیاز است به کمک روش های مختلف 

تعداد پسند پست را افزایش دهید .
در قسمت زیر چند روش ساده اما موثر برای افزایش تعداد 
لایک را آورده ایم که می توانید به کمک آنان بر میزان پسند 
پست خود بیافزایید  تولید محتوای جذاب : مهمترین عاملی 
که جذب لایک اینستاگرام را برای شما امکان پذیر می کند 
محتوای  دهد  قرار  تاثیر  تحت  را  آنها  می تواند  همچنین  و 
تولیدی می باشد ، سعی کنید تمام خلاقیت خود را در تولید 
همانند  اینستاگرامی  های  ترفند  از  و  بگیرید  کار  به  محتوا 
را  ویو  افزایش  شانس  تا  کنید  استفاده  ترند  های  موضوع 
داشته باشید ، این مورد به شما کمک خواهد کرد تا سریع تر 

وارد اکسپلور شده و لایک بدست آورید .
کپشن تاثیر گذار )captions( : هنگام اشتراک گذاری محتوا 
کپشن  عنوان  با  که  دارد  وجود  پست  توصیف  برای  بخشی 
)caption ( شناخته می شود کپشن  ها جز مهم ترین بخش ها 
کنید  سعی  پس  می شوند  شناخته  پست  لایک  افزایش  برای 
در پر کردن این قسمت تمام خلاقیت خود را به خرج دهید 
به خصوص جمله اول کپشن را کاملا جدی بگیرید تا افراد 
اگر  ادامه  در  و  کنند  کلیک  متن  ادامه  خواندن  برای  زیادی 
توانید لایک  می  باشد  داشته  بالایی  قدرت  تولیدی  محتوای 

بیشتری نیز بدست آورید .
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اتصال ریل ایران به مدیترانه در گروی 
اتصال راه آهن ایران به عراق بازار  در  طلا  قیمت  افزایش  با  همزمان  و  اخیر  روزهای  در 

به  خریداران  گسترده  هجوم  با  سرمایه  بازار  ایران،  و  جهانی 
سمت خرید واحدهای سرمایه گذاری صندوق های طلا مواجه 

شده است.
ای  لحظه  افزایش  و  اخیر  روزهای  در  طلا  عجیب  بازدهی   
قیمت آن سبب شده تا بخشی از خریداران در بازار سرمایه، به 
سمت خرید واحدهای سرمایه گذاری صندوق های بورسی طلا 
روی بیاورند تا برخی ریسک های نگهداری طلای فیزیکی در 

خانه ها را پوشش دهند.
تجربه  از  ناشی  و  هیجانی  را  مردم  اقدام  این  ناظران  برخی 
سال های گذشته از نوسان در بازارهای پولی و مالی می دانند 
و آن را واکنش شهروندان برای حفظ دارایی ارزیابی می کنند.

کوچ بورسی ها به سمت صندوق های طلا
از  حقیقی  پول  خروج  شاخد  سرمایه  بازار  فعالان  روزها  این 
به  نقدینگی  کوچ  و  ثابت  درآمد  صندوق های  و  سهام  بازار 

صندوق های بورسی طلا هستند.
این پول حقیقی بیشتر از حوزه سهام و بخصوص صندوق های 
معاملات  در  صرفا  که  که  طوری  به  شد  جابجا  ثابت  درآمد  با 
با  های  صندوق  از  تومان  میلیارد   ۵۰۰ نزدیک  بهمن،   ۲۱ روز 
درآمد ثابت خارج و بخش مهمی از آنها به صندوق های طلا 

منتقل شد.
هزار   ۳ نیز  بهمن(   ۱۷( گذشته  هفته  چهارشنبه  معاملات  در 
می  نظر  به  که  شد  منتقل  طلا  های  صندوق  به  تومان  میلیارد 
رسد بخشی از منابع آزاد شده از 200 همتی بود که سال گذشته 
اوراق گواهی سپرده با نرخ سود ۳۰ درصد از منابع خرد مردم 

و کلان سرمایه گذاران جمع آوری کرده بود.
بر اساس آخرین بررسی ها، طی چهار روز معاملاتی اخیر بیش 
از 4 هزار میلیارد تومان پول خرد حقیقی از صندوق های درآمد 

ثابت خارج شده است.
و  گواهی  طلا/عرضه  صندوق  سمت  به  خُرد  سرمایه های  کوچ 

پیش فروش سکه برای فرونشاندن عطش خرید
صندوق های  ساله  یک  شگفت انگیز  بازدهی  جدول 

بورسی طلا
کالایی  سپرده  گواهی  های  »صندوق  بازدهی  بررسی  جدول 
یک  طی  ها  صندوق  این  سرمایه  عجیب  رشد  از  حاکی  طلا« 

ساله اخیر دارد و در مواردی تا ۱۱۴ درصد هم رسیده است.
بورس  در  طلا  های  صندوق  سوددهی  بررسی  نقشه  همچنین 
این  به  را  سرمایه  بازار  سبز  پررنگ ترین  اخیر،  های  هفته  طی 
نوع از صندوق ها )گواهی سپرده کالایی طلا( اختصاص داده 

است.
های  صندوق  گذاری  سرمایه  واحدهای  یا  بخریم  طلا 

طلا؟
بررسی ها حاکی از بازدهی تا ۱۰۹ درصدی طلا در یک سال 
یونیت  بازدهی  با  تقریبا  که  است  امسال  بهمن  نیمه  تا  گذشته 

های سرمایه گذاری صندوق های طلا برابر است.
اما برخی موارد مانند افت قیمت طلای مصنوع در زمان فروش، 
با  خرید  قیمت  فاحش  تفاوت  منزل،  در  طلا  نگهداری  ریسک 
چون  مزایایی  مقابل  در  دست  این  از  مواردی  و  طلا  فروش 
گذاری  سرمایه  های  یونیت  ابطال  و  صدور  برابر  کاملا  قیمت 
واحدهای  فروش  قیمت  روزرسانی  به  طلا،  های  صندوق 
صفر  نرخ  فیزیکی،  طلای  قیمت  با  ها  صندوق  گذاری  سرمایه 
صفر  ریسک  نرخ  و  سرمایه  بازار  های  صندوق  برای  مالیاتی 
نگهداری آنها سبب شده تا کارشناسان تمایل بیشتری به خرید 
فیزیکی(  )طلای  طلا  مصنوعات  برابر  در  طلا  های  صندوق 

نشان دهند.
بازدهی  درباره  طلا  های  صندوق  کارشناس  رحیم نیا  رسول 
ارزش  طلا  صندوق  گفت:  سرمایه  بازار  در  طلا  های  صندوق 
خود را از دو فاکتور اساسی شامل نرخ انس جهانی طلا و نرخ 
دلار دریافت می کند؛ در ماه های اخیر نوسان شدیدی در انس 
جهانی را شاهد نبودیم ولی نرخ دلار نوسانات شدیدی داشته 

است و سبب شد تا استقبال از بازار طلا افزایش یابد.
وی ادامه داد: مسأله دیگر این بود که بازارهای جایگزین هم 
شرایط مناسبی ندارند و استقبال از بازار طلا را افزایش داد و 
بازار  به  و  شود  خارج  سرمایه  بازار  از  نقدینگی  تا  شد  سبب 

طلا برود.

کارشناس بازار سرمایه افزود: بحث های سیاسی و بین الملل و 
اقدامات ترامپ پس از ورود به کاخ سفید هم استقبال از بازار 
طلا را تشدید کرد؛ از سوی دیگر چند ماهی است که مردم به 
خرید طلاهای با مقیاس کوچک روی آورده اند که قرار است 
سپر تورمی باشد ولی پلتفرم های فروش آنلاین طلا دغدغه و 
نگرانی برای فعالان اقتصادی کشور ایجاد کرده است. با وجود 
ادعای این پلتفرم ها که مدعی فروش طلای فیزیکی هستند، اما 

خطر خالی فروشی در این پلتفرم ها وجود دارد.
خالی فروشی  طلا،  آنلاین  فروش  پلتفرم های  برخی 

می کنند
نتیجه  این  به  تجربه  اساس  بر  ها  پلتفرم  کرد:  تصریح  رحیم نیا 
از  طلا  خریداران  از  درصد   ۳۰ تا   ۲۵ بین  تنها  که  اند  رسیده 
پلتفرم ها، متقاضی دریافت طلای خریداری شده هستند و بقیه 
فروشی  خالی  خطر  که  کنند  نمی  مراجعه  طلا  دریافت  برای 
طلا را افزایش می دهد. یکی دیگر از ریسک های پلتفرم های 
باشد،  ریزشی  طلا  قیمت  اگر  که  است  این  طلا  آنلاین  فروش 
که  آنجایی  از  و  بروند  خود  های  پول  دریافت  سمت  به  مردم 
را  مردم  تقاضای  پوشش  برای  لازم  نقدینگی  ها،  پلتفرم  این 
و  کسب  به  اعتمادی  بی  شدید  بحران  ایجاد  سبب  ندارند، 

کارهای مشابه خواهد شد.
وی تأکید کرد: مردم از بستر صندوق های طلا اقدام به سرمایه 
ملزم  و  نیست  فروشی  خالی  وجه  هیچ  به  چون  کنند  گذاری 
صندوق  به  شده  وارد  سرمایه  معادل  فیزیکی  طلای  عرضه  به 

هاست.
طلا  های  صندوق  معاملات  شدن  ساعته   ۲۴ امکان  افزود:  وی 
نگهداری  ریسک  همچنین  و  آنها  مالیاتی  نرخ  و  دارد  وجود 

فیزیکی این کالا در منزل، صفر است.
کارمزد  دریافت  را  طلا  های  صندوق  مزایای  دیگر  از  رحیم نیا 
های  یونیت  فروش  زمان  در  کرد:  اظهار  و  عنوان  پایین  بسیار 
دارندگان  به  بازار  در  آن  قیمت  معادل  دقیقا  طلا،  صندوق 

واحدهای سرمایه گذاری صندوق طلا بازگردانده می شود.
سرمایه  مقایسه  خصوص  در  بورسی  های  صندوق  کارشناس 
طلا  های  صندوق  و  ثابت  درآمد  با  های  صندوق  در  گذاری 
ریسک  درجات  ها  صندوق  این  از  کدام  هر  کرد:  تصریح 
صندوق  پذیر،  ریسک  افراد  برخی  مثلا  دارند  متفاوتی  پذیری 
داشتن  به  مند  علاقه  و  گریز  ریسک  افراد  اما  خرند  می  طلا 
درآمد ماهانه، از صندوق های با درآمد ثابت استقبال می کنند 

که از نرخ سود سپرده بانکی، بیشتر است.
وی یادآور شد: همواره تورم از سود سپرده بانکی بالاتر است 
سود  نرخ  از  بیشتری  سود  ثابت،  درآمد  با  های  صندوق  ولی 
اینکه  ضمن  دهند.  می  سود  خود  مشتریان  به  بانکی  سپرده 

به  بعضا  که  نیست  ها  بانک  مانند  ثابت  درآمد  های  صندوق 
بازی پانزی روی می آورند ولی در صندوق های درآمد ثابت، 

واقعا دارایی مورد نظر، وجود دارد.
فرونشاندن  برای  سکه  فروش  پیش  و  گواهی  عرضه 

عطش خرید
های  صندوق  یا  و  فیزیکی  از  اعم  طلا  و  سکه  خرید  عطش 
آن  بر  را  مرکزی  بانک  پلتفرم،  حتی  و  بورسی  گذاری  سرمایه 
داشت که از هفته آینده پیش فروش یک میلیون قطعه سکه بهار 

آزادی آغاز کند.
این کار در راستای اطمینان بخشی به جامعه در جهت مدیریت 
این  در  است  قرار  و  می گیرد  صورت  طلا  بازار  در  نوسانات 
متقاضیان  به  را  بهارآزادی  سکه  تمام  و  ربع،  نیم  قطعات  طرح 
به  سررسید  های  تاریخ  در  نیز  مزبور  قطعات  و  کند  عرضه 

صورت فیزیکی تحویل متقاضیان می شود.
شرایط شرکت در پیش فروش

یکشنبه )۲۸  از  وجه  واریز  و  ثبت نام  زمان  گزارش،  این  برپایه 
بالا  به  سال   ۱۸ ملی  کد  هر  است.  بهمن(  شنبه )۳۰  الی  بهمن( 
سه قطعه ربع سکه یا ۲ قطعه نیم یا یک قطعه تمام سکه طلای 

بهار آزادی است
فیزیکی  صورت  به  سررسید  تاریخ های  در  مزبور  قطعات 
در  وجه  واریز  و  ثبت نام  محل  می شود.  متقاضیان  تحویل 
Market. سکه مرکز مبادله ارز و طلا به آدرس سامانه حراج 

ice.ir است.
گواهی سکه مرکزی بزودی انتشار می یابد

راستای  در  خود  تمهیدات  ادامه  در  مرکزی  بانک  همچنین 
مدیریت بازار طلا و طبق جزء سوم بند ب ماده )۴( قانون بانک 
اطمینان  و  ریسک  مدیریت  امکان  ایجاد  همچنین  و  مرکزی 
بخشی در جامعه، طرح انتشار گواهی سکه مرکزی را به زودی 

در دستور کار قرار می دهد.
در این طرح دارندگان گواهی سکه امکان فروش گواهی خود 

را در هر زمان تا تاریخ سررسید خواهند داشت.
مرکزی«  سکه  گواهی  نامه  »شیوه  گزارش،  این  براساس 

به زودی اعلام می شود.
سخن پایانی

پول  خروج  از  بهتر  سرمایه  بازار  در  پول  جابجایی  هرچند 
می  تر  متلاطم  را  موازی  بازارهای  که  است  بورس  از  حقیقی 
این  دهند،  پاسخ  آن  به  بورس  متولیان  باید  که  سوالی  اما  کند 
چقدر  ثابت  درامد  صندوقهای  یا  طلا  صندوقهای  که  است 
کشش این حجم از نقدینگی را دارند و آیا ورود پول به بازار 
دارایی های غیر نقدی به منزله پول پرقدرتی که تورم را تشدید 

می کند، نخواهد بود؟

هزار   ۷ تولید  ظرفیت   ۱۳۵۷ سال  در  که  ایران  برق  صنعت 
 ۸۴۶ و  هزار   ۹۴ ظرفیت  به  اکنون  داشت،  برق  مگاوات 
عنوان  به  کشورمان  نام  شده  منجر  که  یافته  دست  مگاوات 

دهمین کشور جهان از منظر ظرفیت تولید برق بدرخشد.
 صنعت برق ایران در طول ۴۶ سال گذشته دستاوردهای کم 
نظیری از خود بر جای نهاده است؛ طبق اعلام بهروز مرادی 
ظرفیت   ، نیرو  وزارت  راهبردی  برنامه ریزی  دفتر  مدیرکل 
نیروگاهی جهان از سال ۱۳۵۷ تا سال گذشته، ۴.۵ برابر و در 
ایران ۱۳ برابر افزایش یافته است به طوری که تولید برق در 

جهان ۳.۴ برابر و در ایران ۲۲ برابر شده است.
صنعتی  عنوان  به  برق  و  آب  صنعت  اینکه  یادآوری  با  وی 
بنیادی، نقش عمده ای در رشد و  زیربنایی و زیرساخت های 
ارتقای فنی و اقتصادی کشور دارد، افزود: رشد اقتصادی در 
پایدار آب و  تامین  امکان  برنامه پیشرفت پنج ساله، مستلزم 
و  به ویژه صنایع  و  برای همه بخش های مصرف کننده  برق 

کشاورزی است.
ادامه داد: این در حالی است که صنعت آب و برق  مرادی 
برای  و  است  کشور  صنایع  برترین  سرمایه های  از  یکی 
جلب  روش های  به  توجه  و  شده  یاد  اهداف  به  دستیابی 
حمایت و مشارکت سرمایه گذار از اهمیت ویژه ای برخوردار 
است که از جمله می توان به IDB، فاینانس، یوزانس، اکو و 

بانک جهانی اشاره کرد.
دستاوردهای صنعت  به  نیرو  وزارت  راهبردی  دفتر  مدیرکل 
کرد  اشاره  امروز  تا  اسلامی  انقلاب  پیروزی  ابتدای  از  برق 
نیروگاه های  توسعه  و  برق  تولید  ظرفیت  افزایش  گفت:  و 

تجدیدپذیر را می توان از جمله این دستاوردها برشمرد.
نیروگاه های  کل  شده  نصب  ظرفیت  کرد:  خاطرنشان  مرادی 
تجدیدپذیر شامل نیروگاه های برق آبی در سال ۱۳۵۷ برابر با 
۱۸۰۴ مگاوات بوده است که این عدد امسال به ۱۳ هزار و 

۷۰۰ مگاوات رسیده است.
نیروگاه های  ظرفیت   ،۱۴۰۳ سال  بهمن  تا  داد:  ادامه  وی 
تجدیدپذیر )خورشیدی، بادی و زیست توده و آبی کوچک( 

مانند  پروژه هایی  است؛  رسیده  مگاوات   ۱۵۴۴ از  بیش  به 
نیروگاه خورشیدی اردکان با ظرفیت ۱۰ مگاوات و نیروگاه 

بادی منجیل از جمله نمونه های موفق هستند.
در  گفت:  نیرو  وزارت  راهبردی  برنامه ریزی  دفتر  مدیرکل 
 ۴۳۶۷ تعداد   ۱۳۵۷ سال  در  روستاها  به  برق رسانی  حوزه 
روستا از نعمت برق برخوردار بودند که با اقدامات جهادی 
برخوردار  پایدار  برق  از  که  روستاهایی  تعداد  توسعه ای  و 

شدند به ۵۸ هزار و ۸۲۹ روستا رسید.
مرادی افزود: ظرفیت نیروگاهی جهان از سال ۱۳۵۷ تا سال 
است.  یافته  افزایش  برابر   ۱۳ ایران  در  و  برابر   ۴.۵ گذشته، 
همچنین در همین بازه زمانی تولید برق در جهان ۳.۴ برابر و 

در ایران ۲۲ برابر شده است.
وی به رویکردهای وزارت نیرو در حوزه آب و برق اشاره و 

خاطرنشان کرد: اصلاح اقتصاد و بهبود فضای کسب و کار 
خصوصی،  بخش  گذاران  سرمایه  جذب  جهت  صنعت  در 
ایجاد تحول اساسی در سمت مصرف و تقاضا بابت همکاری 
و  خانگی  شامل  مصرف  مختلف  بخش های  در  مشترکان 
صنایع، تامین آب و برق مطمئن و با کیفیت به میزان الگوی 
مصرف برای همه مشترکان، تامین آب و برق خارج از الگوی 
مصرف به صورت رقابتی، اتخاذ تمهیدات لازم جهت توسعه 
خودتامین  نیروگاه های  و  تجدیدپذیر  نیروگاه های  احداث  و 
توسط صنایع، بازسازی شبکه های فرسوده، افزایش مبادلات 
برق، بازچرخانی آب و استفاده مجدد از پساب و آب دریا 
و ایجاد بازار مبادله آب های نامتعارف، جلوگیری از آلودگی 
از  پلکانی  الگوی  بر اساس  تعرفه مشترکان  آب ها و اصلاح 

جمله این رویکردهاست.

کوچ سرمایه های خُرد به سمت صندوق طلا

بهبود تراز تجاری چگونه به  ۲ راهکار برای فرونشاندن عطش خرید
بازار ارز کمک می کند؟

 

بر  موثر  عوامل  از  یکی  کشور  پرداخت های  تراز  کسری 
بازار ارز به شمار می رود و هر نوع بهبود در تراز تجاری 

می تواند به تعدیل این بازار کمک کند.
 بر اساس جدیدترین آمار گمرک، ارزش صادرات ایران 
گذشته  ساله  مشابه  مدت  به  نسبت  امسال  ماهه   ۱۰ در 
افزایش ۱۸ درصدی داشته و حجم تجارت خارجی کشور 

به حدود ۱۰۴ میلیارد دلار رسیده است.
واردات  برای  دلار  میلیارد   ۵۷.۸ ماهه   ۱۰ مدت  این  در 
خدمات  و  بازرگانی  و  تجاری  دارو،  و  اساسی  کالاهای 
ارزی  نیازهای  از  اعظمی  بخش  و  است  گرفته  صورت 

کشور تاکنون پوشش داده شده است.
تجاری  تراز  همچنان  آمارها  این  اساس  بر  وجود  این  با 
بخشی  که  معناست  بدان  امر  همین  و  است  منفی  کشور 
از متقاضیان ارز برای خرید ارزهای عمده می بایست به 
برای  انتظار  در صف  یا  و  کنند  مراجعه  غیررسمی  بازار 
تخصیص ارز بمانند که این افزایش تقاضا افزایش قیمت 

را هم به دنبال دارد.
البته اگر به میزان تجارت خارجی صورت گرفته، معاملات 
بیفزاییم، آنگونه که محمدرضا فرزین  فروش نفت را هم 
برآورد کرده، تجارت ده ماهه کشور بیش از ۱۴۰ میلیارد 
ناخالص  تولید  در  تجارت  این  سهم  و  است  بوده  دلار 
داخلی کشور نشان می دهد اقتصاد ایران با وجود تحریم 
گسترده  تعاملات  حجم  با  باز  اقتصاد  یک  گسترده،  های 

بین المللی است.
بهبود تراز تجاری چگونه به بازار ارز کمک می کند؟

با این وجود بررسی برسی آمارها از سال ۱۳۸۰ تا سال 
۱۴۰۱ نشان می دهد در تمامی این سال ها، حساب جاری 
فزونی  معنای  به  که  است  بوده  منفی  کشور  نفت  بدون 

ارزش واردات بر ارزش صادرات غیرنفتی است.
نکته دیگری که از آمارهای بانک مرکزی به دست می آید 
این است که در دو دهه اخیر خالص خروج سرمایه در 

بیشتر سال های این دوره منفی است.
برآیند این دو مورد، کسری تراز پرداخت های کشور در 
تمامی این سالها را به همراه داشته و عملًا این درآمدهای 

نفتی است که نقش جبرانی را بازی کرده است.
از فروش  ارزی حاصل  از ذخایر  استفاده  اساس،  این  بر 
نفت در سال های اخیر به اهرمی برای تنظیم تراز تجاری 
کشور  تجارت  مسیر  در  ها  کسری  تا  شده  تبدیل  ایران 
فروش  از  ناشی  درآمدهای  دلیل  همین  به  شود؛  برداشته 
نفت نتوانسته به عنوان یک پشتوانه ارزی بالا برای کشور 

مورد استفاده قرار گیرد.
معضل خام فروشی برای درآمدهای ارزی

یکی از نکاتی که همواره مسئولان و فعالان اقتصادی در 
دهه های اخیر بر آن تاکید دارند، کاهش خام فروشی و 
ایجاد زنجیره ارزش در بخش های مختلف اقتصادی است 
آمارها  اما  شود  تقویت  شیوه  این  با  کشور  ارزآوری  تا 
این  در  چندانی  توفیق  کشور  همچنان  که  دهد  می  نشان 
امر نداشته و حجم بالای کالای صادراتی موید آن است 
که میانگین قیمت پایین هر تن کالای صادراتی در مقایسه 

با هر تن کالای وارداتی است.
این امر می تواند نشان دهنده صادرات کالاهای با ارزش 
واردات  و  فروشی(  خام  بالای  )حجم  پایین  افزدوه 
بر  دلیلی  خود  که  باشد  بالا  افزوده  ارزش  با  کالاهای 

فزونی مصارف ارزی بر منابع ارزی است.
کشور  ماهه   ۱۰ تجارت  در  توان  می  را  مدعا  این  شاهد 
یافت؛ در این مدت ۱۲۷ میلیون و ۳۹۶ هزار تن انواع کالا 
به ارزش ۴۷ میلیارد و ۷۵۵ میلیون دلار از کشور صادر 
 ۷۸۳ میلیون و   ۳۰ واردات  میزان  مقابل  در  و  است  شده 

هزار تن و ارزش آن ۵۶ میلیارد دلار بوده است.
صادرات  حجمی  میزان  که  معناست  آن  به  آمار  این 
اما  بوده  آن  واردات  چهاربرابر  از  بیش  کشور  غیرنفتی 
ارز کمتری  میلیون دلار  میلیارد و ۲۴۵   ۸ ارزشی  نظر  از 

نصیب کشور شده است.
نقش کم اظهاری در بروز تراز تجاری منفی

البته نباید نقش کم اظهاری را در بروز تراز تجاری منفی 
در کشور نادیده گرت؛ کم اظهاری در صادرات یکی از 
اعمال  دنبال  به  آسیب هایی است که در سال های گذشته 
نرخ های دستوری در بازار ارز رخ داده و بررسی ها نشان 
اظهاری  کم  دلار  میلیارد   ۵ سال  یک  در  فقط  دهد  می 
کشور  به  صادرات  از  حاصل  منابع  و  گرفته  صورت 

بازنگشته است.
چهاردهم  دولت  که  برنامه هایی  از  یکی  رو  این  از 
پیش  در  چندنرخی  ارز  از  ناشی  رانت های  کاهش  برای 
شفاف  بازار  ایجاد  و  نیمایی  ارز  تدریجی  حذف  گرفته، 
که  مفاسدی  از  می تواند  که  است  تجاری  ارز  کارآمد  و 
برای  نیمایی  ارز  در  خصوصا  ارز  متعدد  نرخ های  در 
بیش اظهاری واردات و  از  استفاده  با  برخی واردکنندگان 
صادرکنندگان با کم اظهاری واردات نهفته است، به شدت 

کاسته و در نهایت به صفر متمایل کند.
نگاهی به بررسی پژوهشکده پولی و بانکی بانک مرکزی 
در زمینه کم اظهاری در صادرات ایران بیان می کند که 
کم  اظهاری صادرات یکی از روش های فرار سرمایه است 
تلقی  نیز  مالیاتی  فرار  و  پولشویی  می تواند  همزمان  که 

شود.
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ریلی  خط  تکمیل  گفت:  ایران،  راه آهن  اسبق  مدیرعامل 
به  ایران  اتصال  و  ترانزیت  توسعه  به  بصره   - شلمچه 
بازارهای مدیترانه کمک می کند، اما همکاری عراق برای 

پیشبرد این پروژه ضروری است.
بیش  به  عراق  و  ایران  تجارت  حجم  اخیر  سال های  در 
نیز به حدود  از ۱۰ میلیارد دلار و تبادل زائر و گردشگر 
سالانه ۹ میلیون نفر رسیده است، همچنین عراق در سال 
گذشته، چهارمین شریک تجاری و دومین مقصد صادراتی 

ایران بود.
راهبردی  ظرفیت های  به  توجه  عدم  اساس،  همین  بر 
تجاری  پیوند  تقویت  فرصت های  اقتصادی،  بلندمدت 
بین ایران و عراق را محدود کرده است، یک مشکل مهم 
زیرساخت های  فقدان  عراق  و  ایران  مبادلات  توسعه  در 
میان  ریلی  مسیر  حوزه  در  به خصوص  مناسب  ارتباطی 
که  حالی  در  معتقدند  کارشناسان  است.  بوده  کشور  دو 
اروپا  و  عراق  میان  پلی  به  توانسته  ترکیه  مانند  کشوری 

تبدیل شود.
ایران نیز باید تلاش مضاعفی را برای افزایش زیرساخت 
ترمینال های صادرات ریلی و جاده ای به عراق اختصاص 
دهد، از جمله اقدامات مهمی که برای رفع نواقص مذکور 
در دولت سیزدهم انجام شد پروژه اتصال راه آهن شلمچه 
- بصره بود که به نظر می رسد تکمیل این خط ریلی در 

دولت چهاردهم الزامی است.
 ۴۰ حدود  از  بصره   - شلمچه  ریلی  پروژه  است،  گفتنی 
از  نیز  آن  اجرایی  عملیات  و  شده  طراحی  گذشته  سال 
حدود ۲۰ سال پیش آغاز شد، اما با وجود برخی چالش ها 

ماند.  زمین  بر  سیزدهم  دولت  تا  مهم  طرح  این  موانع  و 
تکمیل و بهره برداری از خط ریلی ریلی شلمچه - بصره 
ایران  میان  ترانزیت مسافر و کالا  به معنی توسعه روابط، 

و عراق است.
اتصال ریلی شلمچه - بصره دارای آثار مهم و راهبردی 
کمک  زائر،  نفر  میلیون   ۳ سالانه  جابجایی  ظرفیت  است، 
عراق،  و  ایران  بین  یورویی  میلیارد   ۳۰ تجارت  تحقق  به 
کاهش بار ترافیکی جاده ها، صرفه جویی در میزان سوخت 
اتصال خط آهن  امکان  و کاهش تصادفات، فراهم کردن 
لبنان، اتصال کریدورهای بین المللی از  ایران به سوریه و 
طریق ایران به دریای مدیترانه و در نهایت دسترسی ایران 
به بازار کشورهای عربی و سواحل مدیترانه از جمله این 

آثار است.
همچنین اتصال خط آهن شلمچه - بصره شبکه راه آهن 
اردن متصل  راه آهن سوریه و  به  از طریق عراق  را  ایران 
تجاری  کارکردهای  بر  علاوه  امری  چنین  کرد،  خواهد 
قرار  ژئوپولتیک  و  راهبردی  اهداف  خدمت  در  می تواند 
گیرد. در واقع متصل شدن شبکه راه آهن ایران به خط آهن 
مدیترانه  دریای  به  دسترسی  جهت  در  نخست  گام  عراق 

بشمار می رود.
اسبق  مدیرعامل  آقایی  سید  پور  محسن  راستا،  همین  در 
راه آهن جمهوری اسلامی ایران در گفتگو با خبرنگار مهر 
با بیان اینکه طرف عراقی جدیتی برای تکمیل پروژه ریلی 
شلمچه - بصره ندارد، اظهار کرد: اگر خط ریلی شلمچه 
- بصره تکمیل شود، بسیار حائز اهمیت خواهد بود، زیرا 
خطوط ریلی ایران می تواند به خطوط ریلی عراق متصل 
شود. بر همین اساس موضوع جابه جایی کالا و مسافر در 

ایام خاص پررنگ می شود.
خط  احداث  برای  جدیتی  باید  عراق  کشور  افزود:  وی 
بخش  ایران  زیرا  باشد،  داشته  بصره   - شلمچه  ریلی 
است.  ساخته  اخیر  سال های  طی  را  شلمچه  به  خرمشهر 
طرف عراقی اعلام کرده که اگر این خط ریلی برای ایران 
مهم است، اقدام به سرمایه گذاری، ساخت و تکمیل کند، 
اما با توجه به درآمد نفتی دولت عراق دلیلی وجود ندارد 
که ایران چنین اقدامی کند، زیرا از سوی دیگر عراق در 
حال سرمایه گذاری و توسعه خطوط ریلی خود در »بندر 

فاو« است.
اگر  حتی  کرد:  بیان  صنعت  و  علم  دانشگاه  علمی  عضو 
کشور  در  بصره   - شلمچه  ریلی  خط  تکمیل  برای  ایران 
عراق سرمایه گذاری کند، زمانیکه دولت عراق همکاری 
ندارد، قطعاً در آینده هم همکاری ترانزیتی از این محور 
دولت  تمایل  عدم  می رسد،  نظر  به  البته  داشت،  نخواهد 
علت  به  ریلی  خط  این  ساخت  در  همکاری  برای  عراق 
اجازه  تا  باشد  آمریکا  جمله  از  خارجی  کشورهای  فشار 

ندهند تا مراودات ایران و عراق توسعه یابد.
پور سید آقایی تاکید کرد: توسعه مبادلات تجاری از خط 
اراده کشورهای عراق و  به عزم و  ریلی شلمچه - بصره 
کریدور  قابلیت  ریلی  این خط  زیرا  دارد،  بستگی  سوریه 
شرقی - غربی را دارد که از ایران به سمت عراق، از عراق 
به سمت »بندر لاذقیه« و »دریا مدیترانه« در سوریه حرکت 
کند، همچنین از سوی دیگر می تواند به ترکیه متصل شود.

وی با بیان اینکه ترانزیت به دو بخش اقتصادی و سیاسی 
تقسیم می شود، افزود: کشورهای مرتبط باید عزم سیاسی 
داشته  بصره   - شلمچه  ریلی  خط  از  استفاده  برای  کافی 
با عراق یکی از مهم ترین پیشران ها پروژه  باشنددر رابطه 
طلسم  سیزدهم  دولت  در  که  بود  بصره   - اتصال شلمچه 
پیشرفت  تاکنون  و  شکست  آن  اجرایی  عملیات  آغاز 
مهمی  راهبردی  آثار  پروژه  این  است.  داشته  قابل توجهی 
فراتر از ارتقا روابط تجاری و غیرتجاری با عراق می تواند 
در پی داشته باشد و می توان آن را گام نخست دسترسی 
ژئوپلیتیک  وزن  که  کرد  قلمداد  مدیترانه  دریای  به  ریلی 

ایران را در عرصه بین المللی ارتقا خواهد داد.

ایران دهمین کشور از نظر ظرفیت تولید برق است
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استان هااستان ها

»طلای سفید« گرمسار روی 
خط قرمز؛ کم آبی سفره 

پنبه کاران را تهدید می کند
 

پنبه یا »طلای سفید« از محصولات اقتصادی استان سمنان 
بودن  بالا  کم آبی،  دلیل  به  اخیر  سال های  در  که  است 
هزینه های تمام شده تولید و قیمت پایین »وش«، از رغبت 
پنبه کاران گرمسار به عنوان قطب تولید این محصول کاسته 

است.
که  است  کشاورزی  محصولات  دست  آن  از  یکی  پنبه   
در سال ۱۳۹۴ طی برنامه ای ۱۰ ساله تا افق ۱۴۰۴ برنامه 
آن  واردات  به  وابستگی  تا  شد،  تدوین  آن  خودکفایی 

کاهش یابد و حتی از میان برود.
این محصول که به دلیل مبادلات وسیع تجاری اش »طلای 
فراوانی  اقتصادی  اهمیت  از  گرفته است،  لقب  سفید« 
کاربرد  پارچه  و  نخ  تولید  در  گیاه  این  است.  برخوردار 
گسترده  شکل  به  را  آن  الیاف  منظور،  این  برای  و  دارد 
در هم شوند.  پیچیده  و  دراز  تا  درمی آورند  و رشته رشته 
به کار  پارچه  تولید  برای  این کار نخ پدید می آید که  از 

می رود.
اگرچه این روش از دیرباز تاکنون مرسوم بوده است، این 
این  از  پارچه  تولید  هزینه  که  بود  پنبه ریسی  اختراع  تنها 
راه را پایین آورد و باعث بهره گیری گسترده از پنبه شد؛ 
به گونه ای که امروزه پرکاربردترین الیاف به کار رفته در 

صنعت پوشاک است.
ناگفته نماند، تا سال ۱۳۸۳ ایران در کشت و تولید پنبه و 
در  و حتی  بود  نساجی کشور خودکفا  نیاز صنعت  تامین 
این زمینه صادرات نیز داشت، اما این وضعیت به تدریج 

تغییر کرد.
تولید  قطب  نیز  سمنان  استان  غرب  در  گرمسار  شهرستان 
کم  بحران  و  خشکسالی  وضعیت  تداوم  با  اما  است  پنبه 
آبی، مرگ تولید »طلای سفید« در این منطقه دور از انتظار 

نیست.
سفره  کم آبی  قرمز؛  خط  روی  گرمسار  سفید«  »طلای 

پنبه کاران را تهدید می کند
برآورد برداشت ۲ هزار تن پنبه از مزارع گرمسار

خبرنگار  با  گو  و  گفت  در  گرمسار  کشاوری  جهاد  مدیر 
و  کشاورزی  راهبردی  محصولات  از  یکی  را  پنبه  ایرنا، 
گفت:  و  کرد  عنوان  گرمسار  و  سمنان  استان  در  زراعی 
۷۰۰ هکتار اراضی این شهرستان تحت کشت این محصول 

قرار گرفته است.
علی جورابلو از تداوم فرآیند برداشت پنبه تا پایان بهمن 
تن  ۲هزار  برداشت  افزود:  و  داد  خبر  گرمسار  مزارع  در 
و  می شود  پیش بینی  شهرستان  مزارع  از  پنبه  محصول 
و  کوتاه  رشد  دوره  با  ارقام  از  »خورشید«  و  »ساجدی« 
پنبه  پنبه است که در سال های اخیر مورد توجه  کم آب بر 

کاران گرمساری قرار گرفته.
کاهش چشمگیر سطح زیر کشت پنبه

وی بیان کرد: ۴۸۰ بهره بردار پنبه کار در گرمسار مشغول به 
فعالیت هستند و فرآیند خرید و فرآوری اولیه این محصول 

در کارخانه های پنبه پاک کنی شهرستان انجام می شود.
طرح  اینکه  بر  تاکید  با  گرمسار  کشاورزی  جهاد  مدیر 
به  رقم،   ۶ شامل  و  هکتار   ۲ سطح  در  پنبه  ارقام  مقایسه 
منظور شناسایی رقم سازگار با منطقه در حال اجرا است، 
اضافه کرد: سایت های الگویی در راستای آگاهی بخشی به 
تغذیه  شده،  اصلاح  بذرهای  از  استفاده  برای  کشاورزان 
بهینه، پیش آگاهی و مبارزه با آفات و بیماری های محصول 

پنبه هرساله در شهرستان  گرمسار ایجاد می شود.
سال های  در  پنبه  کشت  زیر  سطح  اینکه  به  اشاره  با  وی 
اخیر به دلیل خشکسالی و کمبود منابع آبی به شدت روند 
ارقام دوره کشت کوتاه تر  دارد، خاطرنشان کرد:  کاهشی 
زمان  مدت  در  که  شد  معرفی  گرمسار  در  پنبه کاران  به 
مصرف  نیز  کمتری  آب  آن  تبع  به  و  برداشت  کوتاه تری 

شود.
ضرورت ارتقای دانش فنی پنبه کاران

استادیار پنبه و گیاهان لیفی در مرکز تحقیقات و آموزش 
مناطق  در  پنبه  الگویی  سایت های  گفت:  کشاورزی 
»مزرعه  روز  حاضر  حال  در  و  شد  ایجاد  کشور  پنبه خیز 
بازدیدکشاورزان  همراه  به  مختلف  در شهرستان های  پنبه« 
دانش  نفوذ  بتوان سطح  تا  می شود  برگزار  طرح ها  این  از 
کرد:  بیان  عارفی  نادری  برد.علی  بالا  را  کشاورزان  فنی 
طرح های  سایر  و  طرح  این  ارزیابی  از  حاصل  نتایج 
انتخاب  برای  خوبی  فرصت  کشاورز،  شرایط  در  مشابه 
با  که  بود  خواهد  منطقه  با  سازگار  و  پرپتانسیل  ارقام 
خواهد  مطلوبی  اقتصادی  ره آورد  تولید،  هزینه  به  توجه 
داشت. استان سمنان با بیش از ۵۳ هزار بهره بردار، سالانه 
انواع  تن  هزار   ۷۰۰ و  میلیون  یک  از  بیش  مجموع  در 
طیور  و  دام  باغی،  زراعی،  شامل  کشاورزی  محصولات 
و آبزیان تولید می کند که بخش عمده ای از این تولیدات 

مازاد بر نیاز مردم استان سمنان است.
فقط  سمنان  استان  هکتاری  میلیون   ۹.۷ گستره  تمام  از 
کل  از  می شود.  محسوب  کشاورزی  زمین های  درصد   ۲
اراضی کشاورزی ۸۷ هزار هکتار بخش زراعی، ۷۰ هزار 

هکتار باغ و ۴۰ هزار هکتار آیش است.
تولیدات بخش زراعی استان سمنان سالانه ۹۲۰ هزار تن و 
میزان محصولات باغی سالانه ۴۸۰ هزار تن است و سالانه 
بیش از ۲۹۰ هزار تن نیز انواع محصولات دامی در استان 

سمنان تولید می شود.

استحکام ضعیف ویلاهای غیرمجاز 
در شمال؛رازی که با اجرای 

احکام تخریب فاش شد
درحالی که ساخت و سازهای واحدهای مسکونی و تجاری 
اعلام  طبق  قانونی  مجوز  کسب  شرایط  در  مازندران  در 
کشور  شمال  از  خطه  این  ساختمان  مهندسی  نظام  رسمی 
استحکام  دارد،  وخیمی  وضعیت  ملی  مقررات  رعایت  در 
ویلاهایی که به صورت غیرقانونی، در زمین های غیرمجاز و 
به صورت شبانه ساخته شدند به مراتب شرایط بدتری دارند 

و به گفته کارشناسان به هیچ عنوان ایمن نیستند.
فاقد  و  بسیار ضعیف  ویلایی  های  اسکلت ساختمان  راز   
در  جمله  از  طبیعی  حوادث  گونه  هر  مقابل  در  استحکام 
تکانه های بسیار خفیف زلزله که به گواهی کارشناسان، این 
خطه شمالی روی گسل زلزله نیز قرار دارد، با اجرای احکام 
مناطق  در  غیرمجاز  و سازهای  قمع ساخت  و  قلع  قضایی 

غرب مازندران فاش شد.
کمبود زمین در مقابل تقاضای زیاد برای آن از سراسر کشور 
در استانی که از آب و هوای معتدل خزری برخوردار است 
و مواهب خدادادی بی نظیری مانند جنگل های هیرکانی و 
بیشترین میزان سواحل دریای خزر را در خود جای داده، 
سبب شده است تا طی چند دهه گذشته علاوه بر این که 
گرفتار پدیده ناهنجار و امنیت شکنی به نام »تغییر کاربری 
ویلاها  سازهای  و  ساخت  شود،  مواجه  اراضی«  غیرمجاز 
ملی  مقررات  رعایت  لحاظ  به  نیز  ها  زمین  گونه  این  در 

ساختمان اصلا رعایت نشود.
بی توجهی به ساخت و ساز ها طبق رعایت مقررات ملی 
ساختمان در مازندران در حالی است که این خطه شمالی بر 
خلاف دیگر مناطق کشور که سطح آب آن بالا است، انجام 
استاندارد  ساختمانی  مصالح  از  استفاده  و  خاک  آزمایش 
امری ضروری و غیر قابل انکار است. موضوعی که وقتی 
به  شود،  نمی  اهتمام  آن  به  قانونی  سازهای  و  ساخت  در 
طور یقین در ویلا سازی های غیر مجاز اصلا به آن اعتنایی 

نخواهد شد.
همه  در  مازندران  در  مقررات  و  قوانین  دراجرای  انحراف 
اعلام  طبق  که  دیگری  موضوع  دارد  وجود  هم  ها  بخش 
 ۷۰ دستکم  انحراف  شد،  هم  ای  رسانه  مسوولان  رسمی 
این  یعنی  است.  مازندران  در  زمین  کاربری  تغییر  درصد 
انحراف  سرمایه گذاری  طرح های  اجرای  برای  ها  عرصه 
و کافی  تولیدی، ویلا  اجرای طرح های  به جای  و  داشته 

شاپ در این اراضی احداث شده است.
طبق آمار سازمان برنامه و بودجه مازندران از سال ۱۳۹۳ 
سرمایه گذاری  طرح   ۲۷۵ و  یکهزار  گذشته  سال  پایان  تا 
برنامه ریزی  تغییر کاربری شورای  با ۲هزار هکتار مصوبه 
پایش، حدود ۷۰ درصد  و  بررسی  دریافت کرد، که طبق 
تغییر کاربری زمین بریا سرمایه گذاری انحراف شداه است.

با  که  شمال؛رازی  در  غیرمجاز  ویلاهای  استحکام ضعیف 
اجرای احکام تخریب فاش شد

غیر  های  ویلا  هشدار  مازندران  در  ویلا  خریداران 
استحکام را جدی بگیرند

بر  تاکید  با  مازندران  غرب  اراضی  حفاظت  یگان  فرمانده 
این که در اجرای حکم قضایی قلع و قمع ویلاها، استحکام 
ضعیف فونداسیون این سازه ها مشخص شده است، گفت 
: این سازه ها با کوچکترین ضربه ریزش و تخریب شدند.

خبرنگار  با  گو  و  گفت  در  چهارشنبه  روز  ذکریایی  مجید 
ایرنا با اظهار این که بیشتر این سازه ها در خارج از بافت 
و به صورت غیر قانونی ساخته شدند، ادامه داد: بررسی ها 
نشان می دهد زمین های این سازه های ویلایی به صورت 
با  غیر قانونی تغییر کاربری پیدا کرده و صاحبان بنگاه ها 
بیشتر شبانه  و  تعطیل  رابطان محلی در روزهای  هماهنگی 

اقدام به ساخت و ساز کرده اند.
مصالح  از  استفاده  بدون  سازه ها  این  داد:  توضیح  وی 
ساختمانی استاندارد و رعایت مقررات ملی ساختمان ساخته 

شده است.
دهه  یک  در  ویلا  خرید  تقاضای  اینکه  بیان  با  ذکریایی 
گذشته در مازندران به خصوص غرب استان به شدت بالا 
رفته و قیمت ها هم متفاوت بوده است، ادامه داد: در حالی 
که این سازه ها از کمترین استحکام برخوردارند و امنیت 

جانی آن صفر است.
وی با بیان اینکه بیش از چهار هزار و ۸۰۰ مورد ساخت و 
ساز غیر مجاز با گشت و بازرسی ویژه منابع طبیعی امسال 
یک  تعداد  این  از  افزود:  شد،  شناسایی  استان  غرب  در 
هزار و ۹۵۱ مورد در اجرای تبصره ۲ ماده ۱۰ قانون حفظ 
قبل  به شرایط  اراضی زراعی مصوب سال ۱۳۸۵  کاربری 

برگشت و ۱۷.۵ هکتار آزاد سازی صورت گرفت.
نوع  این  مالکان  به  ادامه داد: تعداد ۷۸۹ مورد اخطار  وی 
ساخت و سازها داده شد و تعداد ۱۰۰ مورد اجرای احکام 
قضایی قلع و قمع در اجرای ماده سه قانون حفظ کاربری 

اراضی صورت گرفت.
غرب  کشاورزی  جهاد  اراضی  حفاظت  یگان  فرمانده 
مازندران گفت: ۶۰ درصد این گونه ساخت و سازها مربوط 
نور،  شهرستان های  در  بیشتر  و  بوده  مازندران  غرب  به 

چمستان، تنکابن، رامسر، نوشهر و محمود آباد است.
خواست  مازندران  در  ویلا  خرید  متقاضیان  تمامی  از  وی 
علاوه بر این که باید از قانونی بودن ملک و در بافت بودن 
لحاظ  به  سازه  به  نسبت  کنند،  حاصل  اطمینان  آن  عرصه 

رعایت مقررات ملی ساختمان نیز حساس باشند.
های  زلزله  مقابل  در  ها  این سازه  که  تاکید کرد  ذکریایی 

خفیف هم دوام نداشته و امنیت جانی ندارند.
غرب  کشاورزی  جهاد  اراضی  حفاظت  یگان  فرمانده 
مازندران خاطر نشان کرد: به علت جلگه ای بودن، نزدیکی 
به دریا و دسترسی به چشم انداز جنگل و دسترسی آسان 
به پایتخت، مورد اقبال اینگونه خریداران و ساخت و سازها 
هرگونه  خرید  از  می خواهیم  مردم  از  و  است  گرفته  قرار 
بافت  از  خارج  و  قولنامه ای  صورت  به  ویلا  خانه  زمین 
همچون  مربوط  دستگاه های  از  لازم  استعلام  و  خودداری 
جهاد کشاورزی، منابع طبیعی و بخشداری ها به عمل آورده 
امور  حفاظت  یگان   ۱۳۱ سامانه  به  را  تخلفات  هرگونه  و 

اراضی جهاد کشاورزی اطلاع رسانی کنند.
قصه تلخ تغییر غیرمجاز کاربری اراضی در مازندران اگرچه 
ممکن است آغازی داشته باشد، ولی به طور قطع با توجه 
انگیز  پیشنهادات وسوسه  مقابل  در  هایش  زمین  ارزانی  به 
پایانی ندارد و نخواهد داشت و تنها راهکار برای مقابله با 
آگاهی بخشی  کنار  اندازهای مختلف در  ایجاد دست  آن، 

به مردم است.

نبرد برای بقا؛ پمپاژ امید به خلیج گرگان
از  یکی  که  ایران  شمال  فیروزه ای  نگین  گرگان،  خلیج   
زیباترین و ارزشمندترین اکوسیستم های آبی کشور و بخشی 
سال های  در  می شود  محسوب  میانکاله  بین المللی  تالاب  از 
دولت  اما  است  شده  مواجه  کم آبی  شدید  بحران  با  اخیر 
از  آب  پمپاژ  طرح  اجرای  معضل،  این  حل  برای  چهاردهم 
دریای خزر به این پهنه آبی با اعتبار ۲۳ هزار میلیارد ریال 

را مورد تاکید قرار داد.
 خلیج گرگان زیستگاه بسیاری از گونه های جانوری و گیاهی 
منحصر به فرد و هر ساله میزبان هزاران پرنده مهاجر از نقاط 

مختلف جهان است.
در یک روز زمستانی، خلیج گرگان با چهره ای آرام و مه آلود، 
زیبایی های خود را به نمایش می گذارد. آسمان خاکستری و 
رمانتیک  فضایی  خلیج،  فراز  بر  گسترده  پتویی  مانند  ابری، 
سوی  از  که  سردی  نسیم  است.  کرده  ایجاد  اسرارآمیز  و 
و  کوچک  موج های  با  را  آب  سطح  می وزد،  خزر  دریای 
مانند  ساحل،  با  آب  برخورد  آرام  و صدای  می آراید  ملایم 
نجوایی طبیعت، گوش نواز است.در این روز زمستانی، خلیج 
گرگان رنگ هایی ملایم و سرد به خود گرفته است. آب های 
آن به جای آبی درخشان تابستان، حالا به رنگ نقره ای مایل 
خورشید  کم جان  نور  انعکاس  و  درآمده اند  خاکستری  به 
در  ایجاد می کند.  آن، جلوه ای خیال انگیز  بر سطح  زمستانی 
دوردست، کشتی های کوچک ماهیگیری با حرکت آرام خود، 
صحنه ای از زندگی و فعالیت را به این منظره اضافه می کنند.

و صدای  گردشگران  از  مملو  تابستان  در  که  سواحل خلیج 
خنده است، حالا خلوت و ساکت است. تنها ردپای پرندگان 
مهاجر بر روی شن های مرطوب ساحل دیده می شود. قوهای 
سفید و مرغان دریایی، با وقار خاصی بر روی آب ها شناورند 
و گاهی با پروازهای کوتاه خود، سکوت زمستانی خلیج را 
می شکنند.هوای سرد و مرطوب زمستان، مه های نازکی را بر 
غلیظ می شود  گاهی چنان  است که  آورده  پدید  فراز خلیج 
که افق را محو می کند. این مه، خلیج گرگان را در هاله ای از 
راز و رمز فرو برده و زیبایی آن را دوچندان می کند. درختان 
پررونق  و  تابستان سرسبز  اطراف خلیج، که در  نیزارهای  و 
بودند، حالا با شاخه های لخت و قهوه ای خود، تصویری از 

مقاومت در برابر سرما را به نمایش می گذارند.
و  سکوت  همه  با  زمستانی،  روز  این  در  گرگان  خلیج 
آرامشش، همچنان زنده و پویا است. این پهنه آبی همچنین 
نقش مهمی در تعدیل آب وهوای منطقه و حمایت از معیشت 

جوامع محلی از طریق ماهیگیری و گردشگری دارد.
مشکلات خلیج گرگان

به خلیج گرگان،  کاهش ورودی آب از رودخانه های منتهی 
مرز  به  را  خلیج  این  اقلیمی،  تغییرات  و  تبخیر  افزایش 
گرگان  خلیج  خشک شدن  است.  کشانده  کامل  خشک شدن 
نه تنها حیات گونه های گیاهی و جانوری را تهدید می کند، 
اکوسیستم  این  به  وابسته  که  محلی  جوامع  زندگی  بر  بلکه 
هستند نیز تأثیر منفی گذاشته است. از دست رفتن این خلیج 
و  زیست  محیط  برای  جبران ناپذیری  پیامدهای  می تواند 
گرگان  خلیج  پیش روی  باشد.مشکلات  داشته  منطقه  اقتصاد 
و  است  شده  همیشه  از  پیچیده تر  متعددی  عوامل  واسطه  به 
از  جلوگیری  برای  جدی  اقدام های  و  فوری  توجه  نیازمند 

فاجعه ای محیط زیستی است.
کاهش ورودی آب

دلیل  به  می ریزند،  گرگان  خلیج  به  که  رودخانه هایی 
کاهش  و  زمین  کاربری  تغییرات  زیاد،  سدسازی های 
خلیج  این  به  را  کمتری  آب  حجم  فصلی،  بارندگی های 
تغذیه  کاهش  معنای  به  آب  ورودی  کاهش  این  می رسانند. 

آبی خلیج و تشدید مشکلات مرتبط با تبخیر آب است.
افزایش تبخیر

خلیج  آب  تبخیر  میزان  اقلیمی،  تغییرات  و  دما  افزایش  با 
گرگان افزایش یافته است. این پدیده باعث کاهش سطح آب 
خلیج و افزایش شوری آب می شود که تاثیر منفی بر حیات 

گونه های گیاهی و جانوری خواهد داشت.
اقلیم تغییر 

گرگان  خلیج  بر  مستقیمی  تاثیرات  جهانی،  اقلیمی  تغییرات 
بارندگی و کاهش  الگوهای  تغییر  دما،  افزایش  است.  داشته 
شدن  تسریع کننده خشک  عوامل  از  همگی  آبی،  جریان های 
این خلیج هستند. این تغییرات نه تنها خلیج گرگان بلکه کل 

منطقه را تحت تاثیر قرار می دهد.
خلیج گرگان زیستگاهی مهم برای گونه های مختلف گیاهی و 
جانوری است. خشک شدن خلیج می تواند به انقراض برخی 
از گونه ها و کاهش تنوع زیستی منطقه منجر شود. گونه های 
وابسته اند،  زیستگاه  این  به  که  آبزیان  و  پرندگان  مهاجر، 

بیشترین آسیب را خواهند دید.
تاثیر بر جوامع محلی

خشک شدن خلیج گرگان می تواند زندگی جوامع محلی را 
قرار  تاثیر  تحت  شدت  به  وابسته اند،  اکوسیستم  این  به  که 
دهد. ماهیگیران، کشاورزان و سایر افرادی که از منابع طبیعی 

معیشتی  و  اقتصادی  با مشکلات  می کنند،  بهره برداری  خلیج 
روبرو خواهند شد.

پیامدهای زیست محیطی و اقتصادی
از دست رفتن خلیج گرگان می تواند پیامدهای جبران ناپذیری 
برای محیط زیست و اقتصاد منطقه داشته باشد. کاهش منابع 
آبی، افزایش شوری خاک و آب، از بین رفتن زیستگاه های 
بخشی  تنها  و شیلاتی،  تولیدات کشاورزی  و کاهش  طبیعی 

از این پیامدها هستند.
خلیج  بازسازی  و  حفظ  برای  جامع  و  فوری  اقدامات 
گرگان ضروری است. این اقدامات می تواند شامل مدیریت 
طریق  از  تبخیر  کاهش  رودخانه ها،  احیای  آبی،  منابع  بهینه 
زیستی  تنوع  از  حفاظت  برنامه های  و  نوین  تکنولوژی های 
باشد. همچنین، آموزش و آگاهی بخشی به جوامع محلی برای 

مشارکت در حفاظت از خلیج نیز بسیار حائز اهمیت است.
بهمن   ۲۲ روز  که  خبری  در  و  بحران  این  حل  راستای  در 
پمپاژ  طرح  کرد:  اعلام  گلستان  استانداری  عمومی  روابط 
محمدرضا  دستور  با  گرگان  خلیج  به  خزر  دریای  از  آب 
با  نهایی شد.این طرح که  اول رئیس جمهور،  معاون  عارف، 
اعتباری بالغ بر ۲۳ هزار میلیارد رال به تصویب رسیده است 
و در نشست ستاد ملی تالاب ها مقرر شد پس از تهیه طرح 
عملیاتی، اجرای آن آغاز شود.هدف اصلی این طرح، احیای 
خلیج گرگان و جلوگیری از خشک شدن کامل این پهنه آبی 
است. با پمپاژ آب از دریای خزر، انتظار می رود سطح آب 
خلیج گرگان افزایش یابد و تعادل زیست محیطی آن تا حد 
خزر  دریای  از  آب  انتقال  شامل  پروژه  بازگردد.این  زیادی 
پمپاژ  و  لوله کشی  سیستم های  طریق  از  گرگان  خلیج  به 
و  مهندسی  دقیق  مطالعات  نیازمند  طرح  این  اجرای  است. 
زیست محیطی است تا اطمینان حاصل شود که انتقال آب به 
اکوسیستم  بر  منفی  تأثیر  کمترین  که  می شود  انجام  گونه ای 
تمهیداتی  باشد.همچنین،  داشته  گرگان  خلیج  و  دریای خزر 
گرگان  خلیج  آب  شوری  افزایش  از  تا  شود  اندیشیده  باید 
جلوگیری شود و تعادل شوری و شیرینی آب در منطقه حفظ 
گردد.استاندار گلستان چند ماه گذشته در دیدار با محمدرضا 
بود: مشکلات  تاکید کرده  اول رییس جمهور  معاون  عارف 
متعدد محیط زیستی، اجتماعی و اقتصادی ثمره تلخ خشک 
شدن خلیج گرگان است و تقاضا داریم هرچه سریعتر اجرای 
طرح پمپاژ آب از دریا به خلیج در ستاد ملی تالاب ها تعیین 
به  اشاره  با  دیدار  این  در  طهماسبی  شود.علی اصغر  تکلیف 
لزوم اجرای اقدامات عاجل برای نجات خلیج گرگان اظهار 
کرده بود: خشک شدن خلیج گرگان باعث ایجاد کانون گرد 
و غبار و کاهش شدید کیفیت آب خلیج و ایجاد مشکلات 
مسائل  طبیعی  به طور  که  محیطی خواهد شد  زیست  متعدد 
پی  در  منطقه  مردم  برای  را  اقتصادی  و  حقوقی  اجتماعی، 
اساس  بر  گذشته  دولت  در  داد:  ادامه  داشت.وی  خواهد 
مصوبه طرح جامع نجات خلیج گرگان فاز اول طرح شامل 
لایروبی کانال ارتباطی خلیج و دریا اجرا شد اما نتیجه بخش 
بودن کامل طرح نجات خلیج نیازمند اقدامات تکمیلی است.

استاندار گلستان همچنین در نشست با دکتر پزشکیان رییس 
خلیج  گفت:  استان  نمایندگان  مجمع  همراهی  با  جمهور 
گرگان به عنوان رَحِم دریای خزر در حال خشک شدن است 
و  گرگانرود  از  حقآبه  تامین  و  خلیج  داخل  به  آب  پمپاژ  و 
دی   ۱۱ که  دیدار  این  در  است.طهماسبی  ضروری  نکارود 

انجام شد اظهار کرد : اگرچه بر اساس مصوبه شورای عالی 
اما  آغاز شد  کانال آشور  با لایروبی  احیای خلیج  تالاب ها، 
برای این پهنه آبی باید اقدامات اساسی بیشتری در راستای 

احیا و گذر آن از روزهای سخت کم آبی انجام شود.
چالش ها و ملاحظات

نیاز  اعتبار مورد  تأمین  این طرح،  از چالش های اصلی  یکی 
هزار   ۲۳ اعتبار  تصویب  وجود  با  است.  آن  اجرای  برای 
میلیارد ریالی ممکن است این طرح در مراحل اجرا با کمبود 
دریای  از  آب  انتقال  این،  بر  شود.علاوه  مواجه  مالی  منابع 
خزر به خلیج گرگان باید با دقت بالا انجام شود تا از بروز 
افزایش  گردد.  جلوگیری  جدید  زیست محیطی  مشکلات 
شوری آب خلیج گرگان و تأثیرات منفی بر اکوسیستم دریای 

خزر از جمله نگرانی های اصلی در این زمینه هستند.
گرگان،  خلیج  به  خزر  دریای  از  آب  پمپاژ  طرح  اجرای 
نجات  برای  ضروری  گامی  اما  است،  چالش برانگیز  اگرچه 

این اکوسیستم ارزشمند محسوب می شود.
می کند،  کمک  گرگان  خلیج  احیای  به  تنها  نه  طرح  این 
جوامع  اجتماعی  و  اقتصادی  شرایط  بهبود  به  می تواند  بلکه 
محلی نیز منجر شود.با این حال، موفقیت این پروژه مستلزم 
اعتبارات لازم و رعایت ملاحظات  برنامه ریزی دقیق، تأمین 
طرح  این  صحیح،  اجرای  صورت  در  است.  زیست محیطی 
می تواند الگویی برای حل بحران های مشابه در دیگر مناطق 
کشور باشد و نشان دهنده تعهد دولت به حفظ محیط زیست 
و توسعه پایدار است.بازگشت آب به خلیج گرگان یک اقدام 
این طرح  پهنه آبی ارزشمند است.  این  برای احیای  اساسی 
کمک  زیستی  تنوع  و  طبیعی  زیستگاه های  حفظ  به  تنها  نه 
و  داده  کاهش  را  خلیج  شدن  خشک  خطر  بلکه  می کند، 

پایداری منابع آبی را افزایش می دهد.
خلیج  طبیعی  جذابیت های  و  زیست محیطی  شرایط  بهبود 
که  شود،  گردشگران  افزایش حضور  باعث  می تواند  گرگان 
خواهد  ایجاد  را  جدیدی  شغلی  فرصت های  خود  نوبه  به 
از  آب  کیفیت  بهبود  و  آلودگی ها  کاهش  همچنین،  کرد. 
به  خزر  دریای  از  آب  پمپاژ  طرح  این  دستاوردهای  دیگر 
خلیج گرگان است.کاهش سطح آب دریای خزر در دهه های 
کانال های خزینی  به خشکی  منجر  متر،   ۲ تا حدود  گذشته، 
دلیل، دولت سیزدهم تصمیم  به همین  بود.  و آشوراده شده 
گرگان،  خلیج  به  خزر  دریای  آب  کردن  وارد  برای  گرفت 
ستاد  مصوبات  اساس  بر  را  آبی  پهنه  این  احیای  طرح 
این  کند.  اجرا  کشور  تالاب های  مدیریت  و  هماهنگی  ملی 

اقدامات با لایروبی کانال آشوراده آغاز شد.
دریانوردی  و  بنادر  سازمان  ملی،  ستاد  مصوبات  اساس  بر 
موظف بود بر اساس نتایج مطالعات مرکز ملی اقیانوس شناسی، 
تنگه های طبیعی را با اولویت کانال آشوراده لایروبی کند تا 
شود.در  تسهیل  گرگان  خلیج  و  خزر  دریای  بین  آب  تبادل 
این راستا، کانالی به عرض ۲۰۰ متر و عمق ۱.۵ متر ایجاد 
منتهی  شد. عملیات اجرایی لایروبی کانال آشوراده و مسیر 
به خلیج گرگان توسط سازمان بنادر و دریانوردی در اسفند 
آشوراده،  کانال  لایروبی  از  گردید.هدف  آغاز   ۱۴۰۰ سال 
افزایش جریان آب از دریای خزر به خلیج گرگان بود. این 
کانال  مسیر  کردن  باز  و  رسوبات  برداشت  شامل  عملیات 
بود تا آب به راحتی به خلیج جریان یابد. با این حال، این 

اقدامات با چالش هایی نیز مواجه بود.

 رونق بوم گردی و اشتغال در روستاهای البرز
بسیاری  در  شگرف  تحولی  با  اسلامی  انقلاب  پیروزی   
شد،  همراه  البرز  استان  در  جمله  از  کشور  روستاهای  از 
و  دارند  گذشته  از  متفاوت  سیمایی  اکنون  که  آبادی هایی 
پروژه های  اند. طرح هادی و  پیدا کرده  جذابیتی دوچندان 
آن از جمله اقداماتی است که موجب تحول و دگرگونی در 
سیمای روستایی استان البرز شده و معابر سنگفرش و آسفالته 
مناطق  در  ربا  دل  فضایی  البرز  طبیعی  های  جاذبه  کنار  در 

روستایی البرز به وجود آورده است.
البرز  کوه  رشته  دل  در  البرز  روستاهای  از  بخشی  اینکه  با 
به  امروز  اما  دارند  را  خود  خاص  جذابیت  و  گرفته  جای 
تلفن،  گاز،  برق،  آب،  مناطق  ها  ساخت  زیر  تامین  برکت 
اینترنت، درمانگاه، مدرسه، فضاهای فرهنگی و از همه مهمتر 
معابر آسفالته و سنگفرش هیچ چیزی کمتر از شهر ندارند و 
از  بخشی  و  نشسته  نشینان  دل خوش  بر  آنها  حتی جذابیت 

محیط روستاها باغ ویلا شده است.
تشکیل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی به فرمان امام خمینی )ره( 
در سال ۱۳۵۸ سرآغازی برای تحول در روستاهای کشور از 
جمله البرز به شمار می رود . این نهاد نوپا توانست با کمک 
روستائیان بسیاری از لایه ها فقر و محرومیت را کنار بزند و 
بزداید.طرح های  آبادی  معابر  از خانه ها و  را  غبار کهنگی 
تا  روستایی  های  خانه  سازی  مقاوم  و  نوسازی  از  عمرانی 

زباله  معابر و حتی ساماندهی وضعیت  آسفالت و سنگفرش 
از روستاها از وضعیت  به جایی رساند که بخش زیادی  ها 
با   ، ایمن  محیط  به  و  بگیرند  فاصله  خود  گذشته  شکننده 
قبل  تا  اینکه  شوند.با  تبدیل  زندگی  برای  و جذاب  طراوت 
انقلاب  پیروزی  از  پس  های  دهه  در  و  اسلامی  انقلاب  از 
مهاجرت از روستا به شهرها شتاب داشت اما در این سالها 
مناطق  در  سکونت  نشینان  خوش  و  شهرنشینان  از  بسیاری 

روستایی البرز را انتخاب کرده اند.
این تحول و دگرگونی موجب شده تابخشی از ساکنان مناطق 
در  و  بیاورند  روی  روستاها  در  وتولید  کار  به  البرز  شهری 

واقع مهاجرت معکوس در حال شکل گیری است.
تامین   ، اسلامی  انقلاب  مسکن  بنیاد  های  فعالیت  کنار  در 
ای  بهانه  اجرایی  دستگاههای  سایر  توسط  ها  ساخت  زیر 
بسیج  این سالها  نگذاشته و حتی در  باقی  برای ترک روستا 
کار  پای  مولد  روستای  به  ها  آبادی  تبدیل  برای  سازندگی 

آمده است .
اهتمام در تحول روستایی

در  اسلامی  انقلاب  مسکن  بنیاد  مدیرکل   « محمدی  »علی 
گفت وگو با خبرنگار ایرنا اظهار کرد: این استان حدود ۳۰۰ 
روستا دارد که طرح هادی در ۸۸ درصد این روستاها اجرا 
شده است . در اجرای این طرح آسفالت و سنگفرش معابر ، 

مقاوم سازی واحدهای مسکونی و تامین زیر ساخت ها دنبال 
شده است.وی ادامه داد: تاکنون طرح هادی در ۱۹۵ روستای 
استان بازنگری شده و امسال نیز ۳۸ روستای دیگر در حال 
بالای  افزود: ۱۰۰ درصد روستاهای  بازنگری است.محمدی 
۲۰ خانوار البرز دارای طرح هادی هستند و محدودیتی برای 

اجرای این طرح وجود ندارد.
مقاوم سازی خانه های روستایی

 : گفت  البرز  استان  اسلامی  انقلاب  مسکن  بنیاد  مدیرکل 
البرز  استان  روستایی  مسکونی  واحد  هزار   ۶۰ مجموع  از 
تاکنون ۳۲ هزار واحد آنها با حمایت و نظارت بنیاد مسکن 
هزار  از هشت  کمتر  اکنون  و  سازی شده  مقاوم  و  نوسازی 
و  سازی  مقاوم  به  نیاز  استان  روستایی  مسکونی  واحد 
سازی  مقاوم  و  نوسازی  داد:  ادامه  محمدی  دارند.  نوسازی 
در  شده  تعریف  برنامه  اساس  بر  روستایی  واحدهای  دیگر 
استان البرز دنبال می شود.وی تاکید کرد: با توجه به اهمیت 
مقاوم  طبیعی  حوادث  سایر  و  زلزله  خطرات  از  پیشگیری 

سازی خانه های روستایی از اولویت ها است.
۹۰۰ هزار متر مربع آسفالت معابر

مدیرکل بنیاد مسکن البرز گفت : بیش از ۹۰۰ هزار متر مربع 
از معابر روستایی البرز آسفالت شده ضمن آنکه بخش زیادی 

از این معابر نیز سنگفرش شده است.
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تباس:
 پرز می خواهد من را برکنار کند!

شروطی که استقلال را به شک و 
تردید انداخت؛ 

چرا ماتزاری برای سفر به تهران 
هواپیمای جت می خواهد؟

رئیس فدراسیون بدمینتون با ابراز رضایت از برگزاری رقابت 
برای  ارزشمندی  نتایج  مسابقات  این  گفت:  فجر  جام  های 

بدمینتون ایران به همراه داشت.
با  گفتگو  در  بدمینتون  فدراسیون  رئیس  پوریا  محمدرضا 
خبرنگار مهر، در خصوص ارزیابی خود از عملکرد ملی پوشان 
اگر  کرد:  اظهار  فجر  جام  بین المللی  رقابت های  در  ایران 
بازیکنان  همه  از  باشم  داشته  نتایج  به  کلی  نگاهی  بخواهم 
رقبای  گرفت.  نظر  در  را  واقعیت ها  همه  باید  هستم.  راضی 
بدمینتون بازان ما خیلی حرفه ای و با تجربه هستند. اکثر آنها 
در طول سال حداقل ۲۰ اعزام را در کارنامه خود دارند و این 
در حالی است که نهایتاً بازیکن های ما بتوانند در طول سال 
در ۳ الی ۴ مسابقه حضور پیدا کنند. طبیعی است که هر فردی 
تجربه بیشتری داشته باید و میدان های متفاوت را دیده باشد 

در کسب نتیجه هم موفق خواهد بود.
به  نسبت  همیشه  اتفاقاً  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  وی 
اعزام های کم فدراسیون بدمینتون انتقاد می شود و شما هم حالا 
این مورد را تأیید می کنید؛ چه برنامه ای برای رفع این چالش 
محدود  ما  بودجه  گفت:  دارید؟  فدراسیون  رئیس  عنوان  به 

است و دغدغه هایمان زیاد. همین حالا باید هزینه فدراسیون، 
بحث استعداد و قهرمان پروری، مخارج هیئت ها و برگزاری 
پرداخت کنیم. در همین مسابقات جام  تیم ملی را  اردوهای 
فجر وقتی با بازیکن های هند صحبت می کردم همه می گفتند 
که فدراسیون آنها فقط ثبت نام بازیکن ها را انجام می دهد و 

تمام هزینه اعزام به عهده خود ورزشکار است.
تاکید کرد: هر چند دوست داریم  بدمینتون  رئیس فدراسیون 
زیادی  بین المللی  میادین  در  را  کشورمان  ملی پوشان  بتوانیم 
ببینیم و شاهد توسعه بیشتر و بهتر این رشته باشیم ولی اعزام 
بازیکنان به مسابقات برون مرزی را وظیفه خودمان نمی دانیم. 
ورزشکاری که دوست دارد سهمیه المپیک بگیرد و این میدان 
را تجربه خود باید خودش هم در کنار کمک های فدراسیون 
تعهد  بنده  که  است  سال  طول  در  مسابقه  چند  کنید.  تلاش 
دارم تیم ملی ایران را به این رقابت ها اعزام کنم و یا میزبان 
مسابقاتی هستیم که وظیفه مان است به خوبی این رقابت ها را 
برگزار کنیم. در این زمینه همیشه به تعهدات خود پایبند بودم 
مابقی رویدادها را باید خود ورزشکاران یا با هزینه شخصی 

بروند و یا اسپانسر داشته باشند.

سریز  بین المللی  مسابقات  خوب  کیفیت  به  اشاره  با  پوریا 
جوانان و سی و سومین دوره مسابقات فجر به میزبانی سمنان 
گفت: خوشحالیم که امسال هم میزبان خوبی برای مسابقات 
بودیم. با اینکه سال نزدیک به المپیک نیستیم اما استقبال خوبی 
شده بود. بازیکن های قدری در سریز جوانان حضور داشتند 
ما  تجربه  کم  و  کم سن  بازیکن های  برای  آنها  با  رقابت  که 
هم  فجر  در  دارم.  رضایت  آنها  عملکرد  از  اما  سخت  کمی 
که  بودیم  جهان  دار  رنکینگ  بازیکن های  حضور  شاهد  باز 
امیدوارم ملی پوشان ایران استفاده لازم برای کسب تجربه از 
بازی با آنها را برده باشند. قدردان وزارت ورزش و شخص 
آقای دنیا مالی هستم که در کنار ما حضور داشتند و از حمایت 

مالی و معنوی تیم دریغ نکردند.
وی در واکنش به عدم نتیجه گیری دختران تاریخ ساز ایران در 
این دوره از مسابقات جام فجر گفت: امسال در بخش دوبل 
پسرها دو بازیکن خوب ما موفق شدند پس از ۳ سال صاحب 
به رقبای سختی که این  با توجه  برنز شوند. این مدال  مدال 
بخش  در  است.  ارزشمند  خیلی  ما  برای  داشتند  ملی پوشان 
دخترها نیز درست است که رومینا تاجیک و پریا اسکندری 
اما واقعاً  موفق نشدند که عنوان دوره گذشته را تکرار کنند 
بازیکن های پر تلاشی هستند و در مسابقات عملکرد خوبی را 

به نمایش گذاشتند.
روی  پیش  برنامه های  مورد  در  بدمینتون  فدراسیون  رئیس 
و  هستیم  سال  پایان  نزدیک  که  فعلًا  داد:  توضیح  فدراسیون 
نخواهیم  اردو  برگزاری  و  مسابقات  برای  چه  خاصی  برنامه 
داشت. اما در سال جدید برنامه داریم رقابت های بین المللی 
جام خزر را برگزار کنیم. این مسابقات قرار بود امسال برگزار 
شود که به تعویق افتاد در تلاش هستیم همان ساری در مهر 
۱۴۰۴ میزبان این رویداد باشد. البته تا به امروز هیچ موردی 
جلسه  نظر  مورد  استان های  مسئولان  با  باید  و  نشده  قطعی 

بگذاریم و سپس تصمیم گیری نهایی را انجام دهیم.
به  را  تیم  دارید  قصد  آیا  که  سوال  این  به  پاسخ  در  پوریا 
مسابقات قهرمانی آسیا چین اعزام کنید؟ گفت: این رقابت ها 
در خرداد ۱۴۰۴ برگزار خواهد شد. فعلًا جلسه ای برای این 
اعزام  برای  قولی  هیچ  حالا  از  و  نکردیم  برگزار  موضوع 

نمی دهم.
بانوان  تیم ملی  به گلایه سرمربی  پایان و در واکنش  وی در 
نیز عنوان کرد: در  بابت کمبود اعزام ها و اردوهای تیم ملی 
رابطه با اعزام تیم و بازیکنان توضیح کامل دادم ولی در رابطه 
که  زمان  هر  نمی پذیرم؛  را  نقدی  هیچ  ملی  تیم  اردوهای  با 
کادر فنی تیم های ملی درخواست تشکیل اردو دادند ما موافق 

برگزاری بودیم و شرایط را نیز برایشان فراهم کردیم.

قاسمپور  کامران  وزن  تغییر  مورد  در  آزاد  کشتی  کارشناس 
و حسن یزدانی معتقد است کامران نباید از الان در وزن ۸۶ 

کیلوگرم کشتی بگیرد چون اذیت می شود.
تیم  با خبرنگار مهر، درباره عملکرد  مراد محمدی در گفتگو 
اتحادیه جهانی کشتی  ملی کشتی آزاد در مسابقات رنکینگ 
و کسب عنوان نایب قهرمانی در این رقابت ها گفت: این تیم 
کاملًا متحول شده بود و همه نفرات کشتی گیران جوانی بودند 
که به این مسابقات اعزام شدند. برخی از این جوانان در آینده 
حرف برای گفتن دارند و می توان روی آن ها حساب باز کرد. 
برخی دیگر هم از آن جز مدعیان هستند و به نظرم عملکرد 

تیم قابل قبول بود.
وی گفت: البته که ما همیشه از کشتی آزاد انتظارات زیادی 
داریم ولی برای شروع کسب عنوان نایب قهرمانی قابل قبول 
بعدی  مسابقات  در  تا  کنند  کار  بیشتر  باید  جوانان  این  بود. 
به مراتب نتیجه بهتری بگیرند. به نظرم عباس ابراهیم زاده و 
احمد جوان در این مسابقات خوب کشتی گرفتند. البته جوان 
در مسابقات قهرمانی کشور هم خوب ظاهر شد ولی این دو 
نفر از نظر من بسیار خوب کشتی گرفتند. امیررضا معصومی و 
امیرحسین فیروزپور هم جز جوانان باتجربه هستند که الان جا 
افتادند و تجربه لازم را هم دارند. بقیه کشتی گیران هم به نظرم 
می توانستند بهتر کار کنند اما شرایط مسابقه و نداشتن تجربه و 

جوانی در نتیجه گیری تأثیر گذاشت.
کیلوگرم   ۵۷ وزن  در  کرد:  عنوان  آزاد  کشتی  کارشناس 
کشتی گیری به نام اهورا خاطری در این مسابقات به میدان رفت 
که فقط ۱۸ ساله است، به نظرم ما در آینده از این کشتی گیر 
بیشتر می شنویم. ضمن اینکه فکر می کنم او کشتی گیری نیست 

که در وزن ۵۷ کیلوگرم کشتی بگیرد و قطعاً در آینده تغییر 
وزن خواهد داد. او دست و پای کشیده دارد و برای اینکه در 
بیفتد باید کمی عضله سازی کند. بدنش  رده بزرگسالان جا 
باید توان رویارویی با کشتی گیر بزرگسال را پیدا کند. به نظرم 

اگر او قصد دارد موفق شود باید تغییر وزن بدهد.
مسابقات  این  در  عظیمی  مبین  عملکرد  به  بااشاره  محمدی 
اما  بگیرد  بهتری  کشتی های  مبین  می کردم  فکر  من  گفت: 
در  و  کرد  واگذار  را  نتیجه  آذربایجانی  حریف  به  متأسفانه 
نهایت با باخت حریف اش مبین از چرخه مسابقات کنار رفت. 
او بهتر از این می توانست کشتی بگیرد اما انتظارات را برآورده 
نکرد. برخلاف مبین، امیرحسین فیروزپور فوق العاده کار کرد 
البته او چندسالی است که خوب نتیجه می گیرد و بدون اشتباه 
کشتی می گیرد و به عنوان یک کشتی گیر مطمئن شناخته شده 

است.

وی گفت: نتایجی که در این مسابقات به دست آمد قابل قبول 
بود اما انتظار جامعه کشتی از کشتی گیران این است که روز به 
روز بهتر شوند و در مسابقات بعدی بهتر از این نتیجه بگیرند.

کارشناس کشتی آزاد در مورد انتقادهایی که به چرخه انتخابی 
می شود،  مطرح  شده  معاف  کشتی گیران  تعداد  خاطر  به  ملی 
گفت: چرخه انتخابی تیم ملی چندین ماه است که نوشته شده 
بدهند.  موجود وقف  با شرایط  را  باید خودشان  همه  الان  و 
باید همه مطیع چرخه باشند و کار را شروع کنند. جام تختی 
آزمونی است که کشتی گیران باید خودشان را نشان بدهند. تیم 
اعزامی به مسابقات قهرمانی آسیا تقریباً مشخص شده و دیگر 
باید همه باید تمرین کنند تا در مسابقات جام تختی که ملاک 

کار است خودشان را نشان بدهند.
محمدی عنوان کرد: البته که به نظرم کشتی گیران جوان باید 
باره ۲۰ کشتی گیر را  اینکه ما به یک  باشند،  بیشتر در میدان 
کنار بگذاریم اصلًا خوب نیست. سرمایه ها هر چقدر بیشتر در 
میدان باشند به آینده کشتی بیشتر کمک می کنند و در آینده 

بهتر از آن ها می توان بهره برداری کرد.
کامران  و  یزدانی  حسن  وزن  تغییر  وضعیت  مورد  در  وی 
المپیک  زمان  تا  الان  از  اگر  کامران  نظرم  به  گفت:  قاسمپور 
خودش را در وزن ۸۶ کیلوگرم نگه دارد کارش سخت خواهد 
بود اما با این حال همه چیز به نظر خودش و کادرفنی بستگی 
اذیت  کمی  کیلوگرم   ۸۶ وزن  در  کامران  نظرم  به  اما  دارد. 
می شود اما شاید خودش همه جوانب را سنجیده است. اما به 
اتفاقی می افتد  ببیند چه  تا  باید صبر کند  نظرم حسن یزدانی 
تصمیم  او  مورد  در  بتوانیم  وقت  آن  تا  دارد  شرایطی  چه  و 

گیری کنیم.

محمدرضا پوریا: 

جام فجر نتایج ارزشمندی برای بدمینتون ایران به همراه داشت

محمدی: 

کامران در وزن ۸۶ کیلوگرم کشتی بگیرد اذیت می شود

زمانی لخ پوزنان از نظر داشتن وینگرهای خوب در مضیقه بود 
و حتی علی قلی زاده نیز مورد انتقاد قرار گرفت اما او ورق را 

برگردانده است.قلی زاده آنقدر مهم که به پرسپولیس نیاید!
جناحین لخ پوزنان قبل از شروع نیم فصل دوم بسیار قدرتمند به 
نظر می رسد. اما نیلس فردریکسن، سرمربی تیم، با معضلی هم 
روبرو است. چند ماه پیش، آدریل بالوآ و کریستوفر ولده در دو 
سمت لخ پوزنان بازی می کردند. گاهی اوقات نیز چروینسکی 
و فیلیپ شیمچاک به دلیل مصدومیت بازیکنان، در این پست ها 
به میدان می رفتند. این ترکیب با تصورات هواداران لخ پوزنان 
سخن  باشگاه  تاریخ  ترکیب  گران ترین  از  ژونسا  تاماش  که 
می گفت، فاصله زیادی داشت. هواداران ممکن بود به شعر آدام 
میتسکیه ویچ، شاعر لهستانی، فکر کنند: »بدون قلب، بدون روح، 
این اسکلت ها هستند؛ جوانی! به من بال بده!« این کلمات به 
پایان فصل گذشته را توصیف  خوبی وضعیت لخ پوزنان در 

می کرد.  
لخ  کناری  به خطوط  جدیدی  کیفیت  بود  قرار  که  بازیکنانی 
ناامیدکننده  یا  قلی زاده،  علی  و  هوتیچ  دینو  مانند  بیاورند، 
بودند یا به دلیل مصدومیت در دسترس نبودند. هوتیچ به دلیل 
فعالیت هایش در شبکه های اجتماعی به »بازیکن املت« معروف 
برتر  لیگ  تاریخ  گران ترین خرید  قلی زاده،  در حالی که  شد، 
لهستان، با انتقادات شدید هواداران مواجه شد و حتی یک بنر 
انتقادی در ورزشگاه به او اختصاص داده شد. این وضعیت نماد 

متوسط بودن وینگرهای لخ پوزنان در آن زمان بود.  
و  اسکوراش  میشل  اروپا،  کنفرانس  لیگ  در   ،۲۰۲۳ سال  در 
کریستوفر ولده در جناحین لخ پوزنان می درخشیدند. اما فصل 
وینگرها  و  بود  ضعیف  بسیار  تیم  تهاجمی  عملکرد  گذشته، 
از  پس  حال،  این  با  کنند.  برآورده  را  انتظارات  نتوانستند  نیز 
گذشت چند ماه، دو سمت تهاجمی لخ پوزنان تحت هدایت 
نیلس فردریکسن کاملًا تغییر کرده  و دیگر شباهتی به ترکیب 
اول  نیم فصل  یک  از  پس  ندارند.  گذشته  فصل  بازده  بدون 

)پاییز( درخشان و اولین بازی نیم فصل دوم، می توان گفت که 
لخ پوزنان یکی از بهترین خطوط کناری لیگ برتر لهستان را 

در اختیار دارد.  
مشکل تبدیل به نعمت شد 

کریستوفر ولده در تابستان گذشته لخ پوزنان را ترک کرد، زیرا 
نتوانست بار مسئولیت تیم را در غیاب میکائیل ایشاک تحمل 
در  و  شد  تعریف  مهاجم  عنوان  به  نیز  شیمچاک  فیلیپ  کند. 
فرانسه  کان  به  لوآ  با  آدریل  انتقال  با  لخ  هواداران  زمستان، 
نفس راحتی کشیدند. در همین حال، دانیل هاکانس و پاتریک 
والمارک به تیم پیوستند و خطوط کناری لخ پوزنان دچار تحول 
بزرگی شدند. در فصل گذشته، جان فان دن بروم و ماریوش 
اکنون  اما  داشتند،  جناح ها شکایت  در  تیم  از ضعف  روماک 
نیلس فردریکسن با مشکل متفاوتی روبرو است: مشکل ثروت 

و تعدد بازیکن در این دو سمت!  
در حال حاضر، لخ پوزنان سه بازیکن عالی برای خطوط کناری 
دارد، اما فقط دو نفر می توانند در ترکیب اصلی قرار بگیرند. 
این به آن معناست که یکی از آنها باید روی نیمکت بنشیند و 
فردریکسن قبل از هر بازی با یک معضل جدی روبرو است: این 

بار به کدام یک از آنها فرصت دهد؟  
دو بازیکن گران قیمت تاریخ باشگاه، علی قلی زاده و پاتریک 
والمارک، در طول فصل نشان داده اند که ارزش قیمت پرداختی 

برایشان را دارند.
وینگر ایرانی در زمستان پیشنهاداتی از پرسپولیس داشت ولی 
پاسخ لخ منفی بود و برای این مهم دلیل خوبی داشتند. قلی زاده 
دیگر شباهتی به آن بازیکن مورد انتقاد هواداران ندارد. او در تیم 
ماندنی شد و در تابستان نیز شرایط فرقی نخواهد کرد مگر اینکه 

باشگاه تصمیم به فروش او با رقم خوبی بگیرد.
دانیل هاکانس نیز پس از یک نیم فصل اول متوسط، در اولین 
و  درخشان  عملکردی  با  ویدزف  مقابل  دوم  نیم فصل  بازی 

رکوردشکنی در شاخص های دویدن، پاسخ منتقدان را داد.

نیست.  بازیکن کار ساده ای  این سه  بین  انتخاب  این حال،  با 
علاوه بر این، بازیکنان دیگری مانند دینو هوتیچ، برایان فیابما 
و کورنل لیسمن نیز در خطوط کناری حضور دارند و منتظر 

فرصت هستند تا ارزش خود را ثابت کنند.  
لحظه تردید  

مقابل  برتر  لیگ  هفته  دومین  در  ولده  کریستوفر  که  هنگامی 
بود  ممکن  نداشت،  حضور  پوزنان  لخ  ترکیب  در  ویدزف 
تردیدی در دل هواداران ایجاد شود. اولین برد تیم تحت هدایت 
فردریکسن خوب بود، اما تصور موفقیت های بزرگ با ترکیب 
خطوط کناری آن زمان دشوار به نظر می رسید. فیلیپ شیمچاک 
و آدریل با لوآ در خطوط کناری بازی می کردند، اما عملکرد 
آنها در نیم فصل دوم ۲۰۲۴ تنها دو گل و یک پاس گل بود. 

چنین آماری برای تیمی با اهداف بلندپروازانه کافی نبود.  
دینو هوتیچ نیز در ابتدای فصل عملکردی ناپایدار داشت و تنها 
به عنوان بازیکن ذخیره استفاده می شد. علی قلی زاده نیز پس از 
یک فصل ناامیدکننده، با انتقادات زیادی مواجه بود. آینده او به 
دلیل پیشنهادات نقل وانتقالات نامشخص بود و مصدومیت های 

مکرر نیز مشکلاتی ایجاد کرده بود.
پیوتر  داشت.  نیاز  جدید  بازیکنان  به  وضوح  به  پوزنان  لخ 
روتکوفسکی و توماش ژونسا در تابستان کند عمل کردند و 
این نگرانی را در دل هواداران ایجاد کرد که تیم محبوبشان از 
نظر کیفیت بازیکنان دچار کمبود خواهد شد. در ژوئیه، هنوز 
جایگزینی برای کریستوفر ولده به تیم اضافه نشده بود، در حالی 
که ولده در فصل گذشته ۱۰ گل و ۵ پاس گل در لیگ برتر 

لهستان به ثمر رسانده بود.
با ورود هاکانس و والمارک، خطوط کناری لخ  این حال،  با 
دیگران،  و  قلی زاده  با  تیم  اکنون  و  شد  تحول  دچار  پوزنان 
ترکیبی قدرتمند و رقابتی به مصاف رقبا می رود. انتخاب بین این 
بازیکنان برای فردریکسن چالش برانگیز است، اما این مشکل، 

مشکل خوبی است و نشان دهنده عمق در ترکیب تیم است.

قلی زاده آنقدر مهم که به پرسپولیس نیاید!

سوددویچه  آلمانی  روزنامه  با  مصاحبه ای  در  تباس  خاویر 
سایتونگ در مورد سوپرلیگ، تفاوت هایی که لیگ قهرمانان 
پرونده  و  پرز  فلورنتینو  می کند،  ایجاد  باشگاه ها  بین  جدید 

دنی اولمو صحبت کرد.
رئیس لالیگا در ابتدا درباره فرمت جدید لیگ قهرمانان اروپا 
گفت: شکاف بین چند باشگاه بزرگ و باشگاه های کوچک تر 
در حال افزایش است. فقط در نظر بگیرید که اکثریت قریب 
لیگ  از  بیشتری  بسیار  درآمد  کننده،  شرکت   ۳۶ اتفاق  به 
می کنند.  کسب  خود  داخلی  مسابقات  به  نسبت  قهرمانان 
اروپا  قهرمانان  لیگ  در  یورو  میلیون   99 کنون  تا  لیورپول 
کسب کرده است. یانگ بویز، قعرنشین لیگ قهرمانان اروپا، 
۲9 میلیون یورو دریافت کرد، در حالی که منچستریونایتد، 
لیگ  قهرمان  کرد.  دریافت  یورو  میلیون   ۲۲ اروپا،  لیگ  در 
کنفرانس فقط هشت میلیون دریافت می کند. به عبارت دیگر، 
درآمد در یک رقابت متمرکز شده است. این پول فقط برای 
بازیکنانی که در حال حاضر پنج فراری دارند کافی است تا 

یک فراری دیگر هم بخرند.
پیشنهاد به یوفا؟

مسابقات  از  حاصل  پول  توزیع  مورد  در  یوفا  با  باید  ما 
اروپایی صحبت کنیم. بحث من این است که لیگ های ملی 
مانند  باشگاهی  اروپا هستند.  فوتبال  فقرات  نوعی ستون  به 
اوساسونا این حق را دارد که در درآمدهای لیگ قهرمانان 
قهرمانان  لیگ  مقدماتی  از  بخشی  چون  باشد،  سهیم  اروپا 
است. نمی توان پذیرفت که در یک تیم در رده های بالا از 
درآمد تلویزیونی پنج برابر تیم آخر کسب کند. به این شکل 

روی لیگ های داخلی اثر بدی گذاشته می شود.
چیزی  چه  دنبال  به  سوپرلیگ  ایده  با  پرز  فلورنتینو 

است؟
اول از همه، او می خواهد از سانتیاگو برنابئو، که خالق جام 
ملت های اروپا و گسترش لیگ قهرمانان اروپا در دهه ۱9۵۰ 
بود، پیشی بگیرد. و سپس نگران کنترل مسابقاتی است که 
در آن شرکت می کند. چیزی که مطمئناً به او هیچ انگیزه ای 
دهد.  نجات  را  فوتبال  می خواهد  که  است  این  نمی دهد 
فقط  اما  گفت،  مجمع  یک  در  جدی  به صورت  را  این  او 

متعصب ترین هواداران رئال مادرید این را باور دارند.
آیا دوست دارید با فلورنتینو پرز چالش داشته باشید؟

در  افراد  بانفوذترین  و  قدرتمندترین  از  یکی  با  چالش  نه. 
اسپانیا جالب نیست. او به دنبال صدمه زدن به من و برکناری 
کشور   ۲۶ دولت های  مثال،  عنوان  به  است!  مقامم  از  من 
اتحادیه اروپا علیه سوپرلیگ صحبت کردند ولی در اسپانیا 
قانون ورزش در دولت و در  اینکه اصلاح  یا  نبود.  اینطور 
گفت وگو با مخالفان مطرح شد و فلورنتینو پرز ۱۵ روز قبل 

از رأی گیری در کنگره، آن را رد کرد.
آیا ممکن است مجوز بازی دنی اولمو دوباره لغو شود؟

بله. آیا من برای این بازیکن متاسفم؟ او زمانی که قراردادش 
را امضا کرد می دانست که ممکن است خطر عدم ثبت نام 
را داشته باشد. و اگر این اتفاق بیفتد، هیچ کاری نمی توانید 

انجام دهید.

کارشناس حقوقی فوتبال به تحلیل درخواست علی کفاشیان 
برای تاخیر در انتخابات فدراسیون فوتبال پرداخت.

رد  به  کفاشیان  علی  اعتراض  درباره  منصوری  شاه  رضا 
فدراسیون  انتخابات  و  بدوی  کمیته های  در  خود  صلاحیت 
انتخابات،  تعویق  برای  دبیرکل  از  او  درخواست  و  فوتبال 
به  مشغول  فوتبال  خانواده  در  که  افرادی  داشت:  اظهار 
دارند.  را  جهانی  فدراسیون  با  مکاتبه  امکان  هستند  فعالیت 
استیناف  و  بدوی  کمیته های  تصمیم های  کشیدن  چالش 
مبادرت  و  فدراسیون  از  مستقل  نهاد   ۲ عنوان  به  انتخابات 
که  نیست  بحثی   ،AFC و  فیفا  طرف  از  موضوع  پیگیری  به 
و  بدوی  کمیته  زیرا  بنهند  آن  به  وقعی  بین المللی  مراجع 
مستقل  نامزدها  تایید صلاحیت  بحث  در  انتخابات  استیناف 
بوده و حتی خود فیفا و فدراسیون نمی تواند دخل و تصرفی 
و  بدوی  کمیته های  افزود:  باشد.وی  داشته  آنها  تصمیم  در 
و  واصله  مدارک  براساس  کنند  اعلام  می توانند  استیناف 
تحقیقات انجام شده تصمیم به رد یا تایید صلاحیت ۲ نامزد 

انتخاباتی گرفته اند.
با  می توانند  آنها  وقتی  فوتبال،  خانواده  می گوییم  وقتی 
و  کنند  دریافت  پاسخ  کرده،  مکاتبه  جهانی  فدراسیون 
عمل  یک  صرفا  که  باشند،  داشته  دست  این  از  انتظاراتی 
مجرمانه رخ داده باشد.کارشناس حقوقی فوتبال تاکید کرد: 
تا زمانی که عمل مجرمانه بنابر مدارک و مستندات ابرازی 
انتخابات فدراسیون و  در هر روندی مثل تدوین اساسنامه، 
در   AFC و  فدراسیون جهانی  هیچ وجه  به  نشود،  اثبات   ...
آنها  نمی کنند.  ورود  انتخابات  تاخیر  یا  تعلیق  لغو،  بحث 
فدراسیون های ملی را تا زمانی که منطبق بر موازین قانونی 
عمل کنند، مستقل دانسته و می خواهد انتخابات انجام شود. 
نسبت  جهانی  فدراسیون  که  مهم  خیلی  مباحث  از  یکی 
مدیریت  تکلیف  تعیین  که  است  این  دارد،  کراهت  آن  به 

فدراسیون های لوکال)ملی( با تاخیر مواجه شود.
شاه منصوری ادامه داد: فیفا و AFC همواره تاکید دارند که 
اگر کمیته های بدوی و استیناف مطابق آیین نامه نامزدها را 
رد یا تایید کرده اند، باید انتخابات را در تاریخ مقرر برگزار 

کنید
 وی درپاسخ به این سوال که اگر کمیته بدوی یا استیناف 
بدهد،  تشخیص  را  آن  باید  کسی  چه  باشند  کرده  تخلفی 
گفت: باید شرح داد تخلف را شخص حقیقی انجام داده یا 
حقوقی. این خیلی موضوع مهمی است. همچنین باید مدعی 
تخلف مشخص کند درخواستش این است فدراسیون جهانی 
حقوقی  کارشناس  حقوقی.  یا  کند  تنبیه  را  حقیقی  شخص 
ادامه داد: ضمن اینکه باید هدف از این اعتراض را مشخص 
یا  لغو  یا درخواست  تنبیه شوند  آنها  کند. صرفا می خواهد 
تاخیر در فرآیند انتخابات را دارد. باید این نکته هم در نظر 
گرفته شود بر فرض اگر تخلفی صورت گرفته باشد به حدی 
قوی باشد که منجر به لغو یا تاخیر در انتخابات شود. شاه 
منصوری عنوان کرد: همه این موارد برعهده ارکان قضایی 
فیفا یا AFC است. خیلی مواقع دبیرکل کنفدراسیون یا فیفا 
و ارکان قضایی آنها جوابی به این مسائل هم نمی دهند مگر 
اینکه موضوع به حدی اضطراری، قوی و جدی باشد که با 
ارسال یک ایمیل آمرانه بگویند فلان کار را انجام بدهید یا 
ندهید. مانند کاری که در بحث تصویب اساسنامه فدراسیون 
در سال 9۸ انجام شد. با این توضیحات تصور نمی کنم فیفا با 

چنین مسائلی دستور به لغو یا تعویق انتخابات بدهد.

کارشناس حقوقی: 
فیفا از تاخیر در تعیین مدیریت 

فدراسیون ها کراهت دارد

به نظر می رسد شروط عجیب سرمربی ایتالیایی برای آمدن 
برای  را  استقلال  شروط  همین  و  ندارد  تمامی  استقلال  به 

ادامه مذاکره با ماتزاری دلسرد کرده است!
موازی  خط  دو  حاضر  حال  در  استقلال  و  ماتزاری  والتر 
نمی رسند.  بهم  یکدیگر،  به  نزدیکی  وجود  با  که  هستند 
کنار  در  ایتالیایی  سرمربی  عجیب  درخواست های  سلسله 
سبب  دارد،  وجود  واسطه هایش  و  او  پیرامون  که  حواشی 
شده حتی مدیران باشگاه هم کمی در استخدام وی دست 
به عصا عمل کنند. نکته اینجاست که علاوه بر رقم بالای 
قرارداد و شرط عجیبی که ابتدا دستیاران او به ایران می آیند 
و خودش خیلی دیرتر به تیم اضافه می شوند، ماتزاری اخیرا 
یک خواسته نامتعارف هم داشته که برای تمام خارجی های 

تاریخ ورزش ایران قفل بوده است!
حیوان  یک  ایتالیایی  ساله   ۶۳ سرمربی  شنیدیم  ایتالیا  از 
که  سگی  است.  اش  وابسته  هم  بسیار  که  دارد  خانگی 
و  کرده  زندگی  خانواده اش  و  او  با  است  زیادی  سال های 
قطعا اگر بنا به حضور در کشوری دیگر هم باشد، این عضو 
به همین  اما موضوع  باشد.  داشته  باید حضور  خانواده هم 
راحتی هم نیست؛ یعنی در حالت کلی شاید ایرادی نداشته 
باشد این سگ خانگی هم با ماتزاری به ایران بیاید اما قضیه 
اینجاست که وی درخواست داشته برای راحتی خودش و 
اینکه نمی تواند مدت طولانی بدون پت اش بماند، باشگاه 
استقلال زمینه حضور وی در ایران را با جت شخصی فراهم 
کند! دلیل این موضوع هم این است که با توجه به فاصله 
حیوانات  حضور  امکان  تهران،  تا  رم  پرواز  مدت  طولانی 
خانگی در پروازهای عادی فراهم نیست و ماتزاری هم گفته 
این  این موجود تنگ می شود و هم  برای  هم دل خودش 

سگ اذیت می شود!
 شاید در روزهایی که مکس ورشتپن راننده نامدار فرمول 
یک، جت شخصی به مبلغ ۵۶ میلیون دلار خریداری کرده، 
سرمربی سابق ناپولی خبر آن را خوانده و پیش خودش گفته 
داشته  اش  زندگی  در  باید  را  انگیزی  هیجان  تجربه  چنین 
باشد! هرچند که ورشتپن هلندی جزو قهرمانان فعلی فرمول 
یک محسوب می شود که با تیم ردبول جزو مدعیان قهرمانی 
فصول اخیر محسوب می شود اما ماتزاری یک سرمربی بیکار 
است که مدت هاست از آخرین قهرمانی اش می گذرد و حالا 
می خواهد با یک شرط حیرت انگیز آن هم به علاوه شروط 

دیگرش، به شکلی کاملا اشرافی به ایران بیاید. 
حیوان  باید  ماتزاری  عادی،  پرواز  در  شوخی،  از  خارج 
خانگی خود را به شرکت هواپیمایی بسپارد و آنها بعد از 
انجام آزمایش های پزشکی، سگ را با هواپیمای حیوانات و 
یا در محفظه های حمل حیوانات جدا از مسافران حمل می 
کنند و امکان دارد سگ در پروازی که در ایتالیا آغاز می 
شود، توقفی در دبی یا دوحه یا استانبول دارد )بستگی به 
ایرلاینی دارد که باشگاه استقلال از آن بلیت تهیه می کند( و 
احتمالا روز بعد به تهران می رسد، با رعایت پروتکل های 
بهداشتی در کشور مبدا و مقصد، چهار روز از صاحب خود 
دور باشد و این چیزی نیست که ماتزاری بپذیرد... به همین 
دلیل ماتزاری اعلام کرده باید با جت خصوصی سفر کند که 
اجازه داشته باشد سگ را هم در محفظه مخصوص با همان 
هواپیما همراه خود به تهران بیاورد و هر وقت هم خواست 
اختیارش  در  جت  شکل،  همین  به  باید  برگردد،  ایتالیا  به 

قرار بگیرد!
گفته می شود یکی از دلایلی که باشگاه استقلال به سمت 
و  است  همین شروط عجیب  رفته  ماتزاری  با  مذاکره  قطع 
استقلالی ها معتقدند نباید این مدل رفتارها در فوتبال ایران 

باب شود. 
اگر ماتزاری از این شروط عجیب دست بردارد استقلال به 

میز مذاکره با او برمی گردد.

ی توجهی باشگاه پرسپولیس به تعهدات شان یک بار دیگر 
ارمغان  به  باشگاه  این  برای  تومانی  میلیارد  ده  جریمه چند 

آورد.
  باشگاه پرسپولیس یک بار دیگر در یک پرونده بین المللی 
شکست خورد تا باز هم این باشگاه مجبور شود غرامت چند 
این تیم  بازیکنان بی اثر خارجی  از  به یکی دیگر  میلیاردی 
این  پرسپولیس که در  ناموفق  مهاجم  پریرا  لئاندرا  بپردازد! 
به ثمر رسانده  تیم در مدت زمان حضورش فقط یک گل 
تا  داد  شکست  فیفا  قضایی  محاکم  در  را  باشگاه  این  بود 
این باشگاه مجبور به پرداخت غرامت شود.۲۲ تیر ماه سال 
گذشته بود که باشگاه پرسپولیس خبر از فسخ قرارداد پریرا 
به دلیل عملکرد ناموفق در این تیم داد اما این بازیکن که 
نتوانست مطالبات خود را طبق توافقات انجام شده از این 

باشگاه بگیرد برای گرفتن پول دست به دامن فیفا شد.
مبلغی  تا  کرد  توافق  پرسپولیس  با  فسخ  برای  بازیکن  این 
در  پرسپولیس  باشگاه  اما مسئولان  بگیرد  باشگاه  این  از  را 
ناباوری، به پرداخت این پول بی توجه بودند تا یک  کمال 
شکایت دیگر علیه این باشگاه در مجامع بین المللی به نتیجه 
برسد.حالا باشگاه پرسپولیس در حالی که طبق توافق باید 
۱۴۳ هزار دلار به پریرا پرداخت می کرد )که در آن زمان با 
قیمت دلار رقمی در حدود ۶ میلیارد تومان می شد!( حالا 
مهاجم  این  به  برابری  مبلغ چند  اعلام شده  رای  طبق  باید 
بی کیفیت خارجی به عنوان غرامت بپردازد. این در حالیست 
که باشگاه پرسپولیس امروز باید در جام حذفی به مصاف 
سپاهان برود و در لیگ برتر هم داعیه صدرنشینی و دفاع از 

مقام قهرمانی خود را دارد.
نکنه عجیب اینجاست که مسئولان فعلی باشگاه پرسپولیس 
نتوانستند  بوده،  پریرا  با  گرفته  صورت  توافق  به  بی توجه 
در  دیگر  شکست  یک  تا  بپردازند  او  به  را  خود  تعهدات 
از  برسد.  ثبت  به  بین المللی  باشگاه در مجامع  این  کارنامه 
طرف دیگر مدیرعامل باشگاه پرسپولیس در مدت زمان بیش 
از سه سال همواره با چالش جذب بازیکنان خارجی روبرو 
بوده است. اخیراً هم که یک سهمیه خارجی پرسپولیس به 
دلیل شرایط نبیل باهویی مهاجم بی کیفیت سابق این باشگاه 

از دست رفت!

جریمه میلیاردی؛ ارمغان 
بی توجهی پرسپولیس به تعهدات!



دیداری تاریخی و مهم میان رهبری که از دل جهنم آمد با تاجری که 4 سال تجربه سیاست دارد!

سکوت عبدالله در هیاهوی اتاق بیضی/ ترامپ اندازه این شاه نبود! 

در هیاهوی بلوایی که ترامپ در این عصر تاریخی به راه انداخته 
است شاه اردن در اتاق بیضی به سکوت گذراند و تنها یک پاس 
گل به اعراب داد و اتاق را ترک گفت! تمام مدت این تاجر قلدر 
برای دوربین ها صحبت کرد.آیا این شاه کارکشته عربی سیاس 
عمل کرد یا سکوتش از رضایت بود و دلش اهل شکایت نبود؟!

چند روز گذشته ملک عبدالله دوم پادشاه اردن در کاخ سفید با 
دونالد ترامپ دیدار کرد. گفتگویی تاریخی درباره موضوعی که 
یکی دیگر از شگفتانه های ترامپ بود. قرار بود در این دیدار و 
او  اما  باشد  هم  مصر  جمهور  رئیس  سیسی  عبدالفتاح  سفر  این 
خشمگین تر از حد تصور ترامپ است که به این سفر تن دهد. 
البته وازت خارجه این کشور گفته است به طول کامل لغو نشده 
بلکه شاید وقتی دیگر! شاه اردن که در تصاویر و فیلم های دیدار 
با رئیس جمهور آمریکا که کاملا درگیری ذهنی او در چهره اش 
هویدا است به سوالات خبرنگاران با زیکری پاسخ و از آن رد 
شد به طوری که از این دیدار کسی چندان دستگیرش نشد که 
اردن در  پیام شاه  البته در  این دو رهبر چه گذشته است؟  میان 
این دو،  توان حدس زد که دیدار خصوصی  ایکس می  شبکه  
چندان دوستانه نبوده است. ضمن اینکه وزیرخارجه این کشور 
نیز با صراحت اعلام کرد اردن برای اردن فلسطین برای فلسطین. 
اما ایا انها در برابر خواسته بی منطق ترامپ موفق می شوند؟ این 
در حالی است که امروز پس از این دیدار ارتش مصر رسما اعلام 
کرد در حالت آماده باش است. این در حالی است که چند روز 
گذشته مصری ها با سلاح رسانه به مقابله با درخواست ترامپ 
پرداخته اند که اخرین آن پخش تصاویری از آخرین به روزشده 
رزمایش نظامی مصر بود که در صحرای سینا با تجهیزات فوق 
تصاویر  این  آنکه  بود خصوصا  شده  گذاشته  نمایش  به  سنگنی 
روی جنگنده های این کشور که بر فراز صحرا به پرواز درآمده 

بودند تمرکز کرده بود. که این خود یک پیام مهم است!
حالا از نشست این  شاه کارکشته عربی و سیاس که از دل جهنم 
خاورمیانه به کاخ سفید رفته و با یک تاجر املاک که تنها چهار 
این  دانیم؟  داشته، چه می  سال تجربه سیاست ورزی در جهان 
را می دانیم که او مشت خود را فعلا باز نکرده و پاس گل به 
اعراب داده است! در این دیدار بسیار مهم و تاریخی چه گذشته 
و آنها به خبرنگاران چه گفتند؟ سکوتی که برای رسانه ها تامل 
و سوال برانگیز شده است که آیا از سَیاسی او بود یا از ضعف 
او؟ در اینباره گزارشی از میدل ایست آی  و قضاوت را به شما 

خوانندگان می سپاریم: 
درباره  ترامپ  ادعای  با  علنی  مخالفت  اردن،از  پادشاه  عبدالله 

اختیار بر غزه خودداری کرد
وب سایت تحلیلی میدل ایست آی در اینباره نوشت: پادشاه در 
ملأعام واکنشی نشان نداد و تنها موضوع را به مصر و اجلاس 
ترامپ،  دونالد  آمریکا،  کرد.رئیس جمهور  واگذار  عرب  آتی 
به  از غزه  فلسطینیان  اخراج  روز سه شنبه گفت که ممکن است 
کشورهای خارج از جهان عرب را در نظر بگیرد و این به این 
این  برای  جایگزین  برنامه های  نیست  آماده  لزوماً  که  معناست 

منطقه را بررسی کند.
ترامپ به سبک معمول خود اظهار نظرات کلی و مبهم داشت.  او 
همچنان اصرار داشت که نوار غزه را با استفاده از یک “اختیار 
نامشخص آمریکا” تصاحب خواهد کرد. او این اظهارات را در 
حالی بیان کرد که در دفتر بیضی همراه با ملک عبدالله، پادشاه 

اردن، نشسته بود.
ما آن را  ترامپ در مورد غزه گفت: “ما چیزی نخواهیم خرید. 
مطمئن  و  می کنیم  حفظ  را  آن  “ما  افزود:  وی  داشت.”  خواهیم 
می شویم که صلح برقرار خواهد بود و هیچ مشکلی پیش نخواهد 
آمد، و هیچ کس آن را زیر سؤال نخواهد برد، و ما به درستی آن 

را مدیریت خواهیم کرد.”
او افزود: “من این موضوع را سال هاست که تماشا می کنم. هیچ 
دارند  می شوند.  کشته  دارند  “همه  نیست.”  مشکل  جز  چیزی 
نهایت  در  آنها  و  است،  جهنم  در  زندگی  مثل  می شوند.  غارت 
نیست  خانه ای عالی خواهند داشت، خانواده های عالی که لازم 

مورد سرقت، قتل، ضرب و شتم و آزار و اذیت از سوی حماس 
و دیگران قرار بگیرند.”

رئیس جمهور آمریکا هیچ اشاره ای به بیش از 47,000 فلسطینی 
که در جریان حملات هوایی 15 ماهه اسرائیل به غزه کشته شدند، 
تبدیل  ویرانه  به  منطقه  این  که  نکرد  اشاره  نکته  این  به  و  نکرد 

شده است.
سکوت  در  بیشتر  و  نداد  نشان  واکنشی  نیز  عبدالله  پادشاه  اما 
نظاره گر بود، آنهم  در حالی که اعضای گروه رسانه ای کاخ سفید 
به مدت بیست دقیقه از ترامپ سؤال می پرسیدند، فریاد می زدند، 
پیش از اینکه برای دیدار خصوصی میان دو رهبر از اتاق خارج 

شوند او همچنان در سکوت بود!
عبدالله هنگامی که توسط رئیس جمهور برای سخن گفتن ترغیب 
شد، گفت: “فکر می کنم باید در نظر داشته باشیم که طرحی از 
]ولیعهد[  توسط  ما  دارد.  وجود  عربی  کشورهای  و  مصر  سوی 
فکر  شده ایم.  دعوت  ریاض  در  مذاکراتی  به  سلمان  بن  محمد 
می کنم موضوع این است که چگونه می توانیم این را به شکلی 
عملی کنیم که برای همه خوب باشد؟ طبیعتاً باید به منافع ایالات 

متحده، مردم منطقه، و به ویژه مردم اردن نگاه کنیم.”
پادشاه، ترامپ را به خاطر تلاش هایش در به ثمر رساندن آتش بس 
تحسین کرد و گفت که به عنوان یک اقدام فوری انسانی، امان 
2,000 کودک از غزه را که مبتلا به سرطان یا بیماری های حاد 

دیگر هستند، برای درمان خواهد پذیرفت.
عبدالله افزود: “من واقعاً معتقدم که با وجود تمام چالش هایی که 
در خاورمیانه داریم، سرانجام شخصی را می بینم که می تواند ما 
را به خط پایان برساند و ثبات، صلح و شکوفایی را برای همه ما 

در منطقه به ارمغان بیاورد.”
ترامپ، با این حال، به اندازه عبدالله دیپلماتیک نبود.

از  بیش  به قطع  آیا هنوز  او پرسید  از  هنگامی که یک خبرنگار 
یک میلیارد دلار کمک مالی ایالات متحده به اردن و مصر فکر 
می کند، مگر اینکه آنها انتقال اجباری فلسطینی ها به کشورهایشان 
را بپذیرند، ترامپ گفت احتمالًا “کاری خواهد کرد”، اما نیازی 

نیست که این کار شامل کمک های مالی باشد.
پول  زیادی  مقدار  ما  کنم.  تهدید  پول  با  نیست  “لازم  گفت:  او 
به هر دو کشور  این را بگویم،  به اردن و مصر کمک می کنیم، 
خیلی کمک می کنیم. اما من نیازی به تهدید با این ندارم… فکر 
می کنم از این موضوع فراتر هستیم.” او این را گفت و به سمت 

پادشاه رو کرد.
وقتی خبرنگاری از عبدالله درخواست واکنش کرد، او از پاسخ 
مستقیم به این پرسش طفره رفت و بار دیگر به توافقی عمومی و 
نامشخص میان عرب ها که ممکن است پس از سفر چندین رهبر 

عرب به کاخ سفید شکل بگیرد، ارجاع داد.
پادشاه بحرین، حمد بن عیسی آل خلیفه، اواخر این هفته با 

ترامپ دیدار خواهد کرد.
سه شنبه  روز  العربیه  اما  بود،  نشده  اعلام  رسمی  سفری  اگرچه 
گزارش داد که عبدالفتاح السیسی، رئیس جمهور مصر، سفر خود 
به واشنگتن را در واکنش به خشم ناشی از اظهارات ترامپ درباره 
و  تفریحی ساحلی  مجتمع  یک  برای ساخت  فلسطینی ها  اخراج 

مجبور کردن مصر به پذیرش بخشی از آنها، لغو کرده است.
میانجی های  از  یکی  نیز  متحده  ایالات  و  قطر  کنار  در  مصر 

مذاکرات بین اسرائیل و حماس است.
اعلام ناگهانی ترامپ دقیقاً یک هفته پیش در کنفرانس خبری با 
بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر اسرائیل، واکنش های شدید متحدان 
منطقه ای را برانگیخت و تا روز دوشنبه تهدید کرد توافق آتش بس 
اسرای  آزادی  گرفت  تصمیم  حماس  چراکه  فروپاشید،  کاملًا 

اسرائیلی برنامه ریزی شده برای روز شنبه را به تعویق بیندازد.
روز  در  نیوز  فاکس  شبکه  با  مصاحبه  یک  در  همچنین  ترامپ 
دوشنبه روشن ساخت که فلسطینی ها پس از آنکه ایالات متحده 
غزه را بازسازی کند، هیچ حقی برای بازگشت به غزه نخواهند 

داشت.
تلاش برای درک ایده ای که ماندگار باشد

حتی در حالی که ترامپ بر پیشنهادی پافشاری می کند که بسیاری 
آن را کاملًا جدا از واقعیت می دانند، این سؤال باقی می ماند که 
آیا باید سخنان او را به معنای واقعی کلمه جدی گرفت یا اینکه 
احساسات کلی او را باید جدی قلمداد کرد. در این مورد، اینکه 
ممکن است غزه هرگز دوباره تحت کنترل فلسطینی ها قرار نگیرد.

معین ربانی، یکی از پژوهشگران غیرمقیم در شورای امور جهانی 
خاورمیانه، به “میدل ایست آی” گفت: »ترامپ آشکارا در نوعی 
سرزمین خیال بافانه با تأثیر اسرائیل زندگی می کند و کاملًا هیچ 

اطلاعی ندارد که درباره چه چیزی صحبت می کند.«
بشارة بحبح، بنیان گذار »عرب-آمریکایی ها برای صلح« که نام آن 
تا هفته گذشته »عرب-آمریکایی ها برای ترامپ« بود، نیز موافق 

است که جزئیات ترامپ مبهم است.
نیستیم« و  فرقه  »ما یک  نام سازمان خود گفت:  تغییر  او درباره 
در عین حال اشاره کرد که همچنان از حمایت خود از ترامپ 

دفاع می کند.
رئیس جمهور  که  است  »واضح  گفت:  آی”  ایست  “میدل  به  او 
او  که  است  این  منظورم  بکند.  باید  کاری  چه  غزه  با  نمی داند 
می داند یک مشکل غزه یا موضوع غزه وجود دارد که باید حل 

شود، اما نمی داند چگونه باید این کار را انجام دهد.«
بحبح معتقد است که وقتی ترامپ به خاورمیانه نگاه می کند، آن 
را به عنوان یک “نقشه سیاسی” نمی بیند، بلکه به عنوان یک محل 
زندگی  آن  در  نمی تواند  هیچ کس  نگاه می کند که  تخریب  شده 

کند.
بحبح گفت: »و ایده ها شروع به هجوم آوردن به ذهن او می کنند 
و او تلاش می کند ایده ای پیدا کند که مؤثر باشد، اما به وضوح، 

زمانی که آن ها مؤثر نیستند، او با ایده دیگری ظاهر می شود.«
جذابیت ترامپ برای بحبح و بسیاری در جامعه عرب-آمریکایی 
در  پایدار  “صلحی  برای  انتخاباتی  کمپین  در  او  مکرر  وعده 

خاورمیانه” بود.
اما بدون تعریف مشخص از اینکه صلح چیست؟ ترامپ ممکن 
است آن را صرفاً به معنای نبود جنگ بداند، که انتقال اجباری 

فلسطینی ها به نظر دولت او قابل قبول خواهد بود.
بحبح که با تیم ترامپ در تماس است، گفت: »صلح، یعنی راه حل 
دو دولتی و بس. با کرانه باختری، قدس شرقی به عنوان پایتخت 

آن و ]همچنین[ نوار غزه.«
او افزود: »این تعریف من از صلح است، و سپس حق بازگشت 
پناهندگان فلسطینی به کشور فلسطینی جدید، به علاوه غرامت و 

چیزهای دیگر.«
بیضی   دفتر  در  کشورش  رسمی  موضع  بیان  از  اردن  پادشاه 

به صورت عمومی خودداری کرد
ربانی به میدل ایست آی گفت: »عبدالله از طرف خود تلاش کرد 
که در مقابل ترامپ به صورت عمومی تناقضی ایجاد نکند، و به 
نظر می رسد که آن ها موافقت کردند که پذیرش چند هزار کودک 
مبتلا به سرطان از غزه توسط اردن، اولین مرحله از اجرای طرح 

ترامپ باشد.«
نقطه صدم  تا  اول  نقطه  از  ربانی گفت: »کاملًا آشکار است که 
]از مباحث مذاکره[ این بود که “ترامپ را در انظار عمومی نقض 

نکنید.”«
او افزود: »این هم خوب و هم عالی است؛ اگر پیامی واضح و 

غیرقابل ابهام به صورت خصوصی ارائه شده باشد.«
اردن چه اهرمی دارد؟

در  خود  حساب  در  سفید  کاخ  ترک  از  پس  اندکی  اردن  شاه 
شبکه - ظاهرا نکات گفتگو که به نظر می رسید خصوصی باشند 
را مطرح کرد؛ او نوشت: »من بار دیگر بر موضع قاطع اردن در 
تأکید  باختری  فلسطینی ها در غزه و کرانه  با جابجایی  مخالفت 
کردم. این موضع متحد عربی است.« وی افزود: »بازسازی غزه 
بدون جابجایی فلسطینی ها و پرداختن به وضعیت وخیم انسانی 

باید اولویت همه باشد.«
ثبات  »می تواند  که  است  راهی  تنها  دولتی  دو  راه حل  گفت  او 
منطقه ای را تضمین کند« و این امر »نیازمند رهبری ایالات متحده 

است«.
کنار  در  دوربین  از  پر  اتاقی  در  موضع  این  بیان  عدم  اما 

رئیس جمهور آمریکا ممکن است تعریف کننده این دیدار باشد.
به میدل ایست آی گفت: »این قطعاً رویکردی نیست که  ربانی 

اسرائیلی ها در پیش بگیرند.«
که  مسائلی  درباره  را  اصولی  می توانست  »]پادشاه[  افزود:  او 
کند،  مطرح  کنند،  صحبت  آن ها  درباره  دارند  حق  فلسطینی ها 

مانند: سرزمینی برای خود، تعیین سرنوشت.«
اندازه  همان  به  چیزی  می توانست  اردن  که  کرد  اضافه  ربانی 
تاکنون،  بیستم  قرن  میانه  از  »اردن  مانند:  بگوید  دیپلماتیک 
احتمالًا بیشتر از هر کشور دیگری در جهان، پذیرای پناهندگان 
بوده است.«با وجود وابستگی اردن به کمک های ایالات متحده 
اردن  دهه،  از سه  بیش  برای  اسرائیل  با  روابطش  و عادی سازی 
همچنان دارای اهرم هایی است که می تواند از آن ها استفاده کند.

بحبح گفت: »فکر می کنید کمک هایی که به اردن می رسد، بدون 
بده بستان است؟ پایگاه های نظامی ایالات متحده در اردن وجود 
دارد- رایگان که نیست. و اردن جبهه شرقی رود اردن را برای 
قدرت  مصر  و  »اردن  گفت:  است.«ربانی  کرده  امن  اسرائیلی ها 
زیادی دارند. اول از همه، آن ها قدرت گفتن “نه” را دارند، که 
هرگز نباید آن را دست کم گرفت.«او افزود: »ثانیاً، اردن و مصر با 
اسرائیل مرز مشترک دارند و همچنین تنها دو کشور عربی هستند 
که نزدیک ترین روابط را با اسرائیل دارند. این مقدار عظیمی از 
اهرم است.«او در ادامه گفت: »آیا استفاده از آن خطراتی در پی 
دارد؟ البته دارد. آیا بر اساس شواهد موجود از آن استفاده خواهد 

شد؟ به احتمال زیاد نه.«

ادبیات توهین آمیز نمایندگان تندرو از نگاه ۲ چهره اصولگرا

پورمختار: افترا و فحاشی جرم است
 انواری: نفوذی ها در این کار دخالت دارند

اروپا:  اتحادیه 

آتش بس غزه باید بدون پیش شرط
گردش توپ جداسازی راه و مسکن در زمین مجلس و دولت جدید اجرایی شود

2 چهره سیاسی اصولگرا بر این باورند که نمایندگان مجلس 
نباید از ادبیات زشت و توهین در بیان نقدها نسبت به دولت 

و دیگر مخالفان خود بهره بگیرند.
فرقی نمی کند جشن روز 22 بهمن و پیروزی انقلاب اسلامی 
باشد یا ارائه یک تذکر و نطق میان دستور از تریبون صحن 
علنی مجلس؛ دلواپسان همه توان خود را برای تخریب رقبای 
شعارهای  بتوانند  که  هرتریبونی  از  و  اند  گرفته  کار  به  خود 
پای  حتی  نیز  تندروها  برخی  کنند.  می  بیان  را  تیزی  و  تند 
آمیزی  توهین  و  واژه های زشت  با  و  فراتر گذاشته  را  خود 
چون »بی شرف« و »غلط کردی« از تریبون های رسمی خانه 

ملت، مخالفان خود را خطاب قرار می دهند.
همراه  نیز  خودشان  طیفان  هم  صریح  مخالفت  با  که  اقدامی 
که  مجلس  ادوار  نماینده  پورمختار،  محمدعلی  مانند  است. 
درباره ادبیات زشت و توهین آمیز برخی از نمایندگان مجلس 
به خبرگزاری خبرآنلاین گفت: نماینده بودن، مسئولیت افراد 
نسبت  مردم  و  کند  می  چندبرابر  کردن  صحبت  نحوه  در  را 
با  و  شود  بیان  احترام  با  انتقادات  که  دارند  انتظار  هم  به 
نایب  انواری،  شود.حسین  صحبت  اخلاقی  و  اسلامی  روش 
معتقد است؛»استفاده  نیز  موتلفه  رئیس شورای مرکزی حزب 
از ادبیات توهین آمیز، سطح اعتمادسازی را نسبت به جایگاه 

قانون گذاری کاهش می دهد.«
فحاشی جرم  و  افترا  که  قوانین ذکر شده  در  پورمختار: 

محسوب می شود
ادبیات  درباره  مجلس  ادوار  نماینده  پورمختار،  محمدعلی 
زشت و توهین آمیز برخی از نمایندگان مجلس به خبرگزاری 
را  افراد  مسئولیت  مجلس  و  بودن  نماینده  گفت:  خبرآنلاین 
به  نسبت  مردم  و  کند  می  چندبرابر  کردن  صحبت  نحوه  در 
با روش  و  بیان شود  احترام  با  انتقادات  دارند که  انتظار  هم 
اکرم  رسول  از  روایتی  شود.  صحبت  اخلاقی  و  اسلامی 
کنید  بیان  لیَنِّ  زبان  با  را  نصیحت  فرمودند  که  هست  )ص( 
امام عصاره همه  به فرمایش  باشد.نمایندگان که  تاثیرگذار  تا 
از  توقع  این  و  کرده  پیدا  نمود  بیشتر  هستند،  ملت  فضائل 
کلمات  بردن  کار  به  از  که  رود  می  ها  مجلسی  و  مسئولان 
به  دارد،  دنبال  به  را  متقابل  پاسخ  که  زشتی  و  آمیز  توهین 

خصوص در هنگام اختلافات جلوگیری کنند.
رفتن  بین  از  باعث  ادبیات  این  بردن  کار  به  داد:  ادامه  وی 
حرمت ها و احترامات شده و اتحاد را که مورد نظر رهبری 
و مسئولان است، از بین می رود. اگر دوستان در این روش 

خود تجدید نظر کنند، اثر کلام آنان بیشتر خواهد شد. 
اساسی، گفت:  قانون  به  اشاره  با  این چهره سیاسی اصولگرا 
در قوانین ذکر شده که افترا و فحاشی جرم محسوب می شود 
و قانون اساسی پایه اتحاد ملی است. هر کسی با هر رفتار و 
اتفاق  این  کند،  دار  را خدشه  نظر  اتفاق  این  بخواهد  شکلی 
نماینده  خواهد  می  حال  است،  اساسی  قانون  مشی  برخلاف 
موضوع  این  باید  همه  دولت.  مسئول  و  جمعه  امام  یا  باشند 
با توطئه های دشمنان به خصوص  بتوانیم  تا  را رعایت کنند 
داشته  نظر  اتفاق  چه  هر  کنیم.  مقابله  کار  جنایت  آمریکای 
باشیم می توانیم بهتر در مقابل آمریکا ایستادگی داشته باشیم. 
سران  و  مسئولان  علیه  شعارها  برخی  به  اشاره  با  پورمختار 
نظام در راهپیمایی روز 22 بهمن گفت: همیشه افرادی هستند 
ساده  ها  حرف  از  برخی  به  نسبت  یا  اند  شده  تحریک  که 
برگزاری  که  جمعی  یک  در  و  هستند  لوح  ساده  و  اندیش 

جشن پیروزی و حمایت از نظام است، بیان می کنند. 
طرح چنین شعارهای خلاف مشی رهبری و امام راحل است. 
که  مکانی  چنین  در  جایگاهی  و  نیست  درست  رفتارها  این 
باعث  اتفاق  این  گفت:  نیست.وی  بدهیم  اتحاد  شعار  باید 
کند.  می  اضافه  برمشکلات  و  شده  کینه  و  کدورت  ایجاد 
شعار  با  نکنند  فکر  و  کنند  کنترل  را  خود  احساسات  افراد 
حل  را  مشکلات  است،  بوده  مسئول  زمانی  که  تیمی  علیه 
می کنند. انتقادات در جلسات خاص خود باید طرح شده با 

رعایت احترامات باید بیان کرد.
سوی  از  اقدامی  چنین  که  این  درباره  اصولگرا  چهره  این   
بیشتر  اقدامات  این  داد:  ادامه  می شود،  پشتیبانی  چه کسانی 
برخی  شاید  باشد.  داشته  ای  پشتوانه  آنکه  تا  است  شخصی 

را  آن  اند؛  دیده  آسیب  موضوع  این  به  نسبت  که  افرادی  از 
منتسب به گروه و جریانی بدانند اما به نظر من، مسئولان آن 
البداهه و  اقدام فی  این  نیستند.  اقدامات راضی  این  به  گروه 

است.  شخصی 
این نماینده ادوار مجلس با اشاره به حضور برخی نمایندگان 
گفت:  دولت  علیه  تجمعاتی  در  غضنفری  و  آقاتهرانی  مانند 
شعار  تجمعات  در  بخواهند  که  نیستند  کسانی  افراد  این 
ملاک  عکس  و  بشنوید  را  آنان  صدای  باید  شما  بدهند. 
شما  و  شود  می  صداگذاری  مصنوعی  هوش  با  الآن  نیست. 
باید صدای خودشان را بشنوید. وی افزود: من اعتقاد ندارم 
که جبهه پایداری چنین رویکردی داشته باشد و مخالف این 
دهند  می  شعار  که  افرادی  که  نیست  مشخص  هستند.  اقدام 

موسوم به جبهه پایداری باشند و باید اثبات شود.
شئونات  با  گویی  هرزه  و  ادبانه  بی  نظرات  انواری: 

ندارد ارتباطی  نمایندگی 
مرکزی  شورای  رئیس  نایب  انواری،  حسین  دیگر،  سوی  از 
خبرآنلاین،  خبرگزاری  با  گویی  و  گفت  در  موتلفه،  حزب 
نمایندگان  از  برخی  آمیز  توهین  و  زشت  ادبیات  درباره 
عمده  و  است  گذاری  قانون  نماینده  شأن  کرد:  بیان  مجلس 
است.  گشایی  گره  و  کشور  مشکلات  طرح  نمایندگان  کار 
طرح  باید  را  غلط  و  درست  منفی،  مثبت،  نظرات  نمایندگان 
شئونات  با  گویی  هرزه  و  ادبانه  بی  نظرات  این  و  کنند 

نباید مطرح شود.  نمایندگی ارتباطی نداشته و 
هم  با  و  گفته  محترمانه  را  خود  نظر  کسی  هر  گفت:  وی 
پروسه می شوند، می  این  وارد  افرادی که  نداریم.  که دعوا 
خواهند نظرات و افکار خودشان را با داد و بیداد به دیگران 
سفارشات  با  ها  گفته  و  ادبیات  نوع  این  کنند.  تحمیل  هم 
مردم  قبول  مورد  و  داشته  مغایرت  ایشان  تاکیدات  و  رهبری 
نیست. گاها علاوه بر پرخاشگری و درگیری، دست به گریبان 
شده و خلاف هم می گویند، آیا این فضای تصمیم گیری و 

تامل برای حل مشکلات مردم است؟ 
این فعال سیاسی اصولگرا با اشاره کاهش اعتماد عمومی در 
اعتمادسازی  سطح  گفت:  آمیز  توهین  ادبیات  از  استفاده  پی 
را نسبت به جایگاه قانون گذاری کاهش می دهد. مردم این 
بردن  کار  به  باعث  عاملی  چه  دید  باید  و  ندارند  را  انتظار 
برای  تهدید  های  واژه  ها،  واژه  این  شود.  می  جملات  این 
به در کردن رقیب و تحمیل حرف خودشان است.  از میدان 
قطعا این موضوع قابل قبول نیست. انواری با اشاره به برخی 
 22 روز  راهپیمایی  در  نظام  سران  و  مسئولان  علیه  شعارها 
همه  یادآور  و  بزرگ  زیبا،  اتفاق  یک  بهمن   22 گفت:  بهمن 
تلاش هایی است که از ابتدای انقلاب شده اما برخی ها مانند 
دشمنان خارجی و عوامل شان در داخل کشور آن را بر نمی 
مردم  ذهن  کردن  منحرف  برای  شعارهایی  گفتن  به  و  تابند 
بسنده می کنند، مانند اهانت به قرآن کریم. وی با بیان اینکه 
مردم باید آگاه باشند، گفت: زمانی که به یک مسئولی توهین 
می شود، عده ای در مقام پاسخگویی و حمایت در می آیند 
اتفاق  این  دهند.  می  را  حامیان  پاسخ  نیز  دیگر  ای  عده  و 
ایجاد  اجتماعی  در صحنه  دوگانگی  یک  که  شود  می  باعث 
موضوع  نتیجه  در  و  شود  کشیده  ها  خانواده  به  کار  شود، 
است.  توطئه  کار  این  و  شود  خارج  کار  دستور  از  اصلی 
انواری گفت: در واقع، نفوذی ها در این کار دخالت دارند. 
ریزند  آسیاب دشمن می  به  فهم هستند و آب  ها کج  برخی 
و برخی نفوذی ها نیز عامدانه این کار را طراحی کرده و از 
خارج حقوق می گیرند. عواملی که در داخل کشور هستند، 
از جناح های مختلف نیز می توانند در این لیست قرار گیرند.

اجرای  خواستار  خاورمیانه  امور  در  اروپا  اتحادیه  نماینده 
صهیونیستی  رژیم  آنکه  از  شد.پس  غزه  در  بس  آتش  توافق 
سر  غزه  در  بس  آتش  توافق  ذیل  خود  تعهدات  اجرای  از 
باز زد، جنبش مقاومت اسلامی فلسطین )حماس( نیز آزادی 
و  آمریکا  تهدیدات  کرد.  متوقف  را  صهیونیست  اسرای 
تشدید  برای  نگرانی ها  اکنون  صهیونیست  افراطی  مقامات 
تنش ها و شروع مجدد منازعه در غزه را افزایش داده است.

بر این اساس، اتحادیه اروپا در واکنش به تحولات جاری در 
توافق آتش بس در  غزه، خواستار اجرای بی چون و چرای 
این باریکه شد.سون کوپمانز، نماینده اتحادیه اروپا در امور 
خاورمیانه در صفحه شخصی خود در شبکه اجتماعی ایکس 
بدون  باید  غزه  در  بس  آتش  توافق  نوشت:  سابق(  )توئیتر 

افزودن پیش شرط های جدید به طور کامل اجرایی شود.
آغاز  باعث  اکنون  غزه  بس  آتش  کرد:  نشان  خاطر  وی 
شمار  بی  دردهای  از  رهایی  برای  امید  و  آزادی،  آسایش، 
غیرنظامیان بی گناه شده است. از این رو، اجرای این توافق 

باید بدون پیش شرط جدید و طبق روال پیشین ادامه یابد.

از  و  تنش ها  تشدید  درباره  هشدار  با  اروپایی  مقام  این 
به  تنها  جنگ  افزود:  طرفین،  میان  منازعه  دوباره  سرگیری 

معنای تراژدی بیشتر ساخت دست بشر خواهد بود.
ترامپ،  دونالد  که  می شود  مطرح  آن  از  پس  اظهارات  این 
درباره  صهیونیست  افراطی  مقامات  و  آمریکا  جمهور  رئیس 
نشدن  آزاد  در صورت  غزه  روی  به  جهنم  درهای  شدن  باز 

تمامی اسرای صهیونیست تا روز شنبه هشدار دادند.

اعلام  اخیرا  شرایطی  در  شهرسازی  و  راه  وزیر  صادق،  فرزانه 
کرده که رییس جمهور با تفکیک این وزارتخانه مخالف است که 
نمایندگان مجلس مدعی هستند خانم صادق در زمان اخذ رای به 
مجلس قول پیگیری این موضوع را داده اما در حال حاضر این 

پیگیری مشاهده نمی شود. 
نظر مجموعه دولت این است که وزارت راه و شهرسازی تفکیک 
نشود یا به قولی بخش مسکن در کنار راه باقی بماند؛ دست کم، 
را چند  این موضوع  است.  این جداسازی  مخالف  رییس جمهور 
روز قبل وزیر راه و شهرسازی به رسانه ها گفت. آن هم در شرایطی 

که 1۸ دی ماه مجلس به یک فوریت طرح تفکیک رای مثبت داد.
هفته قبل وزیر راه و شهرسازی در پاسخ به پرسشی در خصوص 
باری که موضوع  تفکیک وزارت راه و شهرسازی گفت: هر دو 
تفکیک وزارت راه و شهرسازی در دولت مطرح شده، رییس جمهور 

مخالفت شدید خود را اعلام کرده است.
مجلس  رییس  از  رییس جمهور  که  می شد  گفته  هم  آن  از  پیش 
خواسته تا به دولت در بحث تفکیک وزارت راه و شهرسازی مهلت 
شرایطی  در   - شهرسازی  و  راه  وزیر   - شود.فرزانه صادق  داده 
رییس جمهور  به  را  شهرسازی  و  راه  وزارت  تفکیک  با  مخالفت 
ارتباط داده که برخی نمایندگان مجلس مدعی  هستند فرزانه صادق 
قبل از اخذ رای مجلس و حدود هفت ماه پیش متعهد شده بود که 

موضوع تفکیک را پیگیری کند. اما آن گونه که باید پیگیری هایشان 
را مشاهده نمی کنیم.

با این حال، برخی نمایندگان مجلس با جدیت پیگیر این جدایی 
قرار  از سال 1۳۹۶ در دستور کار مجلس  هستند؛ موضوعی که 
داشته اما به نتیجه نرسیده است، زیرا در دولت سیزدهم نیز موضوع 

تفکیک وزارت و شهرسازی، خریدار چندانی در دولت نداشت.
در حال حاضر آن طور که وزیر راه و شهرسازی گفته است، مسعود 
پزشکیان - رئیس جمهوری - موضوع بررسی تفکیک وزارت راه و 

شهرسازی را به سازمان اداری استخدامی سپرده است.

نیاز  انتزاع وزارت راه و شهرسازی را  بعضی نمایندگان مجلس، 
امروز کشور می دانند و آن را در اجرای بهتر برنامه هفتم توسعه 
موثر می دانند. احمد جباری ـ عضو هیات رییسه مجلس در این 
زمینه گفته است: در برخی کشورهای دنیا حتی وزارت هوانوردی 
نیز وجود دارد. ولی ما در کشورمان دو وزارتخانه زیربنایی را با 
یکدیگر ادغام کردیم و دچار مشکلات زیادی شدیم. هر دو حوزه 

مغفول ماندند و مسائل مربوط به هر بخش به درستی پیگیری نشد.
موافقان جدایی مسکن از راه معتقدند که به دلیل تمرکز دولت بر 
روی ساخت مسکن، وزارت راه از حوزه های مربوط به حمل و نقل 
غافل شده است. مخالفان اما می گویند که با این جداسازی، انسجام 

بین حوزه شهرسازی و راهسازی از بین می رود.
محمدمنان رئیسی - نماینده مجلس - درباره مخالفت رییس جمهور 
با تفکیک گفته است: اگر قرار بود مجلس لزوماً در همه موارد با 
رئیس جمهور و دولت هماهنگ کند، دیگر مجلس محلی از اعراب 
نداشت و به شعبه دوم دولت تبدیل می شدیم. مجلس مستقل عمل 
می کند و طرح ها را بررسی کرده و آنچه را که تشخیص می دهد، 
اجرا می کند.به هر ترتیب، در حال حاضر موضوع تفکیک وزارت 
راه و شهرسازی در دستور کار مجلس قرار دارد و 1۶7 نماینده از 
24۶ نماینده با آن موافقت کرده اند. البته ۶۹ نفر مخالف و ۳ رای 

نفر نیز رای ممتنع داده اند.
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